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GeenStijl
Adjunct-hoofdredacteur Bart Nijman van GeenStijl laat zich dit 
nummer interviewen door Boudewijn Geels. Die gaat op zoek 
naar de grenzen bij Nijman. Een boeiende zoektocht die ik u kan 
aanraden (pagina 34). Ik maak uit het verhaal op dat Nijman zich 
alleen door geld laat leiden. Met goed en fout kan hij niet zo veel. 
Wel met meer of minder geld op zijn bankrekening.
Twee voorbeelden. Nijman legt uit dat GeenStijl zich inmiddels 
aan de wet houdt. Linken naar illegaal verkregen materiaal 
doen ze niet meer. Het wordt simpelweg te duur om dat te 
doen. Misschien dat er nog een veroordeling volgt voor 
het embedden van een tweet waarin werd verwezen naar 
een seksfilmpje van Patricia Paay, maar dat is dan ook de 
uitzondering. Ook het relletje rondom het GeenStijl-bericht 
‘Zou u haar doen?’, dat Nijman ruim een jaar geleden schreef 
over columnist Loes Reijmer, brengt hij terug tot de hoogte van 
zijn banksaldo. Een oproep van een groep vrouwen leidde tot 
een adverteerdersboycot waar de site nog steeds last van heeft. 
Nijman: ‘Mensen mogen van alles van ons vinden. See if we 
care. Maar je gaat níet aan de inkomsten van een ander medium 
zitten. Al dat geklaag, het is zóó saai! Saai en lui.’ 
Want Nijman vindt dat schelden (of sarcastische grapjes) geen 
pijn doet en dat zelfs zijn denkbeeldige dochter daar tegen 
moeten kunnen. Maar zo mogen anderen vinden dat die 
flauwekul alleen bedoeld is om geld mee te verdienen en geen 
enkel ander doel dient. Het doorknippen van de relatie tussen 
schelden en geld verdienen is dan een logische. 
Als Nijman daarover klaagt, laat hij zich wel erg kennen. Dan 
vindt hij zijn banksaldo belangijker dan het vrije woord. 
Niemand die hem het recht ontneemt om sarcastische grappen 
te maken. Alleen graag op eigen kosten. Nijman heeft wel zo’n 
rechte rug dat hij geen woord terugneemt. Alleen klagen over 
geld? Dat is zóó saai! Saai en lui.
Dolf Rogmans

rogmans
 colofon 3 augustus 2018
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Opeens stonden daar drie ietwat on-
bekende jonge vrouwen op het podium te stralen: Nele 
Eeckhout (29) en Siona Houthuys (28) uit Vlaanderen en 
Mirke Kist (27) uit Nederland. Samen vormen ze Audio-
Collectief SCHIK en zojuist hadden ze een heuse Tegel 

– de publieksprijs – in ontvangst genomen voor hun 
podcast BOB, een productie die ze maakten onder de 
vleugels van Dorst, de plek binnen de VPRO waar jonge 
makers nieuwe programma’s kunnen ontwikkelen. Ze 
wisten nauwelijks wat hen was overkomen.  
Eeckhout: ‘Bij de uitreiking sta je tussen al die ongeloof-
lijk goede journalisten die al hun hele leven fraude-
schandalen onthullen en ministers laten vallen. En dan 
komen wij met ons braaf menselijk verhaal over een de-
menterende vrouw. Steeds als het over het lichten van 
tegels ging, dacht ik: wij?! Aan de andere kant is het ook 
mooi dat ons werk wordt gewaardeerd in journalistieke 
kringen. Er is blijkbaar een plek voor ons in die wereld.’
Toch was er wel wat discussie in de jury, zo bleek. ‘Na 
de uitreiking sprak ik een van de juryleden’, vertelt 
Houthuys. ‘Hij had ons niet willen nomineren omdat 
hij ons werk niet journalistiek genoeg vindt. Oké… eh, 
interessant, zei ik.
Sommige journalisten vinden het niet ethisch wat wij 
hebben gedaan, een verhaal maken met en over een de-
menterende vrouw. Het zijn terechte vragen die wij ons-
zelf ook duizend keer gesteld hebben. Is het een verhaal 
dat de moeite waard is om te brengen? Vertrouwen we 
op de manier waarop we het vertellen? Daarover discus-
sieerden we iedere dag opnieuw. Uiteindelijk heeft onze 
intuïtie de doorslag gegeven om ermee door te gaan.’

De twijfels over het journalistieke gehalte van hun werk 
zijn enigszins begrijpelijk, want Eeckhout, Houthuys 
en Kist zijn niet gemakkelijk in een hokje te stoppen. Ze 
ontmoetten elkaar in 2011 op de opleiding Woordkunst 
in Antwerpen, waar ze leerden schrijven, acteren en 

‘media maken’. Houthuys: ‘Het is de bedoeling dat die 
drie disciplines voortdurend met elkaar in dialoog gaan. 
In feite draait het allemaal om storytelling: hoe bouw je 
een verhaal goed op?’

Naarmate de opleiding vorderde, waren de drie 
studenten steeds vaker in elkaars nabijheid te vinden. 
Houthuys: ‘We werden K3 genoemd. En Kwik, Kwek en 
Kwak.’
Eeckhout: ‘En als we over de gang liepen, werd soms ge-
zegd: kijk, daar heb je de drie schikgodinnen. Die naam 
hebben we als geuzenaam aangenomen, we vonden het 
een mooie analogie. De eerste godin spint de draad van 
het levensverhaal, de tweede meet de draad op en de 
derde knipt hem door.  Het klinkt misschien wat verhe-
ven, maar het drukt wel uit wat onze ambitie is. Er moet 
echt iets op het spel staan als wij een verhaal maken.’

Een van de opdrachten aan het einde van de studie was 
het maken van een radiodocumentaire. 
Houthuys: ‘Het was een individuele opdracht, maar 
toch zaten we steeds met elkaar aan tafel en gaven we 
elkaar feedback. Toen voelden we al: het is veel leuker 
om dit met z’n drieën te doen.’
Kist: ‘Bijna alles wat we tot dat moment hadden geleerd 
kwam in die opdracht samen. Het was leuk, maar ik 
dacht wel: wat kun je ermee, zit er wel toekomst in het 
maken van radiodocumentaires?’
Eeckhout: ‘In Nederland heb je nog wel documentaires 
op de radio, maar in Vlaanderen is dat praktisch alle-
maal verdwenen.’
Kist: ‘Toen kregen we les van radiomaker Katharina 
Smets. Zij heeft onze ogen geopend voor de podcast. Ze 
nam ons mee naar luisteravonden en liet ons kennis 
maken met Radiolab en This American Life.’
Eeckhout: ‘We kregen masterclasses van geluidskun-
stenaar Duncan Speakman en dichter en radiomaker 
Pejk Malinowski. Toen wisten we het zeker: alles wat we 
doen, kan hier heel schoon in samenkomen.’

Dat was vier jaar geleden, nog voordat de halve wereld 
in vervoering raakte door S-Town, een van de succesvol-
ste verhalende podcasts ooit. En nog voordat The Daily 
bestond, de dagelijkse podcast van The New York Times 
die iedere dag miljoenen luisteraars trekt. Zijn de audio-
fielen van SCHIK niet met de neus in de boter gevallen 
nu er sprake is van een ware podcasthype?  

HUN PODCAST OVER EEN DEMENTERENDE VLAAMSE 
VROUW EN HAAR AL DAN NIET BESTAANDE 
JEUGDLIEFDE BOB ZETTE HET VLAAMS-NEDERLANDSE 
AUDIOCOLLECTIEF SCHIK IN ÉÉN KLAP OP DE KAART. 
ZE SLEEPTEN ER VERSCHILLENDE PRIJZEN MEE IN 
DE WACHT, WAARONDER EEN TEGEL. IS HUN WERK 
JOURNALISTIEK? EN WAAR STAAN DEZE DRIE JONGE 
AUDIOFIELEN OVER VIJF JAAR?
tekst RAYMOND KRUL  beeld SANNE DELCROIX

‘Het is 
mooi dat 
ons werk 
wordt ge-
waardeerd 
in jour-
nalistieke 
kringen. 
Er is blijk-
baar een 
plek voor 
ons in die 
wereld’
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Houthuys: ‘Voor mij is het nog geen echte hype. Er 
wordt veel over gepraat, maar de podcast staat nog be-
hoorlijk in de kinderschoenen. Veel mensen weten nog 
steeds niet wat het is.’
Eeckhout: ‘Het is misschien wel een beetje een hype 
aan het worden, maar daardoor krijg je ook mensen die 
zeggen: nu willen we ook een podcast. Maar zo moet 
je niet denken, je moet je altijd laten leiden door het 
verhaal.’
Kist: ‘We geven de laatste tijd regelmatig workshops en 
daarin zien we dat makers zich nog te veel richten op de 
vorm in plaats van op de inhoud.’
Houthuys: ‘Of ze beseffen nog niet helemaal dat een 
podcast allerlei vormen kan hebben. We hebben met 
BOB voor een verhalende vorm gekozen, maar een pod-
cast kan ook een interview van een halfuur zijn, of een 
comedyshow. Alles kan in feite, als je maar die intieme 
band met je luisteraar kunt creëren – daarin onder-
scheidt de podcast zich van radio.’
 
De podcast mag dan misschien nog niet helemaal vol-
wassen zijn, dat maakt het voor de podcastpioniers van 
SCHIK juist extra spannend. Neem nu de samenwerking 
met De Standaard. Een tijd lang maakte SCHIK iedere 
week een podcast voor de Belgische krant,  Uitgesproken. 
Houthuys: ‘We lichtten iedere week een bijzonder 
verhaal uit de krant uit in audio. Ontzettend interessant, 
maar het was ook pittig.’
Kist: ‘Iedere week een podcast moeten maken is een 
totaal andere manier van werken dan wanneer je voor 
een langlopende productie als BOB bezig bent. Je haakt 
in op het nieuws, dus je moet eigenlijk altijd klaarstaan 
om op pad te gaan. Dat was soms lastig voor ons.’

Daarnaast merkten Houthuys, Kist en Eeckhout dat ze 
uit ander hout gesneden zijn dan de journalisten van 
de krant, vertelt laatstgenoemde. ‘We hebben daar 
ontzettend veel van geleerd. Wij zijn gefascineerd door 
verhalen die niet direct actueel zijn, terwijl zij zich bij 
alles afvragen: waarom moet dit morgen in de krant?’
Houthuys: ‘De manier van vertellen verschilt ook. Een 
krantenjournalist wil meteen bij het begin alle belang-
rijke informatie geven, terwijl wij onze verhalen heel 
anders opbouwen: we beginnen met een schijnbaar 
onbelangrijke anekdote, om tien minuten later een keer 
een eerste druppeltje informatie te verstrekken.’
Kist: ‘Wij zijn altijd op zoek naar het persoonlijke, dat 
is wat The Daily ook zo goed maakt. Maar dat heb je 
niet zomaar voor elkaar. Journalisten moeten heel veel 
tegenwoordig: ze moeten voor het web schrijven, video 
maken en dan moeten ze ook opeens met audio aan 
de gang. Je hebt tijd nodig om aan elkaar te wennen.’ 

Nieuwe podcastprojecten staan alweer op stapel, ook 
weer met journalisten, maar omdat de plannen nog niet 
definitief zijn, kunnen de drie er nog niet te veel over 
uitweiden. Waar staat SCHIK over vijf jaar? 
Eeckhout: ‘We zijn op zoek naar een manier van werken 
die ook financieel duurzaam is, want met podcasts is 
het nog een beetje de vraag hoe je geld kunt verdienen. 
Maar we geloven er absoluut in dat we kunnen uitgroei-
en tot een soort productiebedrijf.’
Kist: ‘Subsidieaanvragen zullen altijd een deel van ons 
leven blijven, maar ik hoop dat we over vijf jaar een 
eigen SCHIK-huisje hebben met een paar stagiairs die 
onze interviews kunnen transcriberen, haha.’
Houthuys: ‘We moeten groot blijven dromen.’
Eeckhout: ‘Het moet altijd een trip blijven. We gaan niet 
als een machine podcast produceren omdat we daar 
geld mee kunnen verdienen. Nee, iedere podcast moet 
een bijzondere parel zijn. Waar het over moet gaan, geen 
idee. Je komt iets tegen en als het verhaal je in de billen 
bijt, dan zijt ge vertrokken.’ 

OVER BOB
BOB is een zesdelige podcast over de dementerende 

Belgische vrouw Elisa (84), die de makers van SCHIK 

via via leerden kennen. Elisa begint haar kinderen 

opeens verhalen te vertellen over Bob, een naam die 

ze nog nooit eerder hadden gehoord. Elisa vertelt 

dat Bob haar jeugdliefde was. Ze heeft zelfs een 

kind van hem gekregen, zo vertelt ze, maar dat heeft 

ze gedwongen moeten afstaan. In de podcast gaat 

SCHIK op zoek naar de waarheid: bestaat Bob echt? 

En zo ja, heeft Elisa een zoon van hem gekregen? 

Voor de laatste editie van het IDFA maakte SCHIK 

ook een interactieve theatervoorstelling over Bob en 

Elisa. Luister via tek.st/dy

3 PODCASTTIPS
Nele Eeckhout: ‘Ear Hustle is een podcast die 

gemaakt wordt in de Amerikaanse San Quentin 

State Prison. Prachtige verhalen en ook auditief heel 

goed.’

Mirke Kist: ‘Invisibilia is een podcast van drie 

vrouwen over the invicible forces that shape human 

behaviour. Veel psychologie, erg goed gemaakt.’

Siona Houthuys: ‘De Kasteelmoord, ook van VPRO 

Dorst, gaat over een van de bekendste moordzaken 

in West-Vlaanderen. Slim verteld, geeft een mooi 

beeld van de West-Vlaamse cultuur.’





Achter de 
vragen

VIJFTIEN AFLEVERINGEN 
MAAKTE COEN VERBRAAK 
VAN DE TELEVISIESERIE 
KIJKEN IN DE ZIEL. NA 
GESPREKKEN MET 
RELIGIEUZE LEIDERS, DEZE 
ZOMER TE ZIEN, STOPT HIJ 
ERMEE. TIJD VOOR EEN 
INTERVIEW MET DE MAN 
ACHTER DE VRAGEN.
tekst FRITS BAARDA  beeld MAAIKE PUTMAN
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het zeggen.’ De eerste vraag komt van Coen Verbraak. 
De uitnodiging is verpakt in vriendelijke, zachte woor-
den. Hij wijst naar twee fauteuils, dichtbij het grote 
raam waarachter een mistig, maar adembenemend 
panorama van Amsterdam zich ontvouwt. ‘Daar? Een 
beetje comfortabel?’

‘Aan tafel’, antwoord ik, na een blik in het appartement 
op de 19de verdieping van de Skydome aan het IJ. ‘We 
moeten aan het werk. Ik ben vandaag de regisseur.’

‘Ja’, lacht de interviewer. ‘Jij bepaalt. Ik moet nu loslaten.’

Het is half tien op een doorde weekse ochtend. Maxi-
maal een uur heeft hij voor een interview had hij door 
de telefoon gezegd. De montage van zijn vijftiende en 
laatste serie Kijken in de Ziel, dit keer met religieuze 
leiders, eist veel van zijn tijd. Twaalf interviews van 
elk drie uur terugbrengen tot blokken overzichtelijke 
televisie.

Zijn handelen is in tegenspraak met de werkdruk. Geen 
spoor van ongeduld. Nadat hij koffie en stroopwafels 
op tafel heeft gezet, loopt hij naar het panoramaraam. 

‘Kom kijken’, zegt hij voor zich uit. ‘Zie je het Centraal 
Station, daar de Zuidas en de Schipholtoren, de Arena 
en daar, tussen die twee flats, de Dom van Utrecht.’ In 
de motregen staat een kleine stomp. ‘Een fijne, rustige 
plek’, zegt hij. ‘Zeventig meter boven de grond. Hier kan 
ik me terugtrekken.’ Het liefst ontwijkt hij de drukte. 
Twitter en Facebook moeten het zonder hem doen. Wat 
hij belangrijk vindt komt wel in de krant of op televisie.
We nemen plaats aan een houten eettafel van beschei-

den afmeting, op houten stoelen, recht tegenover elkaar. 
Verbraak is gekleed in een sportief, breed gestreept 
overhemd en spijkerbroek. Zijn tv-jasje is uit. Onder de 
tafel uit steken schuin zijn voeten, zonder schoenen. 
Zijn bovenlichaam leunt ontspannen tegen de rug van 
de stoel. De handen zijn beweeglijker dan op televi-
sie. Zijn ogen, breed geplant in het gezicht, kijken met 
aandacht naar de collega die hém nu eens de vragen 
stelt. ‘Wat wil je zoal vragen’, had hij al door de telefoon 
gevraagd. ‘Al die vragen van je, waar komen die toch 
vandaan? Ik wil je een beetje leren kennen.’ Hij had het 
een ‘heel leuk onderwerp’ gevonden.

Als ik tegenover hem zit, kijk ik rechtstreeks in zijn ziel, 
die zich pal achter hem bevindt. Als een boekenkast 
de weerspiegeling van iemands ziel is, tenminste. Een 
greep: De naakte rechter, Joop den Uyl, Rembrandt, 
Penoze, reisgidsen Korea en Rome, Onze hersenen, 
Gods pillen en psychiatrie, Onder Uitgevers en De Prooi. 
Veel namen uit het vak, Ischa Meijer, Martin Bril, Peter 
van Straaten, maar ook de encyclopedie van Artis (zes 
delen), Heerlijk Amsterdam en een dikke biografie over 
Hitler. De meeste boeken staan ruggelings, andere lig-
gen daar bovenop, enkele exemplaren klem gevouwen. 
Een parfumflesje, nagelschaartje, pennen en Snoopy 
wankelen op het randje van de stampvolle planken. Het 
is de kast van een bezige man, een werkverslaafde.

Als hij niet slaapt, werkt hij. Hij doet het zelf, hij wil het. 
Radio, tv, de krant – Verbraak doet alles door elkaar. Hij 
zou tijd kunnen sparen, als hij minder ambachtelijk 
zou werken. ‘Heb je even?’, vraagt hij en loopt naar een 
zijkamer. ‘Ik durf het je bijna niet te laten zien.’ Komt te-
rug met een gelinieerd, opengeslagen folioschrift. Alle 
bladzijden zijn met een balpen volgeschreven. ‘Kijk, dit 
is een interview met Alex van Warmerdam voor de NRC. 
Het hele, met een recorder opgenomen gesprek schrijf 
ik met de hand uit. Pas daarna schrijf ik op de compu-
ter het uiteindelijke stuk. Zo kan ik heel nauwkeurig 
werken. En terugluisterend kan ik van mijn eigen fouten 
leren’, zegt hij, bladerend door het boek. Lachend kijkt 
hij op: ‘Behoorlijk idioot, dat is het. Ik geef het toe.’

Het interview verkeert nog in de fase van een prettige 
verkenning, en daarin zal het enige tijd blijven. Ver-
braak doet er alles aan om zijn gast op zijn gemak te 
stellen en vraagt of er nog koffie nodig is. Zittend aan 
de eettafel kijken we in het rond. De vraag wat in deze 
kamer zijn dierbaarste voorwerp is, spoort hem aan om 
weer op te staan. ‘Dit moet ik je echt laten zien’, zegt 
hij. Een origineel informatiebord van Artis, en de foto’s 
van zijn vriendin Marjan en zoontje Tobias zijn heel 

‘Waar wil je zitten? Jij mag 

‘Het hele 
gesprek 
schrijf ik 
met de 
hand uit. 
Pas daar-
na schrijf 
ik op de 
computer 
het uit-
eindelijke 
stuk.’
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belangrijk, zegt hij. In een boekenkast boven de tv staan 
de Nipkov-schijf en Sonja Barend Award. ‘Wel belangrijk, 
niet cruciaal’, omschrijft hij hun betekenis. Dan loopt 
hij naar een kleine piano. Hij draait zich naar me om, 
terwijl zijn handen naar het muziekinstrument wijzen. 
Als een spreekstalmeester: ‘En dit Frits, is de piano van 
Frans Halsema!’ Dan volgt een lang verhaal, dat vijf 
jaar geleden eindigt met een telefoontje van Halsema’s 
weduwe. ‘Coen, wil jij de piano van Frans hebben?’ De 
jonge journalist had er ooit bij de weduwe een keer 
op mogen spelen. Zeven jaar heeft het instrument in 
donkere cafés en zaaltjes geklonken, nu staat het bij 
hem thuis.

Verbraak pakt de kruk en plaatst als in trance zijn 
handen op de sleetse toetsen. ‘Hier zitten de vingertop-
pen van Frans Halsema’, zegt hij voor zich uit. ‘Je kunt 
bijna voelen waar ze stonden. Ik ben niet paranormaal, 
maar deze toetsen zijn door hem aangeraakt, dit is een 
bezield instrument. Ontroerend, toch?’ Dan recht hij de 
rug en begint uit het hoofd te spelen. In de woonkamer 
klinkt ‘Voor Haar’, Halsema’s bekendste nummer. Na de 
laatste klanken: ‘Iedere dag moet ik even op deze piano 
spelen, al is het maar één minuut.’

Halsema overleed op 44-jarige leeftijd. Coen was nog 
een jongen en heeft hem nooit gekend. Het was de tijd 
dat hij zijn eerste voetstappen zette in de journalistiek, 
waarvan hij als puber al wist dat het zijn terrein zou 
worden. Hij groeide op in het Drentse Roden en mocht 
voor het plaatselijke Journaal zijn eerste stukken schrij-
ven. Op een dag kondigde de hoofdredacteur de komst 
aan van Herman Brood, die ’s avonds in een feesttent 
zou optreden. Of Coen zin had om hem te interviewen. 

‘Achteraf gezien was het een cruciale ontmoeting’, re-
flecteert Verbraak. ‘Ik was 17, een naïeve jongen. Ik ging 
tegenover hem zitten en als een flits ging door me heen: 
misschien had ik me toch moeten voorbereiden! Ik had 
geen vragen. Een interview is gewoon praten, dacht ik, 
ha, ha. “Wanneer komt je eerste vraag”, zei Brood na 
een tijdje. Dat was mijn eerste en laatste onvoorbereide 
interview.’

Hij verkeerde in een levensfase waarin brandende 
nieuwsgierigheid een cocktail vormde met mateloze 
zelfoverschatting. Zo meldde hij zich als 17-jarige al 
bij Joop van Tijn, toenmalig hoofdredacteur van Vrij 
Nederland (VN). Hij was 21 toen hij debuteerde. Na 
de eerste drie geplaatste artikelen vroeg hij om een 
onderhoud: of het niet tijd werd voor een vast contract. 

‘Je mening wordt hier niet breed gedragen’, liet Van 
Tijn hem fijntjes weten. Gepikeerd nam hij afscheid en 

besloot dan maar voor Elsevier en HP/De Tijd te gaan 
schrijven. Maar VN week niet uit zijn hart. Na zes jaar 
belde Verbraak deemoedig Joop van Tijn. Of hij nog een 
kansje maakte. ‘Hé, daar ben je weer. Je hebt de laatste 
jaren niet veel geschreven, toch?’ Verbraak kan er nog 
om lachen: ‘Ik vond dat ik de sterren van de hemel had 
geschreven. Hij zette me direct op mijn plaats.’ Vanaf 
1993 tot 2015 zou hij voor Vrij Nederland eindeloos veel 
verhalen schrijven.

Radiomaken kwam er later bij, net als televisie. ‘Journa-
listiek simultaan spelen’, noemt hij het. ‘Heel opwin-
dend.’ Beroemd of bekend worden hoefde nooit van 
hem, wel minstens zo goed worden als Koos Postema, 
Bibeb of Sonja Barend.

Verbraak leeft zijn eigen jongensdroom. Alles begon met 
een wekkerradio, die hij op 13-jarige leeftijd voor zijn 
verjaardag kreeg. ’s Avonds luisterde hij in het donker 
voor het eerst naar Met het Oog Op Morgen. ‘Een paar 
kamers verderop deed mijn vader hetzelfde, vermoedde 
ik. Die stem op de radio, mensen in een studio ver weg, 
en toch zo dichtbij. Wonderlijk, nee magisch.’ Bijna 
veertig jaar later, in 2014, werd hij gevraagd zelf Het Oog 
te presenteren, eerst als invaller. ‘Ik was ontroerd’, zegt 
hij. ‘Diezelfde stem die mij opeens aankondigde: buiten 
is het 12 graden, binnen zit…’

‘Coen Verbraak’, vul ik aan. Hij hapert.
‘Ja, mijn naam. Kippenvel. Het was gezien, ik werd 
gezien. Ik mocht daar nu zelf zitten. De poort van mijn 
jongensdroom ging open.’
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Tobias heeft nu bijna dezelfde leeftijd bereikt als Coen, 
toen hij zijn wekkerradio kreeg. Het jongetje, ‘heerlijk 
ventje’, komt uit een huwelijk, dat vijf jaar geleden 
strandde. In de weekenden zijn ze veel samen, vaak 
in gezelschap van Marjan, zijn nieuwe partner, ‘mijn 
heel erg lieve vriendin’. Verbraak pakt zijn mobiel en 
toont het beginscherm: snapshot van een ontwapenend 
jongetje met een donkere haarbos. Voetballen doen ze 
samen, en kijken naar giraffen en zebra’s in Artis. Werk 
is dan ver weg. Maar thuis kan Tobias zijn vader ver-
rassen. Dan stelt hij vragen, zoals een kind kan doen. 
Verbraak wijst naar de dikke biografie van Hitler, achter 
hem in de boekenkast. ‘Pappa, nou wil ik je iets vragen. 
Waarom wil je zo’n boek over die gemene man hebben?’ 
Goede vraag! Dan is hij even verbouwereerd en moet hij 
zoeken naar een adequaat antwoord. Dat we nooit meer 
doen, wat hij deed, bedenkt hij dan. Waarop zijn zoontje 
zegt: ‘Maar papa, hij is dood, we moeten niet meer aan 
die man denken.’ Hij: ‘Mooi hoe een kind naar zulke 
dingen kan kijken.’

‘Zelf stel je ook nog steeds kinderlijke vragen’, zeg ik. 
Zijn ogen verraden kort verbazing. Dan: ‘Zeker, uitein-
delijk gaat het om de kleine vragen. Die brengen je het 
verst. Hoe kwam dat? Wat is er toen veranderd? En hoe 
veranderde u zelf? Hoe weet u dat eigenlijk? Die vragen 
vertellen ook hoe ik in elkaar steek, anders kan ik ze niet 
stellen. De kern van alle vragen is: waarom doet iemand 
wat hij doet?’
En?

‘Omdat het zo ongelooflijk leuk werk is. Het is spannend, 
een groot genoegen. Interviews, ik heb er altijd zin in, 
ook al voel ik me niet lekker. Dankbaar is zo’n EO-achtig 
woord, maar ik voel me wel zo. De vonk van dertig jaar 
geleden is er nog steeds.’ Dat vuur legt hij nog steeds in 
Kijken in de Ziel, waar hij onder meer psychiaters, straf-
pleiters, militairen en eerste ministers voor uitnodigde. 
Hoewel goed bekeken, vindt hij de serie gesprekken met 
journalisten de zwakste in de rij. ‘Misschien projecteer 
ik nu’, legt hij uit. ‘Maar ik zag de ander denken: hoezo 
moet jij iets vragen? Ook wist ik te veel van dit vak, om 
de juiste afstand te kunnen scheppen. Ik bleef te veel 
een van hen. Die serie heb ik nooit teruggezien.’

Zijn kracht is ‘oprechte interesse in de ander’, zegt hij. 
‘Het is bij mij nooit gespeeld. De geïnterviewde doet er 
toe. Mensen vinden aandacht fijn. Jij hebt nu ook veel 
aandacht voor mij. Je kijkt me aan, maakt contact. Dan 
begin ik ook te vertellen.’

We zitten ongemerkt al ruim anderhalf uur aan de tafel. 
De klok tikt naar het middaguur, Verbraak oogt nog 
geduldig. Het onderwerp interview is nog niet definitief 

behandeld. ‘Aandacht en concentratie zijn sleutelwoor-
den’, zegt hij, ‘maar zeker ook voorbereiding’. Ken de 
ander vóór je begint. ‘En heb vertrouwen in jezelf’, 
voegt hij eraan toe. Zijn voeten trekt hij onder tafel 
terug, zijn lichaam buigt iets naar voren. ‘Misschien dat 
ik nu uit de school klap’, begint hij aarzelend. ‘Ik bereid 
me altijd heel goed voor, ook voor de komende serie 
over religieuze leiders. Religie is voor mij een tamelijk 
onbekend terrein, weet je.’ Dan vertelt hij over die ene 
bijzondere dag, heel recent nog. Alles voor de opname 
stond klaar, mijn gast en ik waren geschminkt. Zullen 
we dan maar naar de tafel gaan en beginnen, had hij 
voorgesteld. De religieuze leider ging zitten, Verbraak 
hoefde alleen nog zijn vragen uit zijn tas te halen. Boing! 
Alsof een gong naast zijn oor afging. De tas was leeg. 

‘Een angstaanjagend moment’, vond hij het. ‘Een nacht-
merrie.’ Ook in zijn auto geen papieren met vragen.
Bij terugkeer zag hij de lege tafel. De interviewer nam 
zijn cameraman Thomas Kist in vertrouwen. Die zei 
direct: ‘Coen, ga zitten, je kan het’. Smoezen waren 
zinloos, vluchten kon niet meer. Voor de vorm legde hij 
andere A4tjes op tafel. En hij begon te vragen, het ging 
drie uur door.

‘Het ging fantastisch’, lacht hij breeduit achter de tafel. 
‘Ik wist alle vragen nog. Helder denken en goed luisteren, 
daar gaat interviewen over. Maar een volgende keer doe 
ik het niet weer zo, hoor!’

Hij schuift zijn stoel naar achteren, en zoekt schoenen. 
‘Beledig ik je als ik me klaarmaak voor vertrek?’ De 
montage wacht. Uit een zijkamer klinkt het geluid van 
tanden poetsen, tussendoor nog wat onverstaanbare 
zinnen. Ik sta voor de boekenkast, de ziel van Coen 
Verbraak. Dan roept hij, nu verstaanbaar: ‘Ja, die boe-
kenkast is een puinhoop. Na mijn verhuizing heb ik alles 
uit de dozen getrokken. Er zit nog geen ordening in. Het 
zegt iets over mij, ja, die kant heb ik ook. Maar ik ken 
hun plek. Wat ik weet komt uit die boeken.’ 

De laatste serie Kijken in de ziel met religieuze leiders is 

sinds 23 juli, 21.10 uur te zien op NPO 2.
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‘Ik heb 
de fotografie nog  
geen dag gemist’
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De Friese freelance pers fotograaf 
Catrinus van der Veen (58) is nu 
begeleider bij DEI, een klein schalig 
zorgproject in Oude Leije. Hij werkt daar 
in de timmerwerkplaats of de pluktuin 
met cliënten. ‘Als fotograaf ben je een 
Einzelgänger. Nu hoor ik bij de DEI-
familie.’  
tekst KARIN DE MIK  beeld GERRIT VAN DER VEEN

“Tot over een half jaar. Dit houdt jij 
niet vol.”’ 
Waarom deze stap? Van der Veen 
denkt hardop na: ‘Ik hield van mijn 
werk, ik had succes. Nee, rustiger 
aan doen hoefde niet. Maar ik had 
hier een heel goed gevoel bij. Dit 
kwam op mijn pad.’ Zijn echtgenote 
Baukje was al vrijwilliger bij DEI. 
Hun zoon runt er met zijn vriendin 
een vintagewinkel. En die vriendin 
is weer de dochter van DEI-eigenaar 
Aukje van der Meulen. ‘Aukje vroeg 

me begin dit jaar of ik als vrijwilliger 
een paar dagen wilde meedraaien. 
Het klikte. Ook met de cliënten. Die 
zeiden: “Je mag niet meer weg”.’ 
En hij bleef. ‘Ik ben een gevoels-
mens en neem beslissingen op 
gevoel. Zoals ik alles op gevoel 
doe.’ Wat ook meespeelde: hij hoort 
nu ergens bij. ‘Als fotograaf ben je 
een Einzelgänger. Je observeert en 
registreert. Nu hoor ik bij de DEI-
familie.’ 

Dagelijks komen er zo’n twintig 
 cliënten (‘zelf noemen we ze mede-
werkers, tussen de 19 en 79 jaar’) 
naar de ruime oude fabrieksloods 
van DEI voor hun dagbesteding. 

‘Er zijn mensen die vroeger een vaste 
baan hadden, maar na een schei-
ding in de bijstand belanden en 
jaren thuis zaten’, vertelt hij. Hij ge-
niet van de omgang met ze. ‘Je ziet 
ze groeien en sterker worden. We 
wilden bijvoorbeeld een moestuin. 
Bleek een van onze medewerkers 
daar alles vanaf te weten. Die man 
heeft drie weken staan spitten.’

In de kantine en de vintagewinkel 
hangen grote foto’s van Van der 
Veen. ‘Ik heb nooit willen expose-
ren, maar hier past het.’ Hij liet ze 
afdrukken met een twaalfkleuren-
printer op fijn canvas. ‘Puur Fryslân’ 
heet de tentoonstelling: impressies 
van het Friese landschap, het Wad, 
van een meeuw, de Boschplaat op 
Terschelling. Cliënten lieten zich 
door zijn foto’s inspireren. Een 
schreef er gedichten bij. Een ander 
maakte bij een foto van het Wad een 
Waddenzee van vilt. Ontroerend, 
vindt Van der Veen. 

Vier dagen per week is 
Van der Veen om half vijf thuis. ‘En 
dan ben ik klaar.’ Geen telefoontjes 
van het ANP, AD, NRC of Leeu-
warder Courant. Racen naar een 
spoedklus hoeft niet meer. ‘Nu pas 
realiseer ik me hoe druk ik het altijd 
heb gehad. Ik draaide 60 uur per 
week. En er was altijd een deadline.’ 
Die is er nu niet meer. 
Sinds drie maanden is Van der Veen 
een van de drie vaste begeleiders 
van DEI (Dagbesteding en Integra-
tie) in Oude Leije, een klein dorp 
ten noordwesten van  Leeuwarden. 
In de timmerwerkplaats, het atelier 
of de net aangelegde pluk- en 
moestuin werken mensen met een 
 lichamelijke of geestelijke beper-
king. Inmiddels heeft Van der Veen 
een vast contract. ‘De fotografie 
heb ik nog geen dag gemist.’ Een 
opmerkelijke switch. Collega’s wa-
ren verrast. Van der Veen lachend: 

‘ANP-fotograaf Vincent Jannink zei: 

‘We zijn 
nog op 
zoek naar 
analoge 
foto-
camera’s. 
Dus als 
iemand 
er een 
paar over 
heeft?’
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Van der Veen ging op zijn 20-ste 
naar de fotovakschool in Apeldoorn 
en was vier jaar fotograaf bij Pers-
buro PENN in Leeuwarden. Daar 
fotografeerde hij voor vrijwel alle 
landelijke dagbladen en het ANP. 
In 1992 vertrok hij naar de Leeuwar-
der Courant. Na een reorganisatie 
daar werd hij in 2012 freelancer. ‘Ik 
kreeg toen direct een contract bij 
het ANP. Die kenden me nog.’ De 
Friese boeren zoon won in diverse 
categorieën van de Zilveren Camera 
veertien prijzen, waaronder enkele 
eerste. Zoals in 2016 in de categorie 
binnen lands nieuws met zijn foto-
serie over net gearriveerde vluchte-
lingen in het WTC in Leeuwarden. 
Hij was bij drie Olympische Spelen 
(Nagano 1998, Salt Lake City 2002 
en  Turijn 2006). In een vitrinekast 
in de winkel liggen zijn twintig jaar 
oude Canons met telelenzen waar-
mee hij in Nagano beelden schoot. 
De sportjournalistiek liet hij zes jaar 
geleden overigens bewust achter 
zich. ‘Vroeger kon je nog achter het 
doel bij Cambuur liggen. Maar er 
kwamen steeds meer regeltjes.’  
Ook met de ‘snelle’ journalistieke 
fotografie is hij nu dus gestopt. Maar 
vrij werk blijft hij wel maken. ‘Daar 
kan ik mijn ei in kwijt. Ik heb met 
het ANP afgesproken dat ik volgend 
jaar voor ze naar Oerol ga. En ik 
ga hier een DOKA inrichten. Daar 
leer ik onze mensen hoe ze zwart-
witfoto’s kunnen ontwikkelen 
en afdrukken. Voor het eerst een 
beeld langzaam zien opkomen uit 
de ontwikkelaar. Magisch! We zijn 
trouwens nog op zoek naar analoge 
fotocamera’s. Dus als iemand er een 
paar over heeft?’ 





‘Ik wil niet 
het licht 

uitdoen bij 
de VARAgids’

GEVLEUGELDE WOORDEN VAN CÉCILE KOEKKOEK: 
‘IK BEN DE VARAGIDS’. TOT ZE EEN PAAR MAANDEN 

GELEDEN STAGE GING LOPEN BIJ TV-TALKSHOW 
PAUW. DAAR KREEG ZE ZO VEEL IDEEËN VOOR EEN 

TV-PROGRAMMA DAT ZE EEN PILOT MAG MAKEN. 
LOOPBAANINTERVIEW MET EEN HOOFDREDACTEUR 

DIE EERLIJK ZEGT: ‘HET FRUSTREERT ME 
ALS ANDERE OUDERS LANGS DE LIJN VRAGEN:  

“DE VARAGIDS, BESTAAT DIE NOG?”’
tekst JOLAN DOUWES  beeld ARCHIEF/TRUUS VAN GOG
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In de hal van BNNVARA komt 
Cécile Koekkoek (46) aanlopen in een zwierige, gele 
jumpsuit. De hoofdredacteur van de VARAGids heeft 
een massief boek onder haar arm. Het is het voorwerp 
dat moet symboliseren hoe ze in haar werk staat. Een 
jeugdfoto heeft ze de avond ervoor al gemaild. Bij het 
koffieautomaat geeft ze daar vast commentaar op. ‘Toen 
was ik nog schattig, hè. Al zei mijn man dat ik die frons 
nog steeds heb als ik zit te schrijven. Niemand durft me 
dan iets te vragen.’
Als Koekkoek leest welke hoofdredacteuren al  eerder 
een loopbaaninterview voor Villamedia hebben 
ondergaan, zegt ze meteen ja. ‘Wat een mooi rijtje om 
tussen te staan’, mailt ze. Anders dan bij Arendo Joustra 
(Elsevier) en Joost Oranje (Nieuwsuur) heeft ze er geen 
bezwaar tegen om een jeugdfoto te laten zien. Op het 
dakterras van het omroepgebouw kijkt ze via haar 
 mobiel naar het fotootje van het 3-jarige meisje.

Waarom deze foto?

‘Mijn vader heeft hem gemaakt in de tuin van mijn oma. 
Daar kwam ik graag en vaak. De foto heeft iets Zweeds, 
met mijn blonde haar en het groene gras. Bij mijn oma 
leek het altijd zonnig te zijn. Zij had een goede smaak, 
met een voorkeur voor muziek, kunst en cultuur. Als 
kind zat ik altijd in modetijdschriften te bladeren die 
ze op een stapel had liggen. Ik herinner me Madame en 
Vogue. Op deze foto ben ik heel geconcentreerd bezig. Ik 
hoor nu nooit meer dat ik schattig ben. Wel opgewekt, 
zorgeloos en vrolijk. Dat was ik als kind al.’

In Runner’s World zei je dat je nooit zorgen hebt.

‘Ik lig nooit ergens wakker van. Dat heb ik te danken aan 
mijn karakter en mazzel. Ik durf het bijna niet te zeggen 
als ik van jonge mensen hoor hoeveel tegenslagen ze 
hebben. Als tiener was ik heel bang dat mijn moeder 
zou overlijden, maar dat is niet gebeurd. Ik kom uit een 
veilig nest met een stevige basis.’

Wat gaven je ouders je mee?

‘Dat zorgeloze en blije hebben ze gestimuleerd. Ik had 
vaak de slappe lach met mijn broer. Mijn moeder was 
heel consequent in het vasthouden aan rust, reinheid 
en regelmaat. Ze gaf me een moreel kompas mee waar ik 
als hoofdredacteur veel aan heb. Ik weet snel of iets bij 
het blad past of niet. Ik ben geen twijfelaar. Als ik een 
zin lees die ik te ver vind gaan, moet hij eruit. Ik ben 
daar soms te streng in. Het gevoel voor smaak heb ik 
weer van mijn oma.’

Waar speelde je als kind mee?

‘Ik las niet eindeloos boeken en ik speelde niet met 
Playmobil. Het liefst zat ik de hele dag te kletsen, met 
vriendinnetjes of met mijn moeder. Ik had veel aan-
dacht nodig, maar ik was ook heel sociaal. Nu geef ik 
ook graag aandacht aan mijn kinderen of aan de redac-
tie. Als hoofdredacteur ben ik niet directief – wanneer ik 
mensen om me heen verzamel, vind ik niets leuker dan 
er samen iets moois van maken.’

Als tv-gast bij Voetbal Inside stond je een paar jaar 

geleden ook in de aandacht.

‘Tv-optredens zijn een bron van twijfel voor me. Ik word 
vaak gevraagd om over voetbal te praten, maar ik ben 
geen voetbaljournalist. Wel een vrouw, ja, en ik houd 
van voetbal. Maar dan zit ik naast journalisten die al 
veertig jaar wedstrijden analyseren. Als een miljoen 
mensen hebben gekeken, voel ik me de volgende dag 
altijd een beetje aangerand.’

Welk voorwerp staat symbool voor je werk?

‘Dit boek over 50 jaar New York Magazine zegt iets over 
mijn loopbaan. Na mijn studie moderne letterkunde 
wilde ik iets doen met tekst, interviewen, journalistiek. 
In 2000 heb ik eerst gesolliciteerd bij het tv-programma 

‘De nieuwe wereld’ van de VPRO. In het gesprek liet ik 
het woord ‘leuk’ vallen. ‘Dat woord gebruiken we hier 
niet’, kreeg ik te horen. Ik werd niet aangenomen. Toen 
zag ik een vacature bij de VARAgids als webredacteur. 
De hoofdredacteur was Daan Dijksman. Bij hem ging 
ik in de leer. Een erudiete, intellectuele man die veel 
wist van de Amerikaanse journalistiek. Hij bracht me 
in contact met tijdschriften als Vanity Fair en New York 

‘Ik hoor 
nu nooit 
meer dat 
ik schattig 
ben. Wel 
opgewekt, 
zorgeloos 
en vrolijk. 
Dat was ik 
als kind al’
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Magazine. De mix van highbrow en lowbrow die laatst-
genoemde hanteert, is een grote inspiratiebron voor me 
geweest. De sandwichformule van de VARAgids is wat 
mij betreft nog steeds van toepassing, al zou ik het nu 
anders verwoorden: verheffing van het volk. In andere 
Nederlandse bladen zie ik rubrieken terug die één op 
één zijn overgenomen uit New York Magazine. Wij heb-
ben er ook uit gejat. Het gaat dan om een bepaalde stijl, 
typografie, opmaak, fotografie en papiersoort. Onder 
druk van de bezuinigingen heb ik ervoor gestreden dat 
we gerenommeerde schrijvers en journalisten konden 
vasthouden. En dat is gelukt. Daar ben ik trots op.’

Je praat in de verleden tijd.

‘Ja, ik ben er een tijdje tussenuit. Ik heb acht weken 
meegelopen met de eindredacteur van Pauw. Mijn stage 
was afgesproken voor drie maanden, maar ik vond het 
lastig om op een rijdende trein te stappen. Ik had zin om 
een nieuw programma te maken met mensen die ik zelf 
kan kiezen. Daar kreeg ik allemaal ideeën voor bij Pauw. 
BNNVARA geeft me nu de kans dat format voor NPO3 te 
ontwikkelen. Ik moet het nog vaag houden, maar het is 
een cultuurprogramma met en voor jongeren.’

Je wilt een nieuwe richting op?

‘Ook om mezelf te ontwikkelen. Een televisieprogramma 
heeft een andere vorm dan een magazine, maar het 
komt op hetzelfde neer. Het is wel lastiger om in vijf 
minuten tot de kern te komen en onderwerpen goed 
neer te zetten. Ik maak het mezelf ook niet gemakkelijk 
door er mensen bij te vragen die niet uit de televisiewe-
reld komen.’

Hoe moet de VARAgids verder zonder jou?

‘De gids is in meer dan goede handen bij waarnemend 
hoofdredacteur Roy van Vilsteren.’

Heeft je mogelijke overstap ook met de dalende 

oplage cijfers te maken?

‘Ik wil niet het licht uitdoen bij de VARAgids.’

Mag ik je zo citeren?

‘Wie wil er nog een abonnement op een tv-gids? Ik 
kan de oplagedaling (2,2 procent in 2017, in totaal nog 
160.000 abonnees, red.) niet kenteren. De VARAgids 
staat goed bekend in de mediawereld. Maar het heeft 
me altijd gefrustreerd als ik langs de lijn sta bij voetbal 
of hockey en andere ouders vragen waar ik werk. (Met 
verbaasde stem:) De VARAGids, bestaat die nog?

‘Natuurlijk kan ik het blad restylen om nieuwe abon-
nees te trekken. Maar veel trouwe lezers zijn verknocht 
aan onze formule. We kunnen beter zorgen dat we hen 
houden. Daarom organiseren we nu kleinschalige en 
persoonlijke evenementjes, zoals de Lieve Eus-middag 

– genoemd naar de brievenrubriek van Özcan Akyol – en 
de Tour de France-avond met columnist Mart Smeets. 
Daar komen betrokken, dankbare lezers op af. Ze hou-
den echt van ons.’

Je zei weleens: ‘Ik ben de VARAgids.’

‘De inhoud van de VARAgids sluit aan op mijn interesses, 
hoewel ik tegenwoordig meer bezig ben met jongeren-
cultuur, straatcultuur en popcultuur en de verbanden 
daartussen. Waar in de gevestigde journalistiek nog 
geregeld wordt gediscussieerd over bijvoorbeeld  Zwarte 
Piet, hebben jongeren al een enorme stap gezet. Die 
denken niet meer zo zwart-wit. Daar kunnen we een 
voorbeeld aan nemen. Of het op televisie, radio, in 
een tijdschrift of op internet is: ik wil weer verdiepen, 
duiden en culturele dwarsverbanden leggen. Ik heb er 
vertrouwen in dat dat nieuwe geluid zal worden opge-
pikt.’ 

CV CÉCILE KOEKKOEK
Geboren in Breda in 1972

Getrouwd, drie kinderen (13, 14 en 15 jaar)

 Werkervaring

2018: Ontwikkeling late night-programma voor 

NPO3

2018: Korte detachering bij eindredactie Pauw

2000-heden, onder meer: Uitgever (VARAgids 

(sinds 2014), Hoofdredacteur en columnist 

(sinds 2010), Chef en interviews (2006-2010), 

Eindredacteur (2003-2006), Webredacteur (2000-

2003) 

Nevenactiviteiten

2017: Boek ‘Gerard den Haan – Schoppen en slaan’

2015-2016: Columnist Voetbal Inside

2014-2017: Commissaris NAC Breda, media & 

communicatie

2014-heden: Gast in talkshows op radio en tv over 

voetbal en popcultuur

2010: Interviewbundel ‘Mannen met lang haar’

Opleiding

1990-1998: Universiteit van Amsterdam, 

Nederlandse taal- en letterkunde



Nieuwe uitdaging te pakken,  
eerste prijs behaald? Mail naar  
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n ‘Het was een feest om te schrij
ven.’ Het is het eerste wat Henk 
Blanken zegt. Opmerkelijk. Zijn 
laatste boek beschrijft immers zijn 

‘zoektocht naar de grenzen van (zijn) 
aftakeling’, zoals de ondertitel luidt 
van ‘Je gaat er niet aan dood’. Nee, 
maar met Parkinson loopt het wel 

‘lullig’ af, om uit het boek te citeren.
Het laatste deel grijpt je helemáál 
bij je lurven. De aftakeling wordt 
almaar zichtbaarder. Je linkerhand 
leidt een eigen leven. Je morst bij 
het koffiedrinken. Een scootmobiel 
aan de horizon. Wanneer ben je 
niet meer krakkemikkig, maar ‘echt 
hulpbehoevend’? Wanneer wordt 
vergeetachtigheid dementie? En 
wanneer beslis je: genoeg is genoeg? 

‘De onmacht: wat staat me te wach
ten?’
Toch, benadrukt Blanken, kan hij 
wat hem overkomt ‘goed rationa
liseren’ en ‘de schoonheid van het 
verval’ beschrijven. ‘Dat maakt voor 
mij veel goed. Ik kan het buiten me
zelf plaatsen, alsof ik niet die man 
ben over wie het gaat.’
En nee, ‘het is geen boek over de 
ziekte van Parkinson. Een Parkin
sonpatiënt heeft er niets aan. Ik 
vertel een verháál.’
Eigenlijk vertelt hij meer verhalen. 
Blanken kijkt vooruit, terug, opzij. 
Elk uitstapje is een bouwsteentje: 
de herinneringen aan zijn jeugd op 
Zuid in Rotterdam; aan zijn vader; 
een zomerdag onder de appelboom; 
geuren. Hoe beschrijf je trouwens 

‘ De schoonheid 
van het verval’

herinneringen, als je 
geheugen een zeef is? 

‘Ik heb altijd dagboeken 
bijgehouden’, vertelt 
Blanken, ‘en heel veel an
dere bronnen geraadpleegd: 
familieleden, vrienden’. De 
bouwsteentjes metselt hij 
samen tot één verhaal. 
Verhalende journalistiek is al jaren 
Blankens specialisme. Als auteur 
en als docent, en hij vindt het nog 
steeds heerlijk om workshops te 
geven, al putten ze hem uit. Maar 
zolang hij kan ‘lezen, denken, 
schrijven’ en collega’s een eindje op 
weg helpen, heeft het leven zin.
Hij is lucide over wat hem wacht. 
Leest, denkt, schrijft ook over 
 euthanasie bij dementie, een 
vicieuze cirkel: zolang je helder 
bent, wil je nog niet en ben je te ver 
heen, dan wil (en mag) geen arts 
mee werken.  ‘Nabestaanden zouden 
moeten beslissen wanneer het zo 
ver is’, zegt Blanken. Hij is zeker van 
zijn zaak. ‘Maar daarvoor moet de 
wet aangepast worden. Pia Dijkstra 
zou dat voor elkaar kunnen krijgen. 
Ik wil haar graag eens spreken.’
Jacqueline Wesselius

Henk Blanken: 

Je gaat er 

niet dood aan. 

Atlas Contact, 

2018, ISBN 

9789045036793, 

256 pagina’s, 

€ 19,99. 

‘Ik kan wat 
mij overkomt 
buiten mezelf 
plaatsen, alsof 

ik niet die man 
ben over wie 

het gaat’

mailto:redactie@villamedia.nl


presidentieel fotograaf 24  www.villamedia.nl

http://www.villamedia.nl


augustus 2018 25 Villamedia’s interview zomernummer

In Foto DNA twee foto’s van dezelfde gebeurtenis. Bart Maat coverde voor het ANP  
het bezoek van Rutte aan president Trump; Freek van den Bergh deed hetzelfde voor  

de Volkskrant. Twee ervaringen over fotograferen in The Oval Office.

‘Als vaste Binnenhof-fotograaf voor 
het ANP volg ik Rutte op de voet’, 
zegt freelancer Bart Maat. ‘Het 
voelde dus niet meer dan logisch 
dat het persbureau mij vroeg om 
diens bezoek aan Trump te coveren. 
Omdat het de eerste keer was dat 
ik in The Oval Office zou werken, 
heb ik me vooraf goed verdiept in 
de speelruimte daar. Op foto’s van 
persbureaus had ik gezien dat de 
bewegingsruimte voor fotografen en 
cameramensen verdomd beperkt was. 
Met die voorkennis zette ik in op een 
plaats helemaal vooraan, een beetje 
op een hoek. Mijn plan lukte, maar 
het ging niet vanzelf. Er kwam wat 
duw- en trekwerk aan te pas. Je weet 
dat je daar geen vrienden mee maakt. 
Ik ben hier maar één keer, bedacht 
ik, dus bekijk het maar. Bleek ik naast 
Shealah Craighead, de vaste fotograaf 
van het Witte Huis te zitten. Vanuit 
die positie schoot ik de close beelden. 
Na een minuut of twee had ik het wel 
gezien. Ik ging van mijn plek en baan-
de me een weg naar achteren. Daar 
ben ik met gestrekte armen, steunend 
tegen het bureau van Trump, verder 
gegaan. De camera hoog boven mijn 
hoofd. De 14mm lens die ik special 
voor deze klus bij Canon had geleend, 
kwam goed van pas. Ik kon er het hele 
circus mee overzien. De Amerikaanse 
journalisten maakten er een heksen-
ketel van. Luid schreeuwend vuren ze 
hun vragen op Trump af. Ze weten dat 
hij daar, anders dan Obama, vaak op 
reageert. Heel bijzonder om dit mee 
te maken. Na vier minuten stonden 
we weer buiten.
Freek van den Bergh was de enige 
andere Nederlandse fotograaf die 
aanwezig was. Hij was er voor de 
Volkskrant. Goed dat die krant het 
volhoudt om een eigen fotograaf 
te sturen naar dit soort belangrijke 
gebeurtenissen. Ik ben heel blij als 
mijn foto’s in alle kranten staan, dat 
is goed voor het ANP, maar niet per 
se goed voor de fotojournalistiek. 
Kranten sturen ook een eigen cor-
respondent, dus waarom geen eigen 
fotograaf.
De Telegraaf en Elsevier plaatsten 
op dinsdag 10 juli deze wijdse foto. 
Andere bladen gaven de voorkeur aan 
een closere variant.
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‘Misschien leuk om te weten is dat ik 
eerst niet naar binnen mocht omdat 
mijn geboortedatum niet klopte’, ver-
telt freelance fotograaf Freek van den 
Bergh. ‘Op mijn accreditatieformulier 
stond het anders dan in mijn paspoort. 
Amerikanen noemen eerst de maand 
en dan de dag. Je zult het maar mee-
maken dat je helemaal hierheen komt 
en dan door zoiets stoms je werk niet 
kunt doen. Ik heb peentjes gezweet.
Jarenlang droomde ik ervan om, net 
als fotograaf Valerie Kuipers, bij wie 
ik destijds stage liep en die met Rutte 
naar Obama mocht, eens te mogen 
foto graferen in het Witte Huis. Als ik 
die kans toch eens kreeg. 
Een paar weken geleden las ik het 
persbericht over het bezoek van onze 
premier aan Trump. Het is nu of nooit 
dacht ik, en belde Gerrit-Jan van Ek 
van de fotoredactie van de Volkskrant. 
Wat zij ervan zouden vinden als ik die 
ontmoeting ging fotograferen. Van 
Ek reageerde enthousiast en legde 
het meteen voor aan de hoofdredac-
tie. En die zei ook ja. We zetten in op 
twee fotopagina’s in de rubriek Uitge-
licht. Ik ben meteen met de Rijksvoor-
lichtingdienst gaan bellen en binnen 
een paar dagen was alles geregeld.
We reden maandag 2 juli eerst naar 
Arlington waar Rutte een krans legde 
op een militaire begraafplaats. Die 
foto’s ben ik meteen in mijn hotel 
gaan afwerken en versturen, want het 
zou sowieso een race tegen de klok 
worden. Toen naar het Witte Huis. 
Mijn droom. Het was bizar druk in The 
Oval Office. Ik schat zo’n man of der-
tig samengeperst achter de bankjes 
die de begrenzing zijn voor de pers-
mensen. Ik zat vooraan met de knieën 
op de bank. Helemaal ingeklemd. 
Zelfs als ik had gewild kon ik geen 
kant op. Vanaf die plek schoot ik wat 
ik schieten kon. Eerst was ik erg ge-
focused op de beruchte “handshake”, 
daarna probeerde ik in die krappe vijf 
minuten zoveel mogelijk verschillend 
beeld te maken. Om mij heen was het 
een en al geschreeuw, echt een gek-
kenhuis. Al die Amerikaanse journalis-
ten blijken niet voor Rutte te komen, 
maar zijn er om vragen af te vuren op 
de president. Wetende dat hij er ook 
vrijwel altijd op reageert.
Bij het weglopen maakte ik nog foto’s 
met de camera boven mijn hoofd. Er 
zijn uiteindelijk maar drie foto’s van 
gebruikt. Helaas geen Uitgelicht.’



Bij het 
Reformatorisch 
Dagblad hangen geen 
schilderijen maar 
beeldschermen aan 
de muur.



‘Er is teveel 
atheïsme in  

de media’
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DR. STEEF DE BRUIJN IS HOOFD REDACTEUR 
VAN HET MEEST CHRISTELIJKE DAGBLAD 
VAN NEDERLAND. MAAR BIJ DE CHEF VAN 
HET REFORMATORISCH DAGBLAD STAAT 
DE DEUR MEER OPEN DAN BIJ SOMMIGE 
JOURNALISTEN IN DE RANDSTAD, VINDT HIJ. 
‘ALSOF DE STAATSCOURANT GEEN KLEUR 
HEEFT…’
tekst MARK KOSTER  beeld FRANK GROELIKEN

Dr. Steef de Bruijn, een kleine magere man met een 
pientere blik en met de dictie van oud-premier J.P. Bal-
kenende, moet zelf ook even grinniken als hij voorgaat 
naar zijn kamer. Het honkbal-moment blijkt een flits uit 
een Journaal uitzending. Ja, ook het publieke nieuws-
kanaal is een bron van informatie voor de christen-
journalisten. ‘Maar sport? Néé dat doen we niet’, zegt de 
hoofdredacteur. Nog steeds niet. 
Zelfs een item over biddende WK-spelers niet? ‘Grappig 
dat je de kwestie aankaart. Eén redacteur wierp dezer 
dagen op om een WK-verhaal te schrijven naar aanlei-
ding van een spelersgroep die in gezamenlijk gebed ging 
na een verloren wedstrijd. Voor die geloofsbelevenis 
heb ik ergens wel waardering. “Ergens wel”, zeg ik met 
afstand. Ons standpunt is: sport is geen speerpunt van 
de krant. We hebben wel een keer een stuk gehad met 
Dirk Kuyt, (de gelovige Katwijker van Feyenoord, red.) 
en we hebben ook wel eens kritisch geschreven over 
supportersrellen als metafoor voor sportverdwazing, 
maar we hebben toch besloten om het niet te doen. 
Onze lezers verwachten het ook niet.’

De relatief verse hoofdredacteur (sinds 1 maart 2017) 
 dirigeert ons naar een zithoek voor een wand met 
behang waarop een volle boekenkast is te zien. Geen 
bijbels in het zicht. Is dit nu het heiligdom van de meest 
godvrezende courant van de lage landen? 

Als De Bruijn niet de baas is van het RD, had hij ook de 
chef kunnen zijn van een regionale krant of hoofdredac-
teur van NRC Handelsblad. Hij staat erop dat we elkaar 
tutoyeren. ‘Graag zelfs. Journalisten onder elkaar’, zegt 
hij. Hij kijkt nog even naar zijn das. Ook daarvoor geeft 
hij een bijna verontschuldigende verklaring: ’Ja, dat 
hoort bij een representatieve functie.’ 

De leidsman van de christen-krant behoort tot een 
nieuwe generatie bevindelijke gereformeerden. Bij hem 
staat de deur open, een verschil met zijn voorganger die 
de zithoek achterin zijn werkkamer had weggestopt. ‘Dit 
is een zitje voor informeel overleg. Als je dáár zit’, wijst 
hij naar een witte tafel, ‘dan moeten er serieuze zaken 
besproken worden, zullen we maar zeggen. Daar zit je 
liever niet.’

De krant heeft – net als de SGP – de politieke partij waar-
mee RD-lezers zich het meest verbonden voelt – de lui-
ken opengezet naar andersdenkenden buiten de bossen 
van Apeldoorn. Ook aan redactioneel hokjesdenken is 
een einde gemaakt. Tot een aantal jaren geleden konden 
chefjes als potentaatjes regeren over hun deelredactie 
en moest er gepolderd worden bij de samenstelling van 
de krant. 

warm op de Veluwe, maar dat álle vrouwen hier rokjes 
dragen is best opvallend. 
We staan bij een balie die uitzicht biedt op een industrie-
terrein dat grenst aan een bos bij Apeldoorn. Dit is de 
entree naar de redactie van de meest christelijke krant 
van de lage landen. Het Reformatorisch Dagblad (RD) is 
gezeteld ver weg in de provincie, ver weg van Rand-
stedelijke journalistiek, ver weg van journalisten met 
dicht getikte progressieve meningen. 
Hier wordt de krant gemaakt die in 1971 werd opgericht 
als tegenwicht tegen het veel te vrijzinnige Trouw. Wie 
hier nooit is geweest en zich louter baseert op Wiki-
pedia-stukjes en brommerige verhaaltjes over het RD 
zou kunnen denken dat we zijn teruggekeerd in 1966. 

Wás het leven maar zo simpel. Op weg naar de hoofd-
redactionele bestuurskamer van de krant word je me-
teen geconfronteerd met een beeld dat niet past in het 
zwart-wit plaatje dat wordt geschetst van dit conserva-
tieve journalistieke bolwerk. Op een televisie boven de 
nieuwsredactie maakt een honkballer zich op voor een 
volgende honkslag. In een groot stadion. Achter hem 
flitsen reclameborden aan en uit met de heftigheid van 
een kermisattractie. Wat krijgen we nu? Volgt het RD 
tegenwoordig Amerikaanse sportwedstrijden? 

Goed, Goed, het is vandaag zomers 
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De redactiebaasjes, die hun koninkrijken zijn kwijt-
ge raakt, moeten nu vechten voor een plekje op de 
voor pagina. En – opvallend – dat leidt niet eens tot 
macho gedrag tussen de Messi’s en Ronaldo’s ter redac-
tie. ‘In het verleden mocht je niet eens onder naam op 
de voorpagina publiceren. Dat was om de scoringsdrift 
tegen te gaan. Dat vonden we nu te belerend. Dat dogma 
hebben we weer afgeschaft. Ook omdat auteurs steeds 
belangrijker worden in de journalistiek. We zijn er nu op 
gericht hoe we samen een krant maken.’ 
Met het concurrerende Nederlands Dagblad, het lijfblad 
voor ChristenUnie-stemmers, heeft hij regelmatig 
confraterneel overleg over het uitwisselen van stukken. 

‘Die achterdocht, die er was, is wel een beetje voorbij. Er 
zijn een paar terreinen waar we een eigen verslaggever 
op af sturen. In onze berichtgeving over synodes en 
politiek hebben we soms andere opvattingen. Daarin 
moeten we het verschil maken.’

Zelfs de televisie is niet langer een duivelse bron van 
vermaak, zoals lang in SGP-kring werd gedacht, maar 
een venster op de wereld, zoals we al constateren bij een 
loopje over de redactie. Ook sociale media worden in-
gezet om het conservatieve tegengeluid te verspreiden. 
Het RD Facebook-account telt 20.000 volgers en bezigt 
een modern en soms zelfs pikant taalgebruik. ‘Verkoop-

party’s zijn onder refo’s nog steeds populair’, staat er op 
Facebook te lezen bij een verslag over een bijeenkomst 
van vrouwen uit Nunspeet die een lippenbalsem van 
Aloë Vera testen. ‘Het gelach is niet van de lucht als het 
advies gegeven wordt om vooral twee exemplaren van 
de lippenbalsem aan te schaffen als je én je lippen wilt 
bewerken én de balsem wilt gebruiken op plekken die 
wat minder hygiënisch zijn.’

De Bruijn was, naast zijn werk bij het RD, ook lector 
Nieuwe media in vorming en onderwijs bij de Driestar 
hogeschool in Gouda. Hij verdiepte zich in het gebruik 
van nieuwe media door jongeren. De onderzoekende 
christen-journalist beseft dat God’s Woord niet alleen 
verspreid moet worden via een krant met 40.000 abon-
nees, maar dat er ook verwezen moet worden naar het 
bestaan van die krant. Recent kwam het RD in opspraak, 
nadat het een folder meestuurde waarin christen- 
activisten zich verzetten tegen de reclamecampagne 
van pakkenketen Suitsupply waarin twee zoenende 
mannen figureerden. Het RD hoorde een publicitaire 
fatwa tegen zich uitspreken door EO-commentator 
Jasper Klapwijk. De scribent startte een inzameling 
om een tegenadvertentie af te drukken in de krant. Die 
werd geweigerd, geeft De Bruijn toe. ‘Maar we hebben 
een goed gesprek met Klapwijk gehad en er is wel een in-
tensieve discussie over dit thema in de krant ontstaan.’

De Bruijn gaat rechtop zitten. De Kwestie wil hij graag 
nog één keer toelichten. Die hangt deels van misver-
standen aan elkaar. Ten eerste: de hoofdredacteur is 
niet verantwoordelijk voor het advertentiebeleid van de 
krant. ‘Bij het RD is er nog een strikte scheiding tussen 
commercie en redactie. Ik vind het niet bij mijn taken-
pakket horen dat ik me bemoei met de zakelijke kanten 
van de krant. Omgekeerd heerst er redactionele vrijheid. 
De commercieel directeur mag ook geen greep hebben 
op de tekstschrijvers. Ik ben ervoor om dat heel strak na 
te streven.’
Dan over de inhoud van de folder. Van de opmaak van 
de folder neemt hij afstand. Op de insert stond een rood 
kruis door twee kussende mannen. Een niet goed te 
keuren affront naar de homoseksuele medemens, zegt 
hij. ‘Met de boodschap was ik het eens, maar de manier 
waarop je homo’s wegzet kan niet. Die foto ging een 
grens over. Daar moet je een goede sociale antenne voor 
hebben. We hebben het verkeerde besluit genomen. Een 
fel debat is prima, maar we gaan geen mensen weg-
kruisen.’
Ironische terzijde is dat Wim van Egdom, de redactie-
secretaris die aanzit bij het gesprek, zelf homoseksueel 
is. De kerkredacteur met zijn vriendelijke open gezicht 
en zijn ronde brilletje geeft in bijzijn van zijn baas zijn 

‘Niet-geloven,  
het  atheïsme  
en het  
agnosticisme,  
is ook een  
overtuiging’
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ongezouten mening over de kwestie. ‘We zetten geen 
rode kruisen door mensen. Dat doen we bij niemand. 
Klaar!’ 

Van Egdom werkt sinds 1991 bij de krant en heeft zich 
nimmer belemmerd gevoeld in zijn werkzaamheden. 
Zijn geaardheid is geen discussiepunt op de werkvloer. 
Deze verkwikkende vorm van ‘agree to disagree’ ty-
peert de journalistieke houding van RD misschien wel 
beter dan het drammerige evangelisme waar sommigen 
de courant mee vereenzelvigen. Dat het laatste imago 
nog altijd heerst is niet vreemd. Het RD ontstond in 
1971 als het enige echte antirevolutionaire dagblad van 
Nederland. ‘Trouw werd veel gelezen in onze achter-
ban, maar de krant ging schrijven over films, sport en 
er werd op zondag gewerkt. Het verzet culmineerde 
in 1967 toen er kritisch werd bericht over mensen die 
kinderen niet wilden laten inenten. Een deel van lezers 
herkende zich niet in die koers. Er ontstond gaandeweg 
een behoefte aan een eigen geluid.’ Inmiddels schrijft 
het RD objectief over polio en is er geen categorisch nee 
tegen inenting meer te lezen.

De Bruijn is openhartig over de wijze waarop hij zijn 
achterban moet bedienen. Nee, hij heeft geen ijk-
persoon in zijn hoofd, al denkt hij een RD-lezer wel te 
herkennen als hij die op straat ziet lopen. ‘De bakker uit 
Barneveld’, zegt hij.
Hij weet ook dat er onder zijn lezers aanhangers zijn 
van Geert Wilders en Donald Trump. ‘Hun uitgespro-
ken opvattingen over moslims en hun pro-christelijke 
standpunten hebben een zekere aantrekkingskracht op 
onze lezers, zó realistisch ben ik wel’, laveert hij zich 
ineens diplomatiek door het redactionele mijnenveld. 

‘Maar wij zijn ook kritisch. Als we geen rood kruis door 
homo’s zetten, doen we dat ook niet bij moslims. We 
zien overeenkomsten tussen onze geloofsbeleving en 
die binnen de moslimgemeenschap. Maar wat Wilders 
daarover zegt, kan ik niet onderschrijven en zullen 
we ook niet omarmen in ons redactionele beleid.’ Ook 
Trump vindt hij een ‘dubbelhartige’ houwdegen die 
geen enkel gevoel heeft voor de menselijke maat. ‘Dat 
hij kinderen van ouders scheidt is onverteerbaar’, zegt 
hij. Dat hij zich inlaat met een prostituee en zich daar 
niet voor schaamt, vindt hij mogelijk nog verwerpelij-
ker. ‘Hoe kun je als christen een eerlijk verhaal vertellen, 
terwijl dit jouw geschiedenis is?’, zegt hij streng.

Toch kan hij stekelig worden als rabiate niet gelovigen 
hem in het kamp duwen van intolerante geesten. Het 
beste voorbeeld was de kwestie van de weigeramb-
tenaren. Dit was een rode lap voor vooral liberale 
politici. De Tweede Kamer liet in een wet vastleggen dat 

weigerambtenaren hun overtuiging opzij moeten zet-
ten en verplicht dienen te worden om homoseksuelen 
te  trouwen. ‘Mensen doen vaak alsof het niet hebben 
van een geloof een kwaliteit is. Maar niet-geloven, het 
 atheïsme en het agnosticisme, is ook een overtuiging.’

Is er teveel atheïsme in de media? ‘Ja’, zegt hij zonder na 
te denken. ‘Ik denk dat het paradigma nu is: gelovigen 
zijn anders. Die wijken af. Atheïsten beschouwen zich-
zelf als neutraal. Dat is een denkraam waar je vragen bij 
kan stellen. Zelfs de Staatscourant en de beursberichten 
zijn niet geurloos, al was het maar vanwege de selectie 
die je maakt.’
Is hij blij dat onze premier heeft aangeven voor 51 pro-
cent christen te zijn. De minister-president spreekt 
openlijk over zijn geloofstwijfel, maar koos er toch voor 
het bestaan van de Heer te aanvaarden. ‘51 procent?’, 
zegt Van Egdom, ‘dat is niet genoeg’.

‘Nee’, vult De Bruijn aan, ‘het gaat er juist om dat je níet 
twijfelt. Dát is het geloof. Dat je het zeker weet en naar 
het woord van God probeert te leven.’

Staat dat niet los van de journalistieke houding om alles 
te onderzoeken en pas dan te publiceren? We komen nu 
op een filosofisch vraagstuk. Is het RD een journalistiek 
product in klassieke zin, of meer een activistische bron 
ter inspiratie. ‘De tijd dat we met opgeheven vingertje 
schreven is allang voorbij. Ons streven is nu om onze 
overtuiging over te brengen. Mensen worden moe van 
het negativisme. We proberen mensen te helpen in 
hun denken. Je zou bijna hopen, en nu zeg ik het een 
beetje plat, dat de hele samenleving daarvan profiteert. 
Daarom is het jammer dat onze krant zo slecht gelezen 
wordt.’
Kijkt dan bijna pesterig naar de verslaggever: ‘Joh, je 
mist zoveel hè.’ Gelukkig schiet hij zelf in de lach. 
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‘Fuck hun!’
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‘Zou u haar doen?’ Dit zinnetje van 
Bart Nijman (37) leidde tot een 
adverteerdersboycot waar GeenStijl 
ruim een jaar later nog steeds last 
van heeft. Zeker nu het te koop 
staat. De adjunct-hoofdredacteur: 
‘Al dat geklaag is zóó saai. Saai 
en lui’. Interview met de ‘reserve-
GroenLinkser’ van GeenStijl. 
tekst BOUDEWIJN GEELS  beeld TRIK

En dat heeft GeenStijl geweten. 
Vijftien jaar bestaat de cynische, politiek incorrecte, 
ontregelende weblog nu. Bij rellen zoals rond Patricia 
Paay komt half Nederland kijken. De vaste fanbase 
bestaat volgens Nijman uit zo’n 1,5 miljoen mensen 

– vooral mannen. Dat zijn er beduidend meer dan de 
ruim 900.000 waar NRC Handelsblad 7 juni gewag van 
maakte. Nijman: ‘Daar klopte inderdaad geen reet van.’ 
Het heeft hem niet verrast. ‘De NRC moet GeenStijl al 
heel lang niet, en dat is wederzijds.’ 
Twee maanden eerder, in april, had de krant geprobeerd 
hem, het gezicht van het Donorwet-referendum, te por-
tretteren. Het werd een ‘suggestief, slecht geïnformeerd 
kutstuk met nul bronnen die me goed genoeg kennen 
om iets zinnigs te kunnen zeggen’. Dixit Nijman. 
Dat portret kwam er toch, net als het stuk over de 
toekomst van GeenStijl. Kop: ‘GeenStijl is te koop, maar 
wie heeft er nog interesse?’ ‘Geen grote uitgever durft er 
nog zijn vingers aan te branden’, zei wederom Marianne 
Zwagerman in het artikel.

‘We zullen zien’, zegt Nijman vastberaden.

Inderdaad staat de tent te koop. En die tent is – voor-
lopig althans – significant minder waard geworden door 
de oproep van de honderd mediavrouwen aan adver-
teerders om GeenStijl te boycotten. 
Zij moeten ‘kritisch nadenken over de vraag of hun ad-
vertenties wel te zien moeten zijn in een omgeving vol 
vrouwenvernedering, racisme en homofobie’, schreven 
vrouwen als Eva Jinek, Sheila Sitalsing, Saskia Noort en 
Claudia de Breij vorig jaar mei in een manifest in NRC 
Handelsblad en de Volkskrant. Nogal wat adverteerders 
gaven aan die oproep gehoor. 
Ja, dat heeft Nijmans humeur beïnvloed, geeft hij toe. 
En ja, dat kon je zien aan zijn stukjes. Die waren boos. 
Erg boos. En nee, dat is in principe niet des-GeenStijls, 
dat kritiek vrolijk-cynisch pleegt weg te lachen. Nij-
man zucht diep. ‘Het was net na de mislukte Tweede 
Kamercampagne. Eerder was ik druk geweest met het 
Oekraïne-referendum. Dat had zijn tol allemaal wel ge-
eist. En vervolgens krijg je een adverteerdersboycot om 
je oren op basis van zo’n fucking sarcastisch grapje.’
Weer maakt hij zich kwaad. Columnist Loes Reijmer 
had in de Volkskrant geschreven dat GeenStijl ‘een 
universum heeft geschapen voor seksistische “compli-
mentjes”.’ Nijman: ‘Totale onzin! Seksisme op internet 
is geen uitvinding van GeenStijl. We zíjn ook helemaal 
niet zo seksistisch. We zijn misschien een beetje bot en 
plat, maar geen vrouwenhaters. Dus dacht ik: hoe ga 
ik dit ooit weerleggen? Dat kan niet, dus gaf ik Reijmer 
maar gewoon gelijk. Ik schreef: “Zou u haar doen? Graag 
seksistische complimentjes”.’

‘Dit’, zegt Bart Nijman plechtig, ‘is de meest 
vrije ruimte van alle Nederlandse redacties. Hier kun je 
echt alles zeggen en vinden. Daartoe uitgedaagd moet je 
alleen wel kunnen uitleggen waarom.’
Hij wijst op de stoel van zijn collega Timon Dias, oftewel 
Spartacus. ‘Spartacus vindt Donald Trump geweldig. 
The best thing since sliced bread. Je gaat niet veel redac-
ties vinden waar iemand zit die dat zegt. Hij vindt het 
lachen dat ik totaal het tegenovergestelde vind.’
Collega Constanteyn Roelofs, artiestennaam Zentgraaff, 
is een ‘totale Minervabal’. Nijman: ‘Weinig staat verder 
van mij af dan die corporale ballencultuur. Dat vind ik 
ook van Constanteyn. Maar ik vind hem tegelijk heel 
scherp en heel slim.’
En Nijman, alias Van Rossem, zelf? De 37-jarige adjunct-
hoofdredacteur is de ‘reserve-GroenLinkser’ van Geen-
Stijl. Althans, zo betitelde oud-TMG-directeur Marianne 
Zwagerman – zij haalde GeenStijl in 2006 naar het 
Telegraaf-concern – hem onlangs in NRC Handelsblad. 
Nijman vindt van alles van die uitspraak én van Zwager-
man. Maar, bevestigt hij, hij is elk geval niet rechts.
Wel is hij de scribent die in 2017 de toorn van ruim hon-
derd overwegend linkse mediavrouwen wekte met een 
topic waarin hij zijn ‘reaguurders’ de vraag stelde: ‘Zou 
u haar doen?’ 

http://www.villamedia.nl
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Daarna ging Nijman nietsvermoedend boodschap-
pen doen. ‘Het was zaterdagmiddag, dus ook al mijn 
collega’s waren met hun klapkrat naar de Aldi. Onder-
tussen kwamen er comments binnen. Comments die, 
toegegeven, best wat strakker gemodereerd hadden 
mogen worden. Mógen dus, niet móeten, want het 
waren uiteindelijk niets meer dan dommige tekstjes van 
wat reaguurders die mijn grap niet hadden begrepen. 
Gingen de dames die comments lopen uitprinten voor 
onze adverteerders.’ Nijman zet een zeurderig stemme-
tje op: ‘“Willen jullie híermee geassocieerd worden? Nee 
toch zeker?”’
Dan weer met zijn eigen stem: ‘Jezus, wat een NSB’ers 
zeg! No way dat ik ook maar een millimeter aan excuses 
zal aanbieden na de ranzigste actie van de Nederlandse 
journalistiek ooit. Ik zou dat topic gewoon nóg een keer 
maken als er een aanleiding was. Fuck hun!’ 

Fuck alles en iedereen, is al sinds 2003 jullie houding. 

Nu hebben wat mensen jullie ‘gefuckt’. Moet je daar 

niet gewoon tegen kunnen?

‘Mensen mogen van alles van ons vinden. See if we 
care. Maar je gaat níet aan de inkomsten van een ander 
medium zitten. Al dat geklaag, het is zóó saai! Saai en 
lui. Laatst ook dat weer protest tegen het boekenweek-
thema “De moeder de vrouw”. Dat larmoyante gejam-
mer over wie wat wel en niet mag schrijven.’
Stel dat over jouw partner, journalist Dieuwertje 

Kuijpers, verkrachtingsfantasieën zoals die over Loes 

Reijmer op een populaire site waren verschenen, had je 

dat dan vervelend gevonden?

‘Dat interesseert me geen reet, omdat ik weet dat het 
haar ook geen reet interesseert.’
Stel dat het over je dochter was gegaan. 

‘Die heb ik niet. En zo wel: boeie! Het zijn mensen op 
internet. Je kunt ook denken: gut wat een sneue man, 
die is al drie maanden niet meer over zijn vrouw heen 
geweest. Dat is óók een houding. Als je daar niet tegen 
kunt, moet je lekker niet online gaan. Want daar is het 
allemaal nog ongefilterd. Zo heb ik het ’t liefst. Ik ben 
ook wel eens geïrriteerd over wat ik lees, maar beledigd 
zijn? Dat vind ik zo zonde van de tijd. Iemand vindt je 
stom op internet, nou boe fucking hoe!’

Nijman leidt zijn gast rond in het om negen uur ’s avonds 
verlaten kantoor nabij station Amsterdam Amstel – het 
adres moet uit veiligheidsoverwegingen geheim blijven. 
Veelkleurige tapijttegels. Versleten bankstellen. Een 
poolbiljart. Een bokszak. Hypermoderne studio’s voor 
podcasts en videoplatform Dumpert. Aparte vertrekken 
voor spin-off Das Kapital en sales. Er is veel ruimte voor 
in totaal 25 mensen.

De GeenStijl-redacteuren hebben zelf het grootste hok. 
Ze werken aan één lange tafel. Aan een muur hangt een 
vlag met een foto van de Friese wegblokkade tegen de 
komst van anti-Zwarte Piet-activisten uit Amsterdam. 
Op foto’s van Jan Roos, boegbeeld van het Oekraïne-
referendum, zijn bloksnorren geplakt. GeenStijl-humor. 
Tussen Roos en GeenStijl botert het al een tijdje niet 
meer. 
Op een andere foto staat zowaar ook Marck Burema, 
nom de guerre Pritt Stift, al vele jaren de enigmatische 
hoofdredacteur van GeenStijl van wie op internet geen 
enkel kiekje te vinden is. We zien een man in een zwart 
pak, met een grote zwarte bril. Volgens Nijman is hij 
voorin de vijftig.
Ooit werkte Burema freelance voor de Volkskrant. Als 
GeenStijl het niet redt, hoeft hij daar waarschijnlijk niet 
meer aan te kloppen voor klusjes. 

Iedereen die wel eens op GeenStijl komt, weet dat jullie 

geen bijster hoge dunk hebben van wat jullie de MSM 

noemen, de mainstream media.

‘Klopt. De media moeten eindelijk eens het héle verhaal 
vertellen. Dat een Mohammed minder makkelijk een 
baan krijgt dan een Keesje, ongetwijfeld. Maar is dat 
ook omdat de eerdere ervaringen met Mohammeds wat 
minder goed waren dan de ervaringen met Keesjes? Dat 
moet je dan óók uitzoeken. En neem een kwaadaardig 
mens als Peter R. de Vries. Die nare man durft te sug-
gereren dat de Charlie Hebdo-redactie die moordaanslag 
zelf heeft uitgelokt.’ 

‘Er is zoveel selectieve verontwaardiging. Donald Trump 
stopte kinderen in kooien. Schandalig, dus terecht dat 
er ophef ontstond. Maar waar waren de Nederlandse 
media toen grooming gangs van Pakistaanse  moslims 
handelden in blanke Britse onderklassemeisjes in 
 Rotherham? Anti-islam-activist Tommy Robinson 
moest dertien maanden de bak in omdat hij de verdach-
ten probeerde te filmen, en toen waren de media er weer 
wel: “Terecht opgepakt, die nare rechts-extremist”. Die 
verhouding is helemaal van het padje. Maar als je dat 
opschrijft ben je zelf ook een rechts-extremist.’
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Scheer je nu niet alles over één kam? Bij een medium als 

de Volkskrant zitten toch niet alleen politieke correcte 

schrijvers?

‘Nee, die krant heeft gelukkig ook Martin Sommer, en 
hoofdredacteur Philippe Remarque is volgens mij ook 
best een toffe vent. Maar zijn adjunct Pieter Klok is een 
totale lul. Ik hoorde hem op de radio. Ook zo’n dicht-
getikte deugneus, met zo’n links-moralistisch pantser 
om het maar niet over de moeilijke vragen te hoeven 
hebben. En dus doen de mensen op rechts het. Maar 
de moeilijke onderwerpen wil je niet alleen aan rechts 
overlaten hoor. Want voor je het weet staat er weer 
zo’n mongool met een barbecue voor zijn buik bij een 
moskee.’

Zulke ‘mongolen’ kom je niet veel tegen onder de 
achterban van GeenStijl, bezweert de adjunct-hoofdre-
dacteur. Ze mogen zich dan nogal eens rabiaat-rechts 
en platvloers uitdrukken, de gemiddelde reaguurder is, 
stelt Nijman, bepaald niet dom.
En dus wist hij al snel dat het fout zat met zijn politieke 
partij GeenPeil.
Het Oekraïne-referendum was in 2016 een eclatant suc-
ces geworden. Maar toen Nijman vervolgens van plan 
bleek om levende stemkastjes (aangevoerd door Jan 
Dijkgraaf; Nijman was zelf niet verkiesbaar) de Tweede 
Kamer in te krijgen, gingen de reaguurders-duimen 
meteen omlaag. ‘Toen wist ik: we gaan het niet redden. 
Want als het internet zegt: het wordt Trump, dan wordt 
het Trump, en omgekeerd. Maar ja, we konden moeilijk 
halverwege stoppen.’

4945 stemmen kregen jullie in maart 2017.

‘Eh, ja. Ik heb die mensen bijna allemaal persoonlijk 
kunnen bedanken.’ 
In theorie klopte jullie verhaal.  

‘Maar het had te veel denkstappen. Ik troost me met de 
gedachte dat de man die de gevestigde partijen nog veel 
vreselijker vinden, wel twee zetels haalde. Fantastisch 
en veelzeggend dat ze zo bang zijn voor hun eigen posi-
tie dat ze een latente homo die dwars over een piano ligt 
vrezen als de nieuwe Hitler.’
Je werkte met Thierry Baudet samen bij het Oekraïne-

referendum. Vind je hem een aanwinst voor het poli-

tieke landschap?

‘Er moet een tegenmacht zijn die wél de juiste dingen 
zegt. Dat “Wir Schaffen das” de domste driewoor-
dencombinatie van deze eeuw is, misschien zelfs wel 
sinds 1945. Dat Guy Verhofstadt van Rusland de vijand 
maakt die het niet is. Rusland is geen leuk land, maar 
de bedreiging voor de Westerse vrijheden komt niet uit 
Moskou.’

Baudet zegt zulke dingen. Maar in zijn tv-duels met 

Alexander Pechtold gaat het steeds over zijn uitglijders. 

Over racisme. 

‘Dat is ook de reden waarom niemand bang voor Thierry 
hoeft te zijn. En dat is zijn eigen schuld. Waarom moet 
hij zijn verhaal nou weer omlijsten met de bewering dat 
Europa blank moet blijven? Het gaat niet om kleur, het 
gaat om ideeën! En waarom gaat hij eten met een kei-
harde racist als Jared Taylor? Thierry wil met denkers 
uit alle richtingen praten, beweert hij zelf. Oké, dan wil 
ik je een week later een blik koude pasta naar binnen 
zien knagen in een kraakpand aan het Spui. Maar dat 
doet hij niet.’
Zie hier het alternatief voor het ‘partijkartel’.

‘Ik heb mijn hoop een beetje gevestigd op Vrij Links, dat 
strikt seculiere initiatief van filmmaker Eddy Terstall 
en oud-PvdA-Kamerlid Keklik Yücel. Toen GeenStijl het 
steunde, riepen veel linkse mensen meteen: “Zie je wel: 
Vrij Links is eigenlijk iets heel rechts!”’ Toen voelde ik 
me wel een beetje schuldig richting Eddy.’
Je wilt een linkse Thierry Baudet, heb ik de indruk.

‘Ik heb in elk geval een hekel aan regressief links. Dat 
heeft de mars richting de instituties gemaakt en evo-
lueert niet meer. Blijft alleen maar moraliseren. Daarom 
is rechts nu zo interessant. Baudet is de vaandeldrager 
van het romantisch conservatieve gedachtegoed. Voor 
het wat serieuzere werk moet je naar iemand als de 
Amerikaanse filosoof Sam Harris luisteren. Zijn bood-
schap: je hoeft niet steeds nederig schuld te bekennen 
voor het feit dat wij het beter hebben dan anderen. We 
dóén het namelijk ook beter. Een vriend van me zei: de 
Joden doen het zo goed omdat ze een boek hebben waar 
niemand iets van kan maken, de Thora. Dus geven ze 
er zelf maar een interpretatie aan. Zo blijven ze zichzelf 
ontwikkelen. Bij de islam is het: dit is het boek, dit zijn 
de regels en nou bukken!’
GeenStijl vindt de islam een belangrijk issue. Het milieu 

daarentegen…

‘Totaal oninteressant. Je doet er toch niks aan. Ik zie 
heus wel dat de mens de aarde afbreekt, maar o wee 
als je constateert dat er wel eens wat minder mensen 
zouden mogen zijn. Nee, het is beter om iedereen in een 
onbetaalbare Tesla te proppen. Ik zeg: ga eerst eens in 
India praten met de mensen die elke wikkel die ze van 
hun vreten trekken in het water flikkeren. Maar wij 
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moeten weer gidslandje zijn. Flikker toch op met dat ge-
dram. Het is gewoon weer een nieuwe kerk: de groene.’
Heb je kinderen?

‘Nee. En ik wil ze ook niet, net als mijn vrouw. Wij 
investeren liever in elkaar. Dieuwertje is promovenda 
aan de VU en freelance journalist voor Follow the 
Money en werkt net als ik meer dan 60 uur per week. We 
zijn hier nog een paar jaar en in die tijd zal de wereld 
niet vergaan. Ik hoop dat iedereen die na mij komt de 
zaak leefbaar houdt. Maar zolang de mensheid zo blijft 
groeien zie ik het somber in.’ 
Is dat de motivatie om geen kinderen op de wereld te 

zetten?

‘Nee, dat is te fatalistisch. Kinderen moet je gewoon goed 
voorbereiden op de toekomst. Daar hebben we in Ne-
derland alle faciliteiten voor. Ik vind kinderen gewoon 
stom. Kan er niet mee communiceren.’ 

Je tweede referendum, over de Donorwet, heeft het 

niet gehaald. Te weinig handtekeningen. Heeft je dat 

verbaasd?

‘Het Oekraïne-referendum was vooral een protest tegen 
de EU. Dit was iets anders. Ik kreeg direct zoveel bijval 
van de mainstream media dat ik dacht: er zal wel iets 
mis mee zijn. Maar het is alleen mijn schuld hoor, ken-
nelijk was mijn campagne niet goed genoeg. Het was 
toch weer een denkstap te veel. Want ging het nou over 
het referendum of over de Donorwet? En je kunt toch 
nog steeds zelf kiezen of je donor wilt zijn? Dus waarom 
dan referendum? Ach, falen is niet erg. Nu alleen iets 
verzinnen om op voorhand te kunnen zien of je gaat 
winnen.’
Besef jij ten volle hoeveel power GeenStijl heeft? 

‘Ja, en ik vind dat we daar best verantwoordelijk mee 
omgaan. Ik vind ook dat wij niet verantwoordelijk zijn 
voor wat anderen schrijven. Wij zijn geen poortwachters, 
zoals de MSM, dus laten we alles zien. De bezoeker moet 
vervolgens zelf weten of hij erop klikt, IS-propaganda 
incluis. Want wie ben ik om te bepalen wat jij wel en 
niet mag zien? Information wants to be free. Dat is het 
internet.’
Het plasseksfilmpje van Patricia Paay ‘wilde vrij zijn’?

‘Daar zat ook weer een dubbele laag in. Al weken ging 
het erover in RTL Boulevard, en Johan Derksen schreef 
in een column: “Ik hoop dat niemand het ooit hoeft te 

zien.” En toen dook het ineens op op Twitter. Specifie-
ker: het kwam tientallen keren binnen aan de achter-
kant van onze videosite Dumpert. We gingen het niet 
embedden, ervan uitgaand dat het een gestolen filmpje 
was – later bleek dat Paay het zelf heeft rondgestuurd. 
We hebben alleen de tweet ge-embed.’
Voor het effect maakt dat natuurlijk niets uit. Had dit 

iets met journalistiek te maken? 

‘Natuurlijk. Die avond zei Peter R. de Vries op tv dat je 
kon zien dat de man in het filmpje een tijgertattoo had. 
Toen dachten wij: hee, dan heb jij nog een ander filmpje 
gezien vriend! Namelijk dat waarin Paay doggy style seks 
heeft met een man met een tijgertattoo op zijn rug. Had-
den wij ook binnengekregen. Niks mee gedaan, want 
dit was niet het filmpje waar het Mediapark al weken 
hypocriet over giechelde.’
Jullie hadden eerder een filmpje waarin een meisje DJ 

annex model Dave Roelvink bevredigde, en nog veel 

eerder een evidente privévideo van de keeper van ADO 

Den Haag die nogal ongebruikelijke dingen deed met 

zijn vriendin. 

‘Dat laatste was in 2006. Toen werkte ik hier nog niet.’ 
Die keeper heb ik destijds gesproken. Hij durfde nau-

welijks meer naar buiten. Stel nou dat iemand er na zo’n 

actie van jullie een eind aan maakt? 

‘Dit wordt een politiek antwoord: met zo’n als-dan-vraag 
kan ik niks. Sowieso is het natuurlijk nooit onze bedoe-
ling.’
Dat is een laf antwoord. 

‘Nee hoor. Kijk, dat van Paay was dus al een nieuwsitem. 
Met zo’n keepersfilmpje zouden we nu niets doen, want 
het is ongetwijfeld onrechtmatig verkregen. In die tijd 
wist nog niemand hoe je met internet omging. Er was 
ook nog geen jurisprudentie. Inmiddels wel. En de zaak-
Paay levert weer nieuwe jurisprudentie op. We houden 
rekening met een veroordeling wegens onterechte 
openbaarmaking.’

Jullie medeoprichter Ambroos Wiegers zei onlangs dat 

hij jullie vorig jaar, na die adverteerdersboycot, had wil-

len terugkopen, maar dat TMG niet thuis gaf. Hij zei ook: 

‘Mijn redenering was dat GeenStijl een kans maakte 

door te erkennen fouten te hebben gemaakt, excuses 

aan te bieden en met een nieuwe eigenaar verder te 

gaan.’

‘Eh, dan moet Ambroos eerst die fouten benoemen.’
Is dit verraad van een founding father?

‘Nee hoor. Ik heb goed contact met Ambroos.’
Kan zijn. Maar hij zegt dus dit.

‘Dat moet hij zelf weten. Commercieel gezien heeft hij 
misschien nog gelijk ook, qua excuses. Maar flikker op 
zeg, ik ga hier niet voor buigen! Dan raak ik nog liever 
mijn baan kwijt.’ 

Bart Nijman 

werd 37 jaar ge-

leden geboren 

in Roosendaal. 

Na het VWO 

rende hij na een 

jaar ‘gillend 

weg’ bij de 

School voor 

Journalistiek in 

Tilburg. Daarna 

studeerde hij 

American Stu-

dies in Utrecht 

en volgde er 

toch nog een 

minor journa-

listiek. Nijman 

schreef artike-

len voor een 

Utrechtse huis-

aan-huiskrant. 

In een café ont-

moette hij Bert 

Brussen, die een 

verleden had 

bij GeenStijl. 

Nijman ging aan 

de slag voor 

Brussens site 

De Jaap. Later 

introduceerde 

Brussen hem bij 

GeenStijl. Daar 

trad Nijman in 

2011 in vaste 

dienst. Eind 

2012 werd hij 

adjunct-hoofd-

redacteur. Zijn 

nickname bij 

GeenStijl is Van 

Rossem. 
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Nieuwe uitdaging te pakken,  
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n Anne Marije de Vries Lentsch 
leidt sinds kort Hearst Agency, de 
nieuwe afdeling voor alle brandend 
content solutions binnen de uitgeve-
rij. Naar een opvolger voor haar bij 
Cosmopo litan wordt nog gezocht.
Waarom stop je als hoofdredacteur 

van Cosmopolitan?

Eind vorig jaar kocht Hearst G+J 
Media. Sinds die tijd hebben we 
16 mooie merken in huis en zijn 
we marktleider in de segmen-
ten  millennials, luxury en man-
nen. Hearst had behoeften aan 
een centrale branded content unit. 
Marscha Krouwel (Publishing Group 
Director  Women) en ik hebben een 
plan gemaakt hoe we een high end 
powerhouse kunnen worden. Daar 
kwam een Go op van het MT.’
High end power...?

Wij zijn heel erg goed in branded 
content. Onze merken kennen de 
doelgroep perfect en weten wat 
die willen, wanneer en hoe. Het 
plan is om de kennis te gaan delen 
zodat we nog beter worden en onze 
adverteerders oplossingen kunnen 
bieden die bij meerdere merken 
een plek krijgen. Dit doen we voor 
alle klantaanvragen maar zullen 
ook pro actief naar klanten gaan 
met nieuwe  concepten. Maar de 
merken blijven het uitgangspunt. 
We maken  content through the lens 
of the brand.’ 
Waarom is dat leuker dan hoofd

redacteur van Cosmopolitian?

‘Ik was marketingmanager bij 
Sanoma en ben zeven jaar geleden 
hoofdredacteur van Cosmopolitan 

Hoe dat je dat?  
‘Inhoud door de lens 
van het merk’

geworden en heb samen met een 
fantastisch team dit merk uitge-
bouwd tot wat het nu is. Nu zie 
ik een enorme kans in het delen 
en toepassen van kennis en het 
bouwen aan een werkwijze die dat 
mogelijk maakt. Ik denk dat ik mijn 
kennis en ervaring op die manier 
het beste kan inzetten binnen 
Hearst.’
Hoeveel van de content op Cosmo 

is nu al branded?

‘Het gemiddelde aandeel van 
 branded content bij Hearst is onge-
veer 35% (dit kan per merk hoger of 
lager zijn). Branded content groeit, 
zo ook bij Cosmo. Wij zijn de experts 
in storytelling. Onze bezoekers 
vertrouwen ons. Dus daarom werkt 
branded content als wij de afzender 
zijn. Tegelijk is het belangrijk dat 
wij onze bezoekers serieus blijven 
nemen.’
Hoe gaat het bij Cosmo?

‘Heel goed. We hebben 2,2 miljoen 
bezoekers per maand op de site 
met laatst een uitschieter naar 
2,8 miljoen. We zijn inmiddels niet 
meer afhankelijk van Facebook 
voor verkeer naar de site. We heb-
ben flink geïnvesteerd in search 
engine  optimalisatie. We hebben 
het jaar opgedeeld in seizoenen en 
werken in de manier waarop we 
schrijven en publiceren toe naar 
bepaalde momenten. Tegen de tijd 
dat ons publiek bijvoorbeeld in de 
zomer een vraag heeft over zonnen, 
weten ze ons te vinden.’
Wie wordt je opvolger?

‘Dat weet ik niet. De uitgever is op 

zoek. Er is veel interesse. Cosmo 
publiceert inmiddels via negen 
kanalen. We zoeken iemand die al 
die kanalen begrijpt en verder kan 
brengen. Tot we die gevonden heb-
ben, combineer ik beide functies.’
En langzaam maar zeker wordt dat 

blijvend.

‘Nee zeker niet. Dat is echt teveel. En 
het doet ook geen recht aan beide 
functies. Hoofdredacteur zijn is echt 
een drukke baan en wat ik ga doen 
bij Hearst Acengy ook.’
Dolf Rogmans

‘Cosmo publiceert inmiddels 
via negen kanalen. We 
zoeken iemand die al die 
kanalen begrijpt en verder 
kan brengen’

Hoe dat je dat?  
‘Inhoud door de lens 
van het merk’

mailto:redactie@villamedia.nl




‘Razend zijn doet 
iets met je verhaal’
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Het persoonlijke verhaal lijkt 
steeds meer ruimte te krijgen. Ook 
radiomakers én echtgenoten Jennifer 
Pettersson en Jair Stein passen 
in die trend. Samen maken ze de 
podcast ‘Opgejaagd’, waarin ze verslag 
doen van hun worstelingen met het 
Nederlandse schoolsysteem. Ook hun 
kinderen doen mee.
tekst CHARLOTTE BOSSTRÖM  beeld TESSA POSTHUMA DE BOER

‘Meestal zitten we hier op de bank als ik Laila interview’, 
zegt Pettersson, wijzend naar de huiskamer. ‘Aan de 
eettafel zitten we vaak te knippen of voiceovers op te 
nemen. De akoestiek is best goed, zolang er niet teveel 
verkeer is op straat.’

Opgejaagd is ontstaan uit frustratie en heeft zelfs tot 

een actiegroep geleid waarin jullie een centrale rol spe-

len. Zijn jullie journalisten, ouders of activisten?

Pettersson: ‘In eerste instantie ben ik journalist. Maar 
de reden dat ik dit wilde maken was zeker dat ik ouder 
ben en werd getriggerd door alle frustratie.’

‘Ik denk niet dat je in dit project die rollen helder kan 
scheiden. Dat moet ook niet’, zegt Stein, die aanschuift 
aan tafel nadat hij de kinderen in bed heeft gestopt. 

‘De motivatie komt juist doordat je ouder bent, dat is een 
onderdeel van de productie.’
Pettersson merkt op dat ze in de berichtgeving over 
Opgejaagd vaak wordt omgeschreven als ‘de moeder’ en 
Jair als ‘de radiomaker’: ‘Dat is zo typisch Nederlands. 
Maar een ander verhaal.’

Sommigen zouden zeggen dat het problematisch is 

dat jullie een belang hebben in dit verhaal en worden 

gestuurd door emoties. Hoe kijken jullie daarnaar?

Stein: ‘Het is niet per se problematisch. Het wordt 
problematisch als je geen checks inbouwt, wat je altijd 
moet doen als journalist; gewoon kritisch werken. Het 
helpt ook dat ik het jarenlang niet eens was met Jennifer 
en haar kritiek op het schoolsysteem. “Wat een onzin”, 
zei ik heel lang.’ Omdat er zo veel knipwerk was werd 
ik uiteindelijk ook onderdeel van haar onderzoek. En 
toen besefte ik dat er echt iets dwars zit in het school-
systeem.’
Pettersson: ‘We weten heel goed dat sommige mensen 
denken dat ik teveel belang heb om objectief verslag 
te doen. Daarom ben ik extra kritisch als ik iemand 
interview die mijn mening al deelt. We hebben ook een 
externe adviseur, onze VPRO-collega Katinka Baehr. Zij 
zei bijvoorbeeld dat ik juf Linda (die een belangrijke rol 
speelt in de podcast, red.) nog een keer moest inter-
viewen, zodat ze meer de kans kreeg om wederhoor te 
geven op de kritiek die ik had op de manier waarop ze 
met de kleuters omging.’

Wat zijn de voordelen aan die driedubbele rol? 

Pettersson: ‘Dat je als ouder razend kan worden doet 
iets met het verhaal. Het geeft emotie, en ook een 
enorme motivatie. En voor de actiegroep was ik heel 
nuttig natuurlijk, ik had alle research gedaan en alle 
feiten verzameld over het schoolsysteem.’
Stein: ‘Het is ook gemakkelijker voor mensen om open 

Een geel-groene schommel in het midden 
van de huiskamer, een poes die lawaai maakt met een 
belletje en een aquarium dat bubbelt in een hoek. In het 
appartement in Amsterdam-Oost wonen twee meisjes 
en hun ouders. Niets onthult dat het ook een opname-
studio, montagekamer en vergaderruimte is. Al twee 
jaar lang wordt hier een podcast geproduceerd. De ma-
kers zijn de moeder, vader en kinderen die hier wonen.

In de podcast Opgejaagd (VPRO) onderzoekt journalist 
Jennifer Pettersson of er iets mis is (en zo ja: wat) met 
het Nederlandse basisonderwijs. Het idee ontstond door 
haar eigen frustratie met de scholen van haar  kinderen. 
Prestatiedruk, vuile klaslokalen en weinig buiten 
spelen. De rode draad in de podcast is de vraag of de 
familie moet emigreren naar Petterssons geboorteland. 
In Zweden lijkt namelijk alles perfect. In negen podcast-
afleveringen zoekt Pettersson het antwoord samen met 
dochters Laila (7) en Lova (4) en echtgenoot Jair Stein, 
ook radiomaker. De productie is een samenspel van een 
systematische werkwijze van een onderzoeksjournalist 
en ouderlijke strijd. 

http://www.villamedia.nl
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te zijn als je iets over jezelf vertelt. Dan krijg je iets terug, 
toch? Tegelijkertijd is er een risico dat journalisten 
steeds de straat niet meer opgaan. We krijgen veel van 
dit soort verhaalideeën binnen bij Radio Doc (bij Radio 1, 
waar Stein parttime werkt als redacteur, red.) Alles blijft 
té dichtbij. Maar ikzelf ben eigenlijk ook een luie jour-
nalist dus ik heb al vaker vrienden en familie in mijn 
verhalen gegooid. Jennifer gaat veel meer op stap.’

Ik kan me sowieso voorstellen dat het lastig is om 

tegelijkertijd een scherpe journalist en een opgejaagde 

ouder te zijn.

Pettersson: ‘Het kan heel tegenstrijdig zijn! Als iets niet 
goed ging op school bijvoorbeeld, dan was dat positief 
voor het verhaal en de podcast. Dat heeft me wel gehol-
pen om afstand te nemen en niet emotioneel te reageren. 
Het is een troost om te weten dat onze problemen via de 
podcast andere ouders of kinderen kunnen helpen.
Ik was in het begin meer activistisch en heb moeten 
worstelen om afstand te nemen. Ik was meer emotio-
neel betrokken en dat hoor je in mijn stem in de eerste 
afleveringen. Het was lastig om mijn tone of voice te 
vinden. Tot ik begon met veel ouders te spreken. Vanaf 
dat moment kon mijn eigen gevoelens opzij zetten. Alsof 
ik het programma voor hun maakte.’

Dat opzij zetten, hoe doe je dat?

Pettersson: ‘Door goed observeren. Meer vertellen wat 
er gebeurt in plaats van hoe het voelt. En je eigen 
verhaal soms uitschakelen. Maar tegelijk moet je soms 
óók vertellen waar jijzelf als maker staat. Ik denk dat 
de luisteraar zich dat afvraagt. Dus je moet daar open 
over zijn.’

Het lijkt een trend te zijn dat journalisten meer van 

zichzelf gebruiken in verhalen.

Stein: ‘Toen ik begon met radiomaken was het niet 
zo gebruikelijk om jezelf in het verhaal te verwerken. 
Daarna kwam er een periode waarin elk verhaal heel 
persoonlijk moest zijn; toen draaide dat weer om en nu 
zitten we ergens tussenin, zou ik zeggen. 
De journalistiek heeft moeten leren dat een objectieve 
stem niet dichtbij het publiek komt. Als maker kan 
je ook niet doen alsof je geen mening hebt, niemand 
gelooft dat meer. Autoriteiten vallen om – vroeger 
geloofde iedereen in de politie, de kerk en politici. Nu 
niet meer. Je bent niet betrouwbaar als je zegt dat je 
objectief bent. Dus je moet gewoon transparant zijn en 
alles vertellen over wat je hebt gedaan en wie je bent. En 
waarin je gelooft als maker. Dan kan je het vertrouwen 
terug winnen.’

In de podcast gaat het soms heel gedetailleerd over de 

worstelingen van jullie kinderen. Misschien wordt het 

zelfs intiem. Wat was de afweging om dit toch mee te 

nemen?

Pettersson: (pauzeert even) ‘We hebben er niet zo veel 
over nagedacht eerlijk gezegd. Misschien hadden we 
dat meer moeten doen? Het ding is, we vinden hen heel 
normale kinderen. Het systeem is gewoon krankzinnig. 
Heel veel kinderen worstelen met leren.’
Stein: ‘Misschien zijn we ook beroepsgedeformeerd. Je 
vraagt aan andere mensen om open te zijn, je wilt alles 
van hun horen. Dan zou je dat ook bij jezelf moeten 
doen. En je eigen kinderen dus.’

Hoe denken jullie dat de kinderen zullen reageren op 

hun eigen quotes als ze zichzelf tegenkomen op het 

internet, over tien jaar?

Stein: ‘Daarover heb ik zeker nagedacht. We gebruiken 
onze kinderen en wat gaan ze daarvan denken als ze 
ouder worden? Daarover maak ik mij een beetje zorgen. 
We hebben hen niet gevraagd om mee te doen. Het is 
een beetje vanzelf gegaan. Ze zijn te klein om het hele-
maal te begrijpen en echt instemming te geven.’
Pettersson: ‘We hebben niet zoveel met die risico’s 
gezeten. Ik hoop vooral dat ze hier blij mee zullen zijn 
en trots dat hun ouders hebben gevochten om iets te 
veranderen. Het voelt ook goed dat het een podcast is 
en dat ze niet in beeld zijn. Het wordt wel vreemd om 
binnenkort te stoppen met de opnames hier in huis. 
Misschien dat we dan een heel saai leven krijgen. En 
dat dat heel fijn is.’ 

De laatste aflevering van Opgejaagd verscheen op 

13 juli. Luister de podcasts terug via tek.st/dx

Jennifer Pettersson (Flädie, Zweden, 

1974) en Jair Stein (Amsterdam, 

1974) zijn journalisten, collega’s 

en echtgenoten. Pettersson heeft 

onder andere een opleiding aan 

de audiovisuele afdeling van de 

 Rietveldacademie gevolgd.  

Stein studeerde biologie en begon 

ooit als wetenschapsjournalist. Ze 

hebben samen veel radioprogram-

ma’s gemaakt: Toendra (Radio Doc/

VPRO), 1 Minuut (VRPO) en Plots 

(VPRO), waarvoor ze De Zilveren 

Reissmicrofoon wonnen. Ze wonen 

samen in Amsterdam met hun twee 

dochters.



Aanpakken 
die informatie

chaos





pensionado 48 villamedia.nl

Nick Davies is 21 maanden geleden gestopt 
met journalistiek. Sinds die tijd doet hij alleen nog maar 
leuke dingen. Reizen door Zuid-Amerika, wonen op een 
ranch, slenteren door Buenos Aires. Er is nog wel dat 
mechanisme in zijn hoofd. Overal ziet hij mooie verha-
len liggen. Maar hij raapt ze niet meer op. Veertig jaar 
lang was journalistiek voor hem het leukste om te doen. 

‘Mijn pensionering valt min of meer samen met het 
moment dat ik het geloof in de journalistiek compleet 
verloor’, zegt de oud-verslaggever van The Guardian. ‘Ik 
lees elke dag zeker een uur de website van de krant. Ik 
interesseer me nog steeds voor wat er in de maatschap-
pij gebeurt. De pen pak ik niet meer op.’

Desondanks praat Davies nog graag over journalistiek. 
Er zijn weinig mensen die zo aanstekelijk over hun 
teleurstelling kunnen vertellen. ‘Ik kom als je mijn 
vliegticket en een paar hotelovernachtingen betaalt.’  
Hij heeft enig recht van spreken als het om journalistiek 
en haar falen gaat. In de zomer van 2011 werd van de ene 
op de andere dag News of the World, toen de grootste 
krant van Engeland, van de markt gehaald. Door de 
verhalen van Davies. De krant van eigenaar Rupert 
 Murdoch bleek stelselmatig de telefoons van bronnen 
af te luisteren; van koningshuis tot soapster en van 
voetballer tot familie van vermoorde Britten. Lezers en 
vooral adverteerders lieten de krant als een baksteen 
vallen en weg was de titel.

De onthulling van Davies kwam niet uit de lucht vallen. 
Het afluisterschandaal was in 2008 nog een zijlijn in zijn 
boek ‘Flat Earth News’. Daarin liet hij via interviews 
met collega’s en onderbouwd met wetenschappelijk on-
derzoek zien hoe de journalistiek is uitgegroeid tot een 
nieuwsindustrie waarin het vermogen van journalisten 
om de waarheid te vertellen dramatisch is afgenomen. 

‘We recyclen op grote schaal berichten van persbureaus 
zonder die te checken.’ 

Maar eerst terug naar de toekomst. Als 16-jarige jongen 
trok Davies naar Amsterdam. Hij sliep tussen de hippies 
op de Dam. Was zelf ook een hippie. ‘Het veranderde 
mijn leven.’ Midden jaren 70 besloot hij journalist te 
worden. ‘Vanwege Watergate. Twee mannen brachten 
de machtigste man ter wereld ten val. Met woorden. Dat 
wilde ik ook. Woorden als wapens gebruiken.’

‘Ik groeide na de Tweede Wereldoorlog op in een samen-
leving waar belangrijke onderdelen van de economie 
staatseigendom waren en er een besef heerste dat de 
rijken en de grote bedrijven belasting betaalden om 
de maatschappij als geheel te verbeteren. Die twee 
elementen zijn tijdens mijn volwassen leven vernietigd 
in Engeland. Als gevolg daarvan zijn de armoede en 
ongelijkheid enorm toegenomen en daarmee ook de 
fysieke en mentale problemen van mensen, de crimi-
naliteit en het drugsgebruik. Op zoveel manieren is het 
goede in het leven verminderd. Ik groeide op in een 
socialistische maatschappij. En ik wil dat onze toekomst 
socialistisch is.’
Journalistiek is daarbij een middel voor Davies. ‘Jour-
nalistiek begint altijd met een idee. Waar zullen we 
vandaag over schrijven en welke invalshoek nemen we? 
Schrijf ik over het seksleven van iemand, of over de toe-
name van de kindersterfte? En als ik dat laatste doe, dan 
zoek ik het uit, maak er een schandaal van en laat niet 
los tot het verbetert. Daar ligt de macht van de verslag-
gever. In het idee.’
De toekomst pakte anders uit. Davies: ‘In de afgelopen 
veertig jaar hebben we een culturele verandering gezien. 
Mensen dachten in de vorige eeuw over zichzelf in poli-
tieke termen: ik ben een arbeider of een vakbondsman. 
Nu zien mensen zichzelf steeds vaker als consument. 
Als mensen minder geïnteresseerd zijn in het publieke 
domein, dan is het aannemelijk dat ze minder geïnte-
resseerd zijn in de toekomst van de journalistiek en of 
die overleeft. Het tweede element is dat in Engeland 
een klein aantal kranten aan de tabloid-kant zich jaren 
zo misdragen heeft dat ze de reputatie van de hele 
journalistiek hebben aangetast. Als je die twee zaken 
met elkaar verbindt, dan krijg je dit: als in een dorp de 
lokale krant verdwijnt en de lokale pub sluit dan zullen 
mensen zich druk maken over de pub. Punt.’

ER ZIJN TWEE DINGEN IN HET LEVEN DIE JE NIET 
WILT WETEN: HOE WORSTEN WORDEN GEMAAKT 
EN HOE NIEUWS TOT STAND KOMT. DE BRITSE 
JOURNALIST NICK DAVIES (65) ZOCHT TEGEN 
BETER WETEN IN DAT LAATSTE TOT OP DE BODEM 
UIT. ‘IK HEB MIJN GELOOF IN DE JOURNALISTIEK 
VOLLEDIG VERLOREN’. HOE HEEFT HET ZOVER 
KUNNEN KOMEN?
tekst DOLF ROGMANS  beeld CAMERA PRESS LTD-HOLLANDSEHOOGTE
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‘Terwijl ik denk dat we als journalisten in theorie belang-
rijker zijn dan ooit. Omdat ik geloof dat de hoeveelheid 
onzin en onwaarheid die over de wereld circuleert gro-
ter is dan ooit. We hebben echt een beroepsgroep nodig 
die in staat is dat te analyseren, te beschrijven en bloot 
te leggen. We kunnen mensen daarvan overtuigen als 
we onze taak beter zouden uitvoeren. Om dat te doen 
is er geld nodig. Er moet meer geld naar de redacties, 
zodat verslaggevers weer de vrijheid en de tijd hebben 
onderzoek toe doen’.

Maar vanwaar die bittere teleurstelling van Davies in de 
journalistiek? Het kernwoord is internet. Davies: ‘Het 
voordeel is dat we ons werk beter kunnen doen dan ooit. 
We hebben toegang tot veel meer bronnen en kunnen 
veel sneller en goedkoper publiceren. Het nadeel is dat 
het internet het zo goed als onmogelijk maakt ons werk 
te doen. Ons verdienmodel is naar de knoppen waar-
door het geld op is. En er is zoveel onzin op het web dat 
je niet meer wordt gehoord als je iets aan de kaak stelt. 
Het is alsof je iets aan een vol stadion wilt vertellen 
zonder geluidsversterking. Social media hebben dat 
effect versterkt. Ik praat niet graag over nepnieuws. Ik 
noem het liever informatiechaos. In die chaos sneeuwt 
de journalistiek onder.’

‘Ons vermogen om met journalistiek problemen op 
te lossen is zoveel kleiner geworden dat ik niet weet 
of er überhaupt iets is dat we kunnen doen om zaken 

te verbeteren. En niet alleen de journalistiek faalt. 
Demonstreren, petities ondertekenen, praten met 
politici. Wat helpt er nog? Het heeft allemaal steeds 
minder effect’.

Davies zegt niet dat het vroeger allemaal beter was, dat 
er een gouden eeuw van de journalistiek is geweest. Wel 
constateert hij dat het nu niet goed gaat als je de journa-
listiek langs zijn meetlat legt. ‘De taak van persbureaus 
is de feiten verzamelen. De taak van redacties is die 
feiten te checken en van context te voorzien. Dat laatste 
gebeurt niet meer. Uit onderzoek dat ik in 2008 in En-
geland liet doen bleek dat in 12 procent van de gevallen 
nieuwsberichten gecheckt waren. Ik denk dat het er de 
afgelopen jaren niet beter op geworden is.’

‘Ik heb de inval in Irak in 2003 als uitgangspunt geno-
men voor mijn boek ‘Flath Earth News’. Hoe kan het dat 
niemand de beweringen van Colin Powell dat er mas-
savernietigingswapens waren in Irak, heeft gecheckt? 
En toen die er niet bleken te zijn, gaf de journalistiek 
iedereen de schuld, behalve zichzelf. We hadden het 
100 procent fout omdat we niet meer deden dan het her-
halen van de beschuldigingen van Powell terwijl we ze 
hadden moeten onderzoeken. Dat kan toch niet, zeiden 
sommige journalisten. Er zijn twee kansen: als je iets 
niet zeker weet, dan meld je het niet. Of je zoekt het uit. 
En ook de beweringen van Powell waren te checken.’
Davies ziet hetzelfde gebeuren in de berichtgeving over 
de Russische ex-spion Sergei Skripal en zijn dochter die 
onlangs in Engeland ziek werden van gifgas. ‘De Britse 
pers heeft alle officiële mededelingen herhaald, maar 
niemand, niemand heeft uitgezocht hoe het echt zit. 
Premier Theresa May zegt dat er twee verklaringen zijn: 
het zijn de Russen die de aanslag pleegden of iemand 
heeft het gas gejat en de Russen hebben geen controle 
over hun gifgas. Niemand die dat als vertrekpunt nam 
voor een zoektocht. Ik heb redacties laatst vergeleken 
met een dikke, oude koe. Ze is een beetje lui. Niet zo 
geïnteresseerd in het groene gras om haar heen (het 
nieuws). In plaats daarvan herkauwt ze oud gras.’

Geen lichtpuntje? Toch wel. Davies wil geen mopperen-
de oude man zijn. Op nadrukkelijk verzoek perst hij er 
een perspectief uit. ‘Ik heb bewondering voor de jonge, 
intelligente mensen die aan journalistiek beginnen. Al-
leen, ze verdienen niets. Hoe moet dat als ze wat ouder 
worden en een leven willen opbouwen? Uiteindelijk 
verwacht ik het meeste van het onderwijs. We moeten 
mensen naast rekenen en taal ook het verschil leren ont-
dekken tussen “waar” en “onwaar”, tussen “ik denk” en 

“uit onderzoek blijkt”. We moeten de informatiechaos 
aanpakken.’ 

‘Ik heb bewondering voor 
de jonge, intelligente 
mensen die aan 
journalistiek beginnen. 
Alleen, ze verdienen niets. 
Hoe moet dat als ze wat 
ouder worden en een leven 
willen opbouwen?’
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Nieuwe uitdaging te pakken,  
eerste prijs behaald? Mail naar  
redactie@villamedia.nl

carrière switcher 50  www.villamedia.nl

n Saïda Maggé (30) is de nieuwe 
vaste invalpresentator bij Nieuws
uur. Daarnaast blijft ze het pro
gramma ‘De Bus’ van Nieuws en Co 
presenteren op Radio 1. Ze doorliep 
een stormachtige carrière nadat 
ze in 2009 als columnist (zie foto 
rechts) bij Villamedia magazine be
gon. In haar column beschreef ze als 
starter haar eerste schreden op de 
in crisis verkerende journalistieke 
arbeidsmarkt.
Als 4e jaars student  journalistiek 
schreef Maggé in haar eerste 
 column onzeker te zijn of ze dat wel 
kon, een column schrijven. ‘Net als 
mijn vrouwelijke medestudenten, 
net als al die andere vrouwen in de 
media, laat ik me leiden door mijn 
angst en sta ik op het punt de boel af 
te blazen. Ik realiseer me dat als ik 
meer vrouwen in de media wil zien, 
misschien eens kan beginnen met 
mezelf. Dus bij dezen: mijn eerste 
stap’, zo schreef ze.

‘ Het stellen van 
vragen past 
beter bij me dan 
zelf mijn mening 
geven’

Inmiddels is ze – samen met Eelco 
Bosch van Rosenthal – vervanger 

van het vaste presentator duo 
 Jeroen Wollaars (Wollaars volgt 
Twan Huys vanaf september op, 

red.) en Mariëlle Tweebeeke bij 
Nieuwsuur. Bosch van Rosenthal 
combineert dit met zijn werk als 
verslaggever; Maggé met ‘De Bus’. 
Hoofdredacteur Joost Oranje zei 
bij haar aanstelling ‘een jong en 
groot presentatietalent’ te hebben 

binnen gehaald.
Hoe staat het nu met de 

onzeker heid? 

Saïda: ‘Die is een stuk minder 
geworden. Ik was destijds 
superjong en vond het een 
hele eer om in Villa media 
te staan. Het was spannend 
mijn mening te delen met 
vakgenoten. Vaak dacht ik: 

“zo, snotneus vind jij dat?”, als 
ik mijn column teruglas. Toch 
heb ik er van genoten en vond 
het superleuk als er reacties 
kwamen. Ik heb er wel van 
geleerd dat het stellen van 

vragen beter bij me past dan 
zelf mijn mening geven.’
Inmiddels gaat het de goede 
kant op met vrouwen in de 

media, constateert ze. ‘Bij 
de redacties van De Bus en 
Nieuwsuur merk ik dat er 
moeite wordt gedaan om 
vrouwen aan tafel te krijgen. 
Er is überhaupt aandacht 

http://www.villamedia.nl
mailto:redactie@villamedia.nl
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voor diversiteit, ook in leeftijd en 
in (migratie)achtergrond. Maar dat 
is nog niet overal zo. Van collega’s 
op andere redacties hoor ik vaak 
dat er nog vanuit wordt gegaan dat 
vrouwen “niet te vinden” zijn. Daar 
kan ik me echt aan ergeren.’
Voor De Bus blijken vrouwen mak
kelijker over de streep te trekken 
dan voor Nieuwsuur, merkt ze, 
omdat dit ‘net iets spannender’ is. 

‘Toch heb ik al twee keer een vrou
welijke specialist (een orthopeda
goog en een woordvoerder namens 
het Migrainefonds) aan tafel gehad 
die haar livedebuut op tv maakte. 
Bij de migrainespecialist was het 
ook mijn debuut bij Nieuwsuur, dus 
dat was best eng.’
Als er meer dames op redacties zit
ten is het ook weer makkelijker om 
vrouwelijke gasten te ontvangen, 
constateert ze. ‘Ik denk dat vrouwen 
hun spanning eerder delen met een 
vrouw dan met een man.’
Zo verliep het helaas niet in een re
cente uitzending van ‘De Bus’, waar
bij de redactie prostituees wilde 
interviewen over de met sluiting be

verweer daarop vaak: we kunnen 
“ze” niet vinden. Maar dat is hypo
criet. Zeg dan eerlijk dat diversiteit 
niet hoog op je prioriteitenlijstje 
staat. Dat is ook een standpunt.’
Zelf is ze beslist geen activist op 
dit gebied. Ik ben jóurnalist, geen 
 activist. Hoewel ook ik een migratie 
achtergrond heb, voel ik me Hol
lander. Ik vind het daarom verve
lend als mensen vragen naar mijn 
afkomst, wanneer ze bijvoorbeeld 
mijn naam zien. En tegelijk snap ik 
het en zou ik hetzelfde doen. Bij AT5 
(waar ze lang presenteerde, red.) 
was het nooit een ding – redactie 
en publiek van deze zender zijn al 
heel lang behoorlijk divers. Van de 
redactie van Nieuws & Co verneem 
ik dat gasten soms vooraf naar mijn 
afkomst informeren als ze horen dat 
ik de uitzending presenteer.’
Voor zomervakantie heeft Maggé 
geen tijd. ‘Mariëlle en Eelco zijn ge
bonden aan de schoolvakantie, dus 
ze rekenen op mij. En als ze terug
komen begint De Bus weer. Het is 
een turbulent maar fantastisch jaar.’
Frans Oremus

dreigde tippelzone in Arnhem, maar 
geen van hen achter de microfoon 
wilde plaatsnemen. ‘Dan baal ik 
echt, want het is juist het idee achter 
De Bus dat je dichtbij mensen komt 
en zoveel mogelijk kanten van een 
zaak laat zien. Soms pakt het goed 
uit. Rond de Turkse verkiezingen 
hadden we twee TurksNederlandse 
vrouwen die uit principe niet stem
den. De redactie heeft daar bijna een 
week voor nodig gehad om dat rond 
te krijgen.’
Geërgerd heeft ze zich aan NRC 
columnist TomJan Meeus (24 mei) 
die in een initiatief van hoofdredac
teuren om redacties diverser te ma
ken een vorm van ‘identiteitsjourna
listiek’ zag, waarbij mensen met een 
nietwesterse migratieachtergrond 
over hun eigen problematiek schrij
ven. Meeus schreef: ‘Zo bekeken 
was ik mijn hele verslaggeversleven 
verkeerd ingezet. Ze hadden me (als 
Brabantse boerenzoon, red.) het 
zuiden moeten laten verslaan: het 
dorpsleven, de armoede, de laag
opgeleiden, de grote gezinnen.’
Maggé reageert: ‘Ik dacht toen ik 
dat las: “Kom op gast, wat loop jij 
achter!”. Diversiteit betekent niet 
dat je als moslim over het Suiker
feest moet schrijven. Juist niet, zou 
ik zeggen. Diversiteit betekent dat 
iemand iets meeneemt en daardoor 
net iets anders kijkt naar het zelfde 
onderwerp. Dat moet je willen, maar 
op heel veel redacties gebeurt dat 
nog niet. Als je het benoemt is het 



‘Onaantastbaar  
op internet? 



Ik laat graag zien 
dat dat niet zo is’
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De techjournalistiek is sinds een 
paar jaar in rap tempo volwassen aan 
het worden. RTL Nieuws-journalist 
Daniël Verlaan staat aan het 
voorfront van die adolescentie en haalt 
scoop na scoop uit de krochten van 
het web. Zijn missie: ‘misstanden aan 
de kaak stellen en bewustwording 
creëren’. Villamedia’s eigen techie 
Nick Kivits kroop met Verlaan achter 
de laptop. 
tekst NICK KIVITS  beeld TRUUS VAN GOG

Je lijst met tech-scoops liegt er niet om. En dat terwijl 

je eigenlijk altijd over muziek wilde schrijven…

‘Dat was mijn grote droom. Ik héb ook voor muziektijd-
schriften en -sites geschreven, maar daar verdiende ik 
niets mee. Na verloop van tijd merkte ik dat ik niet meer 
naar muziek kon luisteren zonder in de rol van criticus 
te schieten. Toen ik ook nog eens een interview van 
3voor12-journalist Atze de Vrieze las dat zó goed was 
dat ik daar nooit aan kon tippen, ben ik direct gestopt. 
Technologie was altijd al mijn andere grote passie. Als 
jongetje probeerde ik al mijn processor op te voeren. 
De eerste keer dat dat mislukte barstte ik in huilen uit. 
Mijn computer was net nieuw en ik had niet alleen mijn 
processor opgeblazen, maar ook de voeding.’

Fast forward naar 2018 en je wordt ineens ‘de Alberto 

Stegeman van de techjournalistiek’ genoemd. De 

overeenkomsten zijn duidelijk: jullie belichten allebei 

de duistere kanten van de samenleving én gaan daarbij 

undercover.

‘Mijn verhalen kun je alleen maken als je verhult wie je 
bent. Ik ben heel actief op sites, fora en marktplaatsen 
waar veel hackers en andere internetcriminelen komen. 
Voor een paar tientjes koop je daar al de database van 
een gehackte site. Natuurlijk vertel ik daar niet dat ik 
journalist ben. Dat doen of ik erbij hoor, dat kan ik heel 
goed.’

Je doet alsof dat heel normaal is: even voor een paar 

tientjes een database kopen. Maar veel mensen – ook 

journalisten – weten niet dat dat zo werkt.

‘Collega’s moeten me er ook regelmatig aan herinneren 
dat ik meer kennis van het internet heb dan de gemid-
delde mens. Ik moet goed opletten dat ik niet te diep 
in mijn eigen wereldje ga zitten. Dat is mijn grootste 
valkuil.’

Wat zijn nou dingen waarvan jij het logisch vindt dat 

het online gebeurt, terwijl dat voor anderen nieuws is?

‘Op Instagram zie ik regelmatig mensen foto’s van hun 
rijbewijs plaatsen, omdat ze trots zijn dat ze geslaagd 
zijn. Dat soort foto’s wordt op het darkweb voor een paar 
euro per stuk verkocht. En daar wordt identiteitsfraude 
mee gepleegd. Het afgelopen half jaar heb ik 53 van 
zulke rijbewijs-selfies uit Nederland gevonden. Daar 
maak ik binnenkort een verhaal over. Het is niet alleen 
het darkweb waar dat soort dingen gebeuren. Voor een 
ander verhaal heb ik op een hackforum op het openbare 
internet gebruikersaccounts gekocht van webshops 
als Zalando en Bol.com. Veel van dat soort webshops 
laten je, als je een tijdje klant bent, spullen op rekening 
bestellen. Met gehackte accounts kun je op naam van 
iemand anders een iPhone bestellen, die de ander dan 

Wie onderzoek doet naar de duistere kanten 
van het internet is zich bewust van de risico’s die het 
web met zich meebrengt. En dus laat RTL Nieuws-
journalist Daniël Verlaan niets aan het toeval over. Per 
e-mail communiceren met bronnen? Dan versleutelt de 
29-jarige ‘techie’ zijn berichten met PGP. Belangrijke 
bestanden? Die slaat hij op in een virtuele kluis (Crypto-
mator). En dan is er Tor, een browser die gebruikers 
anonimiteit belooft. Verlaan surft ermee over het dark-
web, een gedeelte van het internet waar duistere dingen 
gebeuren. Van wapenhandel tot kinderpornonetwerken.

Verlaan maakt het liefst verhalen over dingen die online 
gebeuren en het daglicht niet verdragen. In zijn drie jaar 
bij RTL Nieuws leverde die interesse voor de duistere 
kanten van het web hem talloze scoops op. Zo dook 
hij een wraakporno-netwerk op waar leden gestolen 
naaktfoto’s van vrouwen deelden, ontdekte verborgen 
camera’s in de sauna waar het Nederlandse handbal-
team stiekem werd gefilmd en onthulde het bestaan van 
een online ‘kindermisbruikhandboek’, dat gretig aftrek 
vindt onder pedofielen.

http://www.villamedia.nl
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moet afrekenen. Als jij vervolgens de postbezorger 
opwacht en het pakket onderschept, ben je nauwelijks 
te pakken.’

Ga je dat ook in de praktijk uittesten?

‘Het is een optie om voor dit deel van het verhaal te doen 
alsof een collega een van de gehackte accounts is. Dat 
moet ik nog overleggen met onze juridische afdeling. 
Daar overleg ik sowieso veel mee. Veel dingen die ik doe 
mogen niet van de wet. Zelfs het kopen van die accounts 
is al illegaal. Vorig jaar heb ik samen met Siebe Sietsma 
social media-accounts van politici gehackt en namen 
we het Twitter-account van SGP-fractievoorzitter Kees 
van der Staaij over. Ik heb toen uit zijn naam een tweet 
geplaatst met de strekking: “Dit account is onveilig. Kijk 
vanavond naar RTL Nieuws.” Dat was op het randje. De 
juridische afdeling vond het oké, omdat we lieten zien 
hoe kwetsbaar de sociale media van politici zijn. Maar 
ik heb ook veel kritiek gehad van hackers. Zij vonden 
het te sensationeel: ik had van hen niet eens mogen 
inloggen.’

Als ik zo naar je Twitter-mentions kijk, krijg je de hele 

dag door kritiek. Veel daarvan komt van mensen die 

denken het beter te weten…

‘Het is alsof er constant iemand in je oor roept dat je het 
fout doet. Als ik Chrome een hele veilige browser noem, 
krijg ik talloze reacties die zeggen dat Tor veiliger is. 
Techies begrijpen vaak niet dat mijn stukken voor een 
breed publiek zijn en dat daar veel mensen bij zitten 
met weinig tech-kennis. Die kun je niet vertellen dat ze 
alleen op een machine moeten werken die op het bestu-
ringssysteem Tails draait. Dat gaat hen te diep. Maar ik 
ben blij met kritiek hoor. Als je niet tegen kritiek kunt 
zit je niet in het goede vak.’

Over kritiek gesproken: krijg je weleens te horen dat je 

verhalen te veel over seks gaan?

‘Laatst zei mijn vader tegen me: “Goed verhaal over dat 
wraakporno-netwerk, maar je moet nu weer over andere 

dingen gaan schrijven. Anders krijg je een stigma.” Dat 
het de laatste tijd veel over seks gaat is vanzelf ontstaan. 
Iedere journalist kent dat wel: wanneer je in een onder-
werp duikt kom je ineens allerlei aanverwante verhalen 
op het spoor. Ik stuur nu even bewust bij zulke onder-
werpen weg, maar ik vind mannen die vieze dingen op 
internet doen bijzonder interessant. Vooral omdat ze 
zich onaantastbaar wanen. Ik laat graag zien dat ze dat 
niet zijn.’
 
‘Tech stond lang gelijk aan gadgetjournalistiek. Nu 

wordt het serieuzer genomen’, vindt Blendle-oprichter 

Alexander Klöpping volgens Het Parool. Waardoor 

komt dat?

‘Toen ik de School voor Journalistiek deed en vertelde 
dat ik over tech wilde schrijven, adviseerden ze me 
human interest-verhalen te gaan maken. “Techjourna-
listiek is geen journalistiek, en er is geen werk in.” Het 
duurde lang voordat media zich realiseerden welke 
invloed tech op onze maatschappij heeft. De brede 
techverhalen die maatschappelijke impact hebben 
werden daardoor heel lang niet gemaakt. De ommekeer 
kwam pas een jaar of vier geleden. Als nerd houd ik van 
gadgets en alle dingen die glimmen, maar een review 
tikken van de nieuwe iPhone is niet per se de kerntaak 
van de journalistiek. Dat is misstanden aan de kaak stel-
len en bewustwording creëren.’
 
Dat creëren van bewustwording doe je in je vrije tijd 

ook. Met je website ‘Laat je niet hack maken’ (LJNHM.

nl) wil je mensen bewapenen tegen internetcriminelen.

‘Ik ben er eigenlijk mee begonnen omdat ik me afvroeg 
waarom zo’n site nog niet bestond. Ik merk dat ik wat 
activistisch ben en mensen wil helpen zich te bescher-
men. Als er een grote hack is, is de eerste vraag die 
mensen stellen: “Wat kan ik daar tegen doen?” Het is 
ook deel van mijn werk om mensen te laten zien hoe 
ze zo veilig mogelijk kunnen zijn online. En LJNHM.nl 
levert me zelf ook wat op. Door die handleiding nemen 
experts en hackers me serieuzer.’
 
Door je fanatieke online aanwezigheid ontstaat een 

beetje het beeld dat je écht alleen maar de hele dag 

achter de computer zit. Kom je nog weleens buiten?

Lachend: ‘Weinig. Ik houd niet van buiten. En ik houd 
ook niet zo van mensen. Van nature ben ik heel achter-
dochtig. Dat wordt alleen maar versterkt wanneer je je 
bezighoudt met het soort verhalen dat ik maak. Maar 
die achterdocht is ook goed voor mijn werk. Als je niet 
zo goed van vertrouwen bent laat je je minder makkelijk 
voorliegen. Maar dat stereotype beeld van een nerd die 
niet graag buiten komt en een beetje sociaal incapabel is, 
dat klopt in mijn geval wel ja.’ 

Daniël Verlaan 

(1989) door-

liep de School 

voor Journalis-

tiek in Utrecht 

(2007-2012) en 
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Universiteit 
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AndroidPlanet.
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en RTL Z als 

techjournalist. 
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De 
serendipiteit  
  van 
WeTransfer

ROB ALDERSON IS HOOFDREDACTEUR BIJ 
WETRANSFER. HOOFDREDACTEUR ZEGT U? 
JAZEKER. HET NEDERLANDSE BEDRIJF DAT 
GROOT IS GEWORDEN MET HET VERSTUREN 
VAN BESTANDEN, HEEFT SINDS 2016 EEN 
JOURNALISTIEKE TAK, WAARMEE HET 
MAANDELIJKS 1,8 MILJOEN LEZERS BEREIKT.
tekst LINDA NAB  beeld TRUUS VAN GOG
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Voor veel mensen is WeTransfer 
nog altijd één webpagina op het internet waar je grote 
bestanden kunt verzenden, of ophalen. Maar ruim 
negen jaar na de oprichting van het Nederlandse bedrijf, 
valt er meer te halen. In 2016 haalde WeTransfer de 
Britse journalist Rob Alderson (34) naar Nederland om 
een content-afdeling op te zetten. Het platform heet 
We Present, en faciliteert ‘onverwachte verhalen over 
creatieve geesten’ van over de hele wereld, die WeTrans-
fer gebruikers – grotendeels creatieven – een creatieve 
boost moeten geven. Rijst de vraag: wat schiet een 
miljoenenbedrijf daarmee op? Heel wat, legt Anderson 
uit op zijn kantoor aan de Oostelijke Handelskade in 
Amsterdam. Het genereert aandacht voor het merk, laat 
zien waar het voor staat. En een beetje idealisme is het 
miljoenenbedrijf ook niet vreemd. Alderson: ‘WeTrans-
fer doneert al sinds de oprichting 30 procent van alle 
advertentieruimte aan kunstenaars en artiesten om 
hun werk te promoten.’ Lachend: ‘In het begin waren 
dat vooral de vrienden van Nalden (pseudoniem van 
Ronald Hans, een populaire blogger en mede-oprichter 
van WeTransfer, red.), Nederlandse rappers en illustra-
toren. Maar het verbazingwekkende is, dat naarmate het 
bedrijf groeide, ze niet zijn afgeweken van die 30 pro-
cent-regel. Inmiddels komen er 42 miljoen mensen per 
maand op de website. Het afgelopen jaar hebben we 
zeven biljoen pagina’s aan kunst en design weggegeven. 
Het idee achter de content-afdeling was, om de verhalen 
achter die kunstenaars te vertellen.’

Wanneer is wat jouw afdeling doet, succesvol?

‘Ik kan natuurlijk geen mooie grafiek laten zien waarin 
valt af te lezen wat we hebben gemaakt, en hoeveel 
profijt het bedrijf ervan heeft gehad. Gelukkig zitten 
hier mensen die begrijpen dat het een project is dat hoe 
dan ook een waardevolle toevoeging is aan het merk. De 

barometer voor succes is voor ons niet hoeveel lezers we 
naar de site weten te trekken, maar hoe lang ze blijven 
als ze er eenmaal zijn. Vertellen we ze dan een verhaal 
dat weerklank vindt? Dat is veel belangrijker. Om die 
reden publiceren we maar drie of vier verhalen per week, 
die dan ook echt goed moeten zijn.’

Wat voor soort verhalen zijn dat?

‘Diversiteit is bij ons het sleutelwoord. En dan heb ik het 
over diversiteit in de breedste zin van het woord: man-
vrouw, zwart-wit, in geografie en in disciplines. Wat je 
in de mediawereld ziet is dat er wordt gezegd: “We heb-
ben deze maand te veel witte mannen. Jammer maar 
volgende maand beter.” Want het is nu eenmaal makke-
lijker om die witte man uit Londen te vinden, niet waar? 
Wij dwingen onszelf om daar niet voor te zwichten. Als 
de mix in onze maandplanning niet in orde is, geef ik er 
geen klap op. 
Het afgelopen jaar was de balans tussen mannen en 
vrouwen in onze verhalen 45 tegenover 55 procent. Ik 
denk dat we de enige website voor creatieven ter wereld 
zijn die dat kan zeggen. Veel van die sites gaan over 
Amsterdam, New York, Berlijn en Londen. Wij zoeken 
het ook in Kenia, Chili of Nieuw Zeeland. 
De uitgeefwereld heeft een problematische relatie met 
diversiteit. Het wordt hoog tijd dat we er op een meer 
holistische manier naar gaan kijken. Waarom moeten 
zwarte schrijvers altijd de “zwarte verhalen” maken? 
Waarom moeten homosekuele schrijvers altijd over 
homo’s schrijven? Ik vind dat zij dezelfde rechten moe-
ten krijgen als oude witte mannen, die sinds mensen-
heugenis elk verhaal kunnen maken dat ze maar willen. 
In de toekomst willen we op WePresent daarom nog 
meer verschillende stemmen laten klinken. Dat zeg ik 
niet omdat we zo nodig woke willen zijn, en het is ook 
geen marketing tool. Je krijgt er gewoon betere verhalen 
van.’ 

Daar zal een hoop tijd en energie in zitten.

‘Ik weet dat we onszelf gelukkig mogen prijzen omdat 
we niet met dezelfde financiële druk te maken hebben 
als titels bij de meeste andere uitgevers. Dat is een luxe 
waar ik me zeer bewust van ben. Wij hoeven niet tien 
verhalen op een dag te tikken omdat de gaten gevuld 
moeten worden. We hoeven niet achter het laatste 
nieuws aan te rennen. Ons adagium is: neem je tijd, en 
zorg dat het goed is. Pomp niet tien verhalen de wereld 
in, alleen maar omdat dat nu eenmaal je target is. Pomp 
er drie in die echt interessant zijn en ergens een debat 
aanjagen. Ik zeg altijd tegen mijn team: we hebben hier 
een fantastische kans gekregen, en die komt met een 
grote verantwoordelijkheid. Dus waardeer die kans, en 
benut hem optimaal.’ 

‘Ik weet 
dat we 
onszelf 
gelukkig 
mogen 
prijzen 
omdat we 
niet met 
dezelfde 
financiële 
druk te 
maken 
hebben 
als titels 
bij de 
meeste 
andere 
uitgevers’



augustus 2018 59 Villamedia’s interview zomernummer

Je bent opgeleid als dagbladjournalist. Waarom stapte 

je eruit?

‘Ik heb twee jaar voor een kleine lokale krant gewerkt 
in Hastings, aan de zuidkust van Engeland. Het was 
de perfecte plek om het vak te leren. Maar het salaris 
was slecht en de druk hoog. Op een gegeven moment 
tikten we onze stukken direct in de template. Er was 
geen eindredacteur die er nog naar keek. Doodeng voor 
een jonge verslaggever. Ik stapte over naar een grotere 
krant, maar daar was het niet veel beter. En toen kreeg 
ik een baan aangeboden bij It’s Nice That, een graphic 
design-blog. Het was een keerpunt in mijn carrière. 
Bleef ik in de dagbladsector, of ging ik op reis in deze 
nieuwe wereld? Mijn moeder vond dat ik bij de krant 
moest blijven maar ik deed het laatste, en het was te gek. 
En uiteindelijk ben ik hier beland. Ik hou nog altijd van 
de journalistiek. Ik beschouw mezelf ook nog steeds als 
een journalist. Maar de druk waar het vak onder staat, is 
waardeloos.’ 

Facebook heeft onlangs ook een content-site en print-

magazine gelanceerd. WePresent lanceert in november 

een tweede printeditie. Nemen grote merken de maga-

zine media over?

‘Ik zeg niet dat merken de redders van de journalistiek 
zijn – we gaan geen lokale politiek verslaan of iets derge-
lijks – maar ik ben ervan overtuigd dat waar traditionele 
uitgevers worstelen, er plaats is voor merken om iets toe 
te voegen. Mits ze dat op de juiste manier doen. Adobe 
doet het goed, met de blog 99U. Ik denk dat wij het goed 
doen. Ik zeg altijd: de beste beslissing die WeTransfer 
heeft gemaakt, is dat we geen content maken over het 
verzenden van bestanden. My god, dat zou saai zijn 
geweest. 
Een tijdje geleden werd het voor merken ineens mode 
om zich op content te storten. Het aantal dat het succes-
vol heeft gedaan, is op twee handen te tellen. De meeste 
vroegen de marketingafdeling om een leuke video-serie 
te maken. Maar voor een marketeer komt het merk op 
de eerste plaats. Coca Cola, Coca Cola, Coca Cola! Dat 
voelt niet authentiek. Het was interessant om te zien 
dat niet veel merken journalisten inhuurden. Terwijl 
journalisten de lezer altijd op de eerste plaats zetten: 
hoe informeren we ze, hoe vermaken we ze, hoe zorgen 
we ervoor dat ze betrokken raken? Het is super waarde-
vol voor bedrijven om mensen met die kennis binnen te 
halen.’

Jullie schreeuwen niet van de daken dat jullie journalis-

tieke verhalen maken. Traditionele nieuwsmedia sturen 

de ene clickbait na de ander.

‘Ik lever geen kritiek op journalisten die via clickbaits 
publiek zoeken. Ik heb het zelf ook gedaan. Mijn vrouw 

– die nu werkt aan de lancering van The  Correspondent – 
werkte jaren voor The Daily Mirror. Daar hebben ze een 
systeem dat Chartbeat heet, dat realtime volgt wat je 
artikel doet online. Hier zijn we daar ook niet immuun 
voor hoor. We willen geen spullen maken die maar 
tweehonderd mensen onder ogen komen. Maar we heb-
ben natuurlijk de mazzel dat we aan WeTranser hangen. 
Zonder al te veel te hoeven roepen, tikken we de 1,8 mil-
joen lezers aan. We willen wel groter worden op den 
duur, maar op dit moment is het resultaat prima. 
En wat ik zo mooi vind aan WePresent is de serendipi-
teit van het alles. Een, ik noem maar wat, reclameman 
in Sao Paulo zou nooit uit zichzelf op zoek zijn gegaan 
naar een documentaire over een Amerikaanse gede-
tineerde die zijn heil zoekt in schilderen om bij zijn 
gezonde verstand te blijven. (Mr. Wash: tek.st/dz). Via 
WeTransfer kan ik hem dat gewoon voorschotelen. En 
dat ik op Twitter reacties lees als: “Wow, ik was net op 
 WeTransfer en ik zag DIT!”, vind ik geweldig.’

Is er iets wat traditionele media kunnen leren van grote 

merken als WeTransfer?

‘Nee, nee. Ik zou niet willen doen alsof ik alle ant-
woorden heb. Het enige wat ik journalisten zou willen 
adviseren, is dat ze een open blik houden wanneer ze 
nadenken over de volgende stap in hun carrière. Ik weet 
dat journalisten zich soms oncomfortabel voelen bij het 
feit dat merken zich wagen aan content. En ik snap ook 
waarom. Maar hee, je hebt goede en slechte merken.  
En je zal versteld staan hoeveel bedrijven journalisten 
inhuren; de vraag naar storytellers was nog nooit zo 
hoog. Kijk naar ons: ik denk dat WePresent dit jaar  
ongeveer twee miljoen dollar uitgeeft aan nieuwe 
opdrachten. Dat is onze manier om iets terug te geven 
aan de creatieve gemeenschap.’ 

MAG INSPIRATION DAY 
Rob Alderson, hoofdredacteur van de content afde-

ling van WeTransfer, is een van de key note  sprekers 

op de eerste Mag Inspiration Day, die vrijdag 

2 november plaatsvindt in de bruisende startup-

broedplaats B.Amsterdam. Op dit event, een geza-

menlijk initiatief van de Magazine Media Associatie 

en de NVJ, word je een hele dag bijgepraat over de 

 nieuwste trends op het gebied van magazines.  

Naast Alderson staan onder anderen Adam Moss 

van New York Magazine, Amy King van The Lily; een 

nieuwe digital brand van The Washington Post en 

Carla  Buzasi, trendwatcher en voormalig hoofd-

redacteur van The Huffington Post UK op het pro-

gramma. Schrijf 2 november dus vast in je agenda!  

Meer info: www.maginspirationday.com
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Eva Hartog Skorobogatova werd 
een jaar geleden hoofdredacteur 
van The Moscow Times, en heeft 
het haar missie gemaakt om nuance 
aan te brengen in het zwart-witte 
beeld dat van Rusland bestaat. 
‘Achter alles wat in Rusland gebeurt 
zit Poetin? Dat is een luie vorm van 
journalistiek.’ 
tekst LINDA NAB  beeld JOËL VAN HOUDT

Hoe is het nu, exact een jaar later?

‘Uiteindelijk liep het, zoals altijd, niet volgens plan. Een 
jaar later werkt hier een team van tien mensen – nog 
steeds klein als je het afzet tegen de veertig of vijftig 
man die er in het verleden wel eens zaten, maar dubbel 
zoveel als waarmee we begonnen. En stiekem doen we 
nog heel veel print. Na de herlancering kwamen ineens 
allerlei adverteerders naar ons toe die zeiden: “Wat leuk, 
doen jullie nog iets in print want we willen graag adver-
teren.” Dus zijn we weer print gaan maken. Niet meer op 
reguliere basis, zoals voorheen. De gouden regel is nu: 
we doen het alleen als het zich terugbetaalt, en eigenlijk 
willen we er ook iets aan verdienen. Wat we het afgelo-
pen jaar veel hebben gedaan, ongeveer eens per twee 
maanden, is themanummers uitbrengen. Onlangs heb-
ben we, als onderdeel van een multimediaal project, een 
nummer over de Russische jeugd gemaakt, de generatie 
Poetin. Daarvoor hebben we achttien jongvolwassenen 
die in 2018 18 worden geïnterviewd over hun levens, wat 
ze van hun land en hun president vinden. 
We printen ook elke maand The Moscow Times in het 
Chinees. Want de Chinese markt groeit enorm, en er 
bestond nog geen medium dat in het Chinees op een ge-
nuanceerde, onafhankelijke manier naar Rusland keek. 
Het is een goudmijn gebleken. De Chinezen zijn voor 
ons wat de Westerse expats waren in de jaren 90. 
Ons verdienmodel is dus nog altijd afhankelijk van print. 
Maar de focus ligt bij het web. Daar zitten de meeste 
lezers. Momenteel wordt er gewerkt aan een nieuwe 
website, die beter is ingericht op alle multimediale 
projecten die we doen. Ik denk dat we van hieruit alleen 
maar kunnen groeien.’

Een missie die je bij je aantreden uitsprak, is dat je meer 

nuance wilt aanbrengen in hoe we naar Rusland kijken. 

Was dat hard nodig?

‘Nuance aanbrengen was altijd al een doelstelling van 
The Moscow Times. Ik wil dat blijven doen, en uit-
breiden. Wat je ziet is dat als het over Rusland gaat de 
neiging bestaat om in te zoomen op óf het Kremlin, óf 
op de politieke oppositie. Terwijl: het merendeel van 
de mensen er tussenin zit. Er zijn nog zoveel meer 
meningen, nog zoveel meer verhalen te vertellen. De 
pensioenleeftijd wordt straks verhoogd van 60 naar 
65; er zijn protesten tegen corruptie; iemand heeft een 
leuk bedrijf opgericht. Die verschillende kanten van het 
Russische verhaal wil ik samenbrengen op The Moscow 
Times. Want samen kweken ze niet per se empathie, 
maar wel begrip voor wat voor soort land Rusland is. Ik 
wil antwoord geven op de vraag wat voor mensen de 
Russen zijn, wat hen drijft, waarom er zoveel voor Poe-
tin stemmen, wat de jeugd van hun leider vindt. Zonder 
ze gelijk in een hokje te stoppen.’ 

Eva Hartog Skorobogatova zit achter haar 
laptop op de redactie van The Moscow Times, die huist 
bovenin een grote kantoorkolos in Moskou, als we haar 
spreken via Skype. Een jaar geleden legde media-onder-
nemer Derk Sauer het lot van de Engelstalige krant, een 
van de zeldzame brengers van onafhankelijk nieuws 
Rusland, in handen van de 30-jarige Nederlandse jour-
naliste met Russische roots. 
De krant markeerde ruim een kwart eeuw geleden, toen 
glasnost en perestrojka in rap tempo het rigide Sovjet-
systeem open braken, het begin van het Russische 
media-imperium van Sauer. Maar de afgelopen jaren 
leidde The Moscow Times onder andere eigenaren een 
kwijnend bestaan. De oorspronkelijke lezers – expats en 
buitenlanders in Moskou – verlieten Rusland naarmate 
het systeem zich weer sloot, of besloten dat ze de papie-
ren krant niet meer nodig hadden om in hun dagelijkse 
nieuws behoefte te voorzien. 
Sauer kocht de titel die hem zo nauw aan het hart ligt, 
vorig jaar opnieuw aan. ‘Het heeft iets met idealisme te 
maken, al vind ik dat een beladen woord’, verklaarde 
hij en gaf Hartog, die voorheen als webredacteur en cor-
respondent aan de titel verbonden was, de opdracht het 
radicaal anders te gaan doen. De dagelijkse printeditie 
moest geschrapt, en de focus op online. 

‘Back to basic, met vier, vijf mensen’, vertelt Hartog. 
‘Niemand wilde dat de titel zou stoppen, maar dan moes-
ten we wel zo klein mogelijk door en print achter ons 
laten, was het idee.’

http://www.villamedia.nl
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Heb je het idee dat het genuanceerde verhaal gehoor 

vindt? 

‘Ik ben een idealist en een optimist, dus ik denk dat er 
een enorme kans ligt voor The Moscow Times als een 
lokale krant in Moskou met een Westers begrip van wat 
journalistiek is. Als een onderwerp over Rusland de 
nieuwsstroom domineert, voeren wij hier op de redactie 
altijd het gesprek: wat kunnen wij doen om er iets aan 
toe te voegen? 
En of dat dan gehoor vindt? Jazeker. Google News biedt 
voor The Moscow Times een enorme uitkomst. Als 
piepkleine krant krijg je daar de kans om je verhaal aan 
te bieden aan een enorm online publiek. Wij kunnen 

– als we ons best doen en ook aan de technische kant 
denken – online concurreren met The New York Times.’

De persvrijheid in Rusland staat enorm onder druk. Wat 

betekent dat voor The Moscow Times?

‘De vraag is: Kan het nog erger worden dan dit? Het 
antwoord: waarschijnlijk wel. Je zou kunnen zeggen dat 
het feit dat er in Rusland nog steeds onafhankelijke jour-
nalisten werken, en een krant als The Moscow Times 
nog bestaat, een teken van leven is. Maar tegelijkertijd 
snapt iedereen dat het morgen zomaar over kan zijn. Als 
er van bovenaf een beslissing wordt genomen, zou het 
kunnen dat we morgen de deuren moeten sluiten. Dat 
wij dat aannemen als realistische optie, zegt volgens mij 
genoeg. Nul garanties.’ 

Kun je onafhankelijke journalistiek bedrijven in dat 

klimaat? 

‘Ik word vaak gevraagd naar censuur. Ik zeg altijd dat ik 
het relatief gemakkelijk heb, omdat ik niet weet waar 
de rode lijn ligt. Ik weet niet precies wat ik wel mag 
opschrijven en wat niet. Daar ben ik blij mee. Want 
omdat ik het niet weet, doe ik gewoon mijn werk tot het 
niet meer kan. Tot er iets gebeurt, gebeurt er niets. Dat 
is misschien naïef en optimistisch, maar binnen die 
bubbel voel ik me heel vrij. Mijn team ook. Redacteuren 
mogen alles opschrijven, zolang het maar gefundeerd is. 
Dat is trouwens een veel grotere uitdaging dan de mo-
gelijkheid van eventuele repercussies. Want hoe kom je 
bij betrouwbare informatie in een land waar alles zo ge-
sloten is? Waar politici niet aanspreekbaar zijn? Waar ze 
nul respect hebben voor journalisten? Russische politici 
maken journalisten regelmatig uit voor landverraders.’ 

In Amerika is het op het moment niet veel anders.

‘Het is heel apart om vanuit Rusland te zien hoe die the-
ma’s zich nu herhalen in Amerika. De retoriek is bijna 
één op één die van Poetin en het Kremlin. Het grote 
verschil is dat Amerika nog wel het vangnet heeft dat 
Rusland ontbeert. Al zit er een president met bepaalde 

ideeën over de journalistiek, uiteindelijk garandeert het 
Amerikaanse systeem persvrijheid en is de journalis-
tiek beschermd. Hier niet. Vanuit het parlement en het 
Kremlin is er maar één geluid en dat is: alles wat niet 
pro-Poetin is, is automatisch anti-Rusland. In die zwart-
witte wereld moet je je werk zien te doen. Dat is een 
enorme uitdaging.’

Jouw moeder is Russisch en vanuit de Sovjet Unie naar 

Nederland gekomen om te ontkomen aan een regime 

waar ze niet achter stond. Waarom koos jij er vijf jaar 

geleden voor om in Moskou te gaan wonen?

‘Ik was niet op zoek naar mijn roots, al gelooft niemand 
me ooit als ik dat zeg. Als het daar al iets mee te maken 
had, dan was het misschien een beetje nieuwsgierigheid 
naar het land achter het beeld van Rusland waarmee ik 
ben opgegroeid. Dat was niet een romantisch beeld; in-
tegendeel. Mijn moeder heeft het Westen omarmd en is 
nog altijd heel negatief over Rusland. Ze begreep – logi-
scherwijs – ook niet waarom ik een fijner, vrijer, rijker en 
comfortabeler land voor Rusland wilde verruilen. Maar 
ik wist dat ik de journalistiek in wilde om grote verhalen 
te schrijven over grote thema’s. Ik zag niet zo snel waar 
ik nog tussen paste in het Nederlandse medialandschap 

– ik heb altijd in het Engels geschreven. Toen ik in de Ba-
lie in Amsterdam een Russische journaliste en vriendin 
van de vermoorde journaliste Anna Politkovskaja zag 
spreken, besloot ik naar Rusland te gaan om zelf te er-
varen hoe het er was. Puur uit interesse. Drie maanden 
was het idee. En nu zit ik hier al bijna vijf jaar.’

Kom je nog terug naar Nederland?

‘Het lastige aan Rusland is dat het een soort drug is. Er 
is in de vijf jaar dat ik hier zit nooit een saai moment 
geweest. Je hebt continu het gevoel dat je op de drempel 
staat van iets nieuws. Ik trek een streep op het moment 
dat ik merk dat ik cynisch word, en niet meer nieuws-
gierig ben naar de uitkomst. Dat zie je hier veel gebeu-
ren onder Russische journalisten, die vast zitten in hun 
eigen politieke denkbeelden en idealen. Maar ook in 
de Westerse pers zie ik vaak het mechanisme: achter 
alles wat in Rusland gebeurt zit Poetin. Dat is een hele 
luie vorm van journalistiek. Als je zo gaat denken, dan 
mis je belangrijke ontwikkelingen in de maatschappij. 
Rusland verandert wel degelijk; het heeft absoluut geen 
statisch systeem. Als je dat niet meer kan zien, is het tijd 
om iets anders te gaan doen.’ 
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Het klinkt heel mooi natuurlijk, over de hele wereld 

reizen, zonder plan, iemand laten zien zoals die is. Hoe 

heb je dat voor elkaar gekregen? 

‘Eigenlijk is het heel simpel. Je krijgt als ondernemer 
dingen voor elkaar als je je goed in de andere partijen 
kunt verplaatsen. Het heeft geen zin als je alleen maar 
gaat bedenken wat je zelf wilt. Het werkt als je van tevo-
ren bedenkt hoe iemand anders een rol kan spelen. Wat 
heeft een vliegtuigmaatschappij eraan om mij een ticket 
cadeau te doen? Wat heeft een omroep eraan? Zo denk ik 
altijd als ik een reis wil maken.’

Hoe is je eerste fotoboek tot stand gekomen? 

‘Dat ging over een zeilreis naar Antarctica, op de 
Nederlandse driemaster de Bark Europa. Dat zijn hele 
dure reizen. Ik ben naar de rederij toegestapt en stelde 
voor: “als jullie mij meenemen, gratis, dan kan ik een 
paar publicaties regelen”. Ik had al wat concrete dingen 
geregeld. Twee pagina’s in De Telegraaf, acht pagina’s in 
een glossy. Heel aantrekkelijk voor de rederij, want we 
weten allemaal wat advertenties kosten.’

Dus zo heb je je eerste fotoreis gemaakt.

‘Nou ja, ik heb dit jarenlang zo gedaan. Ik heb meer dan 
honderd landen bereisd, ben uiteindelijk drie keer met 
dat schip naar Antarctica meegegaan. Op allerlei ver-
schillende manieren en met allerlei verschillende deals. 
Dingen lukten vaak omdat ik me verplaats in wat de 
ander nodig heeft en dat probeerde ik te koppelen aan 
wat ik zelf graag wilde.’

Laten we Antarctica als voorbeeld nemen. Je hebt toen 

gepubliceerd in De Telegraaf, was dat je hoofddoel?

‘Nee, mijn hoofddoel is om een mooie reis te maken.’

Het is niet de fotografie?

‘Nee, niet per se, geloof ik. Ik ben uiteindelijk steeds 
meer werk gaan doen dat ik leuk vind. Ik vind reizen 
fantastisch, dat vind ik nog steeds trouwens. Ik denk 
dat dat het belangrijkste doel is.’

Ons gesprek richt zich op zijn fotoboeken. Thijs herhaalt 
dat hij zichzelf geen journalist meer noemt. Sterker nog: 
hij ziet zichzelf ook niet per se meer als fotograaf. Hij 
organiseert nu ook reizen. Hij verblijft drie maanden 
per jaar in Namibië. Daar neemt hij westerlingen mee 
de wildernis in, om ze te laten ervaren hoe confron-
terend het is om echt dicht bij de natuur te staan. Ook 
is er eens per jaar een reis naar Marrakesh, daar geeft 
hij fotografie workshops. Het past in zijn filosofie dat 
hokjesdenken nergens voor nodig is. Je bent niet óf foto-
graaf óf journalist of wat dan ook. ‘Ik doe op dit moment 
alleen nog dingen die ik leuk vind.’

Hoe creëer je ruimte voor verhalen die je écht belangrijk 
vindt? Om daarachter te komen, spreken freelancers 
Sjoerd Arends en Erwin van ’t Hof met vakgenoten. Dit 
keer met Thijs Heslenfeld die ruim tien jaar geleden 
besloot het roer volledig om te gooien en reisfotograaf 
werd. Zijn motto: ‘Je krijgt als ondernemer dingen voor 
elkaar als je je goed in de ander kunt verplaatsen.’  
tekst ERWIN VAN ’T HOF  beeld THIJS HESLENFELD

We  bezoeken nogal wat locaties voor De 
Pegelpodcast, maar een kasteel uit de zeventiende eeuw 
is een primeur. ‘Ik heb altijd al in een kasteel willen 
 wonen. Dit pand in Putten is van Natuurmonumenten 
en opgedeeld in vijf appartementen.’ De woonkamer 
van Thijs ademt reizen. We nemen plaats aan tafel. 
Naast een baviaanschedel ligt een neushoorndrol. ‘Ik 
hou van dingen meenemen. Die drol is van een zwarte 
neushoorn, dat vind ik een fantastisch mooi ding. Hij 
ruikt ook lekker. Heb je er al aan geroken?’

Thijs werkte lang geleden in loondienst bij de Gooi- en 
Eemlander. Hij stopte en begon voor zichzelf. Tien jaar 
lang verdiende hij de kost als zelfstandig tekstschrijver 
en journalist. Hij was altijd al gek van reizen. Rond de 
eeuwwisseling begon hij over zijn omzwervingen te 
schrijven. Vijf jaar daarna kwam er opnieuw een omslag. 

‘Ik besloot: voortaan ben ik reisfotograaf en geen jour-
nalist meer.’ Zijn foto’s kwamen onder meer in National 
Geographic en hij gaf zijn werk zelf uit. De teller staat 
inmiddels op zes fotoboeken. Thijs richtte zijn lens op 
alle uithoeken van de wereld.  

Wat greep je zo aan in de reisfotografie?

‘Ik vond het veel leuker dan schrijven. Ik kan mezelf op 
die manier makkelijker uitdrukken. Toen ik als verslag-
gever reisde, zag ik aan de fotografen die meereisden 
dat die veel dichter op de werkelijkheid zaten, dichterbij 
mensen kwamen. Ik merkte dat fotografie een meer be-
vredigende manier was om iets met mijn reizen te doen. 
Om te laten zien wat ik tegenkwam en eigenlijk vooral 
wie ik tegenkwam.’ 

http://www.villamedia.nl
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 GELEERD VAN THIJS HESLENFELD
• Wees flexibel en kijk altijd uit naar nieuwe kansen

• Ondernemen begint vaak met je goed verplaatsen 

in de belangen van de ander

• Een groot doel bereik je met kleine concrete 

stappen (hierover hoor je meer in de podcast)

• Fotografie kun je combineren met workshops 

(hierover hoor je meer in de podcast)

 Benieuwd naar het werk van Thijs? 

 Je vindt het op thijsheslenfeld.com 

Villamedia
Luister naar de Pegel via Soundcloud

In een eerder interview vertelde je dat je een uitgever 

voor je boek zocht maar dat werken met een uitgever 

ingewikkeld werd. 

‘Het was niet ingewikkeld; het was niet helemaal fair. 
Ik had een deal gemaakt met de rederij. Als jullie me 
meenemen, dan maak ik van de foto’s van alle reizen 
een boek en moeten jullie er 500 van me afnemen. Als je 
bij een uitgeverij zegt: ik wil een boek maken en heb er 
ook al 500 verkocht, dan wordt het een stuk makkelijker. 
Er kwam een contract op tafel van een gerenommeerde 
uitgeverij. Op de avond voordat ik zou tekenen, ging 
ik er nog eens goed doorheen. En ja, toen zag ik dat het 
eigenlijk een heel onaantrekkelijke deal was. Als het 
heel goed zou verkopen, dan zou ik er een paar duizend 
euro aan verdienen. Die avond besloot ik: ik ga het zelf 
uitgeven.’ 

Is dat lastig?

‘Ja, en super spannend. Het zou zeker 30.000 euro gaan 
kosten en dat had ik niet. Ik was ervan overtuigd dat het 
wel goed ging komen, maar wist nog niet hoe.’

Dat lijk me heel spannend. Hoe ga je die duizenden 

euro’s terugverdienen? 

‘Mijn fotoboek over Antarctica heet “Cold”. Dat heb ik 
bijvoorbeeld verkocht aan Colt Telecom. Die hadden 

een jubileum. We hebben het wel over een andere tijd 
hè, er was nog veel geld. Het was 2007. Het was een 
soort flauwe woordspeling. Heel sterk is het eigenlijk 
niet. Maar zo doe ik dat. Ik ben voortdurend op zoek 
naar partijen die grotere aantallen willen afnemen. Ik 
merk dat mensen erg geneigd zijn te focussen op de 
eentjes, op de boekhandel, daar een boekje, daar twee, 
dat schiet allemaal niet op. Als je het puur economisch 
bekijkt, werkt het veel beter als je er 500 of 1000 van 
tevoren verkoopt. Ook al geef je een hele dikke korting. 
Want dan komt er in één keer een klap geld binnen. Ik 
heb uiteindelijk 10.000 exemplaren van “Cold” verkocht, 
in drie drukken.’ 

Om nog een flauwe woordspeling te maken, zijn dat 

dan koude belletjes?

‘Ja. Voorwaarde is wel dat je echt de telefoon moet 
durven pakken en de hele wereld moet durven bellen. 
Als je dat moeilijk vindt, dan is het echt heel belangrijk 
dat je daar wat aan doet. Anders kan je nooit dit soort 
projecten van de grond krijgen.’ 

Hoe werkt dat? Ga je googelen wat erbij kan passen?

‘Ja. Ik heb “Cold” ook nog verkocht aan een bedrijf dat 
hele grote koelinstallaties maakt. Als je de mazzel hebt 
is er een jubileum. Of er ligt een zak geld ergens in de 
hoek. Ga bellen. Daar ben ik dagen, weken mee bezig. 
Non-stop. Maar dat vind ik ook leuk om te doen. En ik 
vang natuurlijk heel vaak nee, maar hoe erg is dat?’

Met de grote sprong die jij hebt gemaakt, kan ik me 

voorstellen dat je ook een bepaald risico moet accepte-

ren. Want je kiest voor grote onzekerheid. 

‘Nou, het zijn natuurlijk meerdere sprongen geweest. 
Van loondienst naar zelfstandig bijvoorbeeld. Ik werk 
al dertig jaar voor mezelf. Ik heb altijd geld gehad. Ook 
nu we hier zitten, heb ik niet echt een idee wat er de 
komende tijd gaat gebeuren. Puur op ervaring, op statis-
tiek, weet ik: het is altijd goed gegaan. Het valt me op 
dat mensen zo ontzettend geneigd zijn om alleen maar 
in onmogelijkheden te denken. Maar als je in een land 
als Nederland woont, heb je ongelooflijk veel mogelijk-
heden. Veel meer dan in vrijwel de rest van de wereld.’ 

En daarom krijg je het dus voor elkaar om als reiziger in 

een kasteel te wonen.

‘Ja.’
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We spreken Onno Hoes op 
een zonovergoten terras bij het con-
grescentrum MECC in Maastricht, 
waar op dat moment het jaarlijkse 
congres van de Vereniging Neder-
landse Gemeenten (VNG) plaats-
vindt. Een thuiswedstrijd voor de 
man die tot 2015 burgemeester van 
Maastricht was, de stad waar hij 
nog altijd een huis heeft. Tot 2019 
is Hoes waarnemend burgemeester 
van de gemeente Haarlemmermeer. 
Daarnaast is hij voorzitter van het 
Schakelteam Personen met Verward 
Gedrag, een club die tot oktober van 

dit jaar de tijd heeft om te voor-
komen dat mensen met verward 
gedrag tussen wal en schip belan-
den. Hiertoe moeten politie, GGZ, 
maatschappelijk werkers en andere 
belanghebbenden beter met elkaar 
samenwerken.
Directe aanleiding voor de oprich-
ting van het schakelteam is de 

moord op politica Els Borst, in 2014. 
Dader Bart van U. had een lange 
geschiedenis van psychische proble-
men en crimineel gedrag, maar het 
overzicht op zijn situatie ontbrak.
De term ‘verward gedrag’ roept zelf 
ook de nodige verwarring op, daar 
is Hoes zich van bewust. ‘Onze de-
finitie is heel breed. Het kan om een 
dementerende vrouw gaan die haar 
medicijnen vergeet in te nemen, 
maar het kan net zo goed een man 
met een psychose zijn die met een 
mes staat te zwaaien op straat.’

Verwrongen beeld

Kort door de bocht gezegd: de 
dementerende vrouw komt niet of 
nauwelijks in de media terecht, ter-
wijl de media vol op het orgel gaan 
bij de man die met het mes staat te 
zwaaien. Daardoor ontstaat een wat 
verwrongen beeld van de werkelijk-
heid, vindt Hoes. ‘We snappen dat 
de sensatie het soms wint van de 
nuance, het gaat immers om kijkcij-
fers, lezersaantallen en de hoeveel-
heid retweets. Alleen lijkt het wel 

‘ DE SENSATIE 
WINT HET SOMS 
VAN DE NUANCE’
Mensen met verward gedrag zijn in verreweg de meeste gevallen 
géén mensen die van daken springen of moord en doodslag plegen. 
Dat is de boodschap van Onno Hoes, VVD-politicus en voorzitter 
van het Schakelteam Personen met Verward Gedrag. Door de 
sensatieverhalen vergeten journalisten soms dat het om een 
betrekkelijk overzichtelijk probleem gaat, betoogt Hoes. 
tekst RAYMOND KRUL  beeld DUCO DE VRIES

Onno Hoes, voorzitter 
Schakelteam Personen met 
Verward Gedrag

http://www.villamedia.nl
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een beetje alsof personen met ver-
ward gedrag alleen hele erge dingen 
doen. Dat is jammer, want de media 
zijn cruciaal als het gaat om het 
beeld dat van deze mensen bestaat. 
Ik denk dat mensen met verward 
gedrag agressiever bejegend worden 
als de media net hebben bericht 
over een uitwas. Omgekeerd zie 
ik ook dat er meer begrip ontstaat 
als mensen de gelegenheid krijgen 
hun verhaal te doen in de media. Ze 
vertellen me dat ze daar een enorm 
goed gevoel aan overhouden en 
veel waardering van hun omgeving 
krijgen.’
Een ander probleem is dat mensen 
met verward gedrag soms ontmen-
selijkt worden in de berichtgeving. 
Hoes’ woordvoerder Sonja van 
der Graaf heeft ter illustratie een 
aantal krantenkoppen verzameld. 

‘Tijdbommen van de straat’, luidt 

de kop van een artikel in het AD 
over psychiatrische patiënten die 
mogelijk voor problemen kunnen 
zorgen. Een ex-kindsoldaat uit 
Liberia die met ernstige psychische 
problemen kampt, wordt door het 
Dagblad van het Noorden ‘kooiman’ 
genoemd. Hij vormde zo’n groot 
gevaar voor de medepatiënten in de 
kliniek waarin hij verbleef dat het 
personeel een kooi voor hem had 
gebouwd op de binnenplaats. 
Je zou bijna denken dat mensen 
met verward gedrag op grote schaal 
moordend en verkrachtend door 
het leven gaan, terwijl het volgens 
Hoes juist om een vrij overzichtelijk 
probleem gaat. ‘Natuurlijk is het zo 
dat er steeds meer GGZ-instellingen 
dicht gaan en dat de patiënten in de 
wijken komen te wonen. Dat heeft 
gevolgen voor veel mensen – van 
de wijkagent tot de kassière in de 

supermarkt. Maar kijk je puur naar 
onze recente cijfers, dan zie je dat 
het in totaal om ongeveer zeven-
duizend mensen gaat. Dat is een vrij 
kleine groep, zeker als je dat afzet 
tegen de publiciteit over dit onder-
werp. Maar dat komt nu juist door 
de berichtgeving over de uitwassen.’

Meer begrip

Op uitwassen reageert het schakel-
team per definitie niet, zegt Hoes.  
Ook niet toen de uit Syrië gevluchte 
Palestijn Malek F. begin mei drie 
mensen neerstak in Den Haag. 
 Dagenlang speculeerden de media 
over het feit of het om terrorisme 
ging of dat zijn daad een gevolg was 
van verward gedrag. Hoes: ‘Ten 
eerste kennen wij de ins en outs van 
zo’n geval niet. Ten tweede reage-
ren we niet omdat we dan juist weer 
gekoppeld worden aan de uitwassen. 
Als het naar aanleiding van zo’n 
zaak meer om de beleidsmatige kant 
van de zaak gaat, dan roeren we ons 
wel in het debat.’
Hoes vindt dat journalisten sinds 
de oprichting van zijn schakelteam 
meer begrip hebben gekregen voor 
de problematiek en er ook genuan-
ceerder mee omgaan. ‘We hebben 
bij steeds meer redacties vaste con-
tactpersonen, dat werkt heel prettig. 
En programma’s als Nieuwsuur heb-
ben regelmatig aandacht voor het 
onderwerp op een genuanceerde 
manier. Ik merk dat journalisten 
ook zien dat het gewoon om een 
familielid of buur kan gaan, dat 
de problematiek heel dichtbij kan 
zijn. Je ziet vaker mooie interviews 
met ervaringsdeskundigen, of met 

DE LESSEN VOOR DE PERS 
VAN ONNO HOES

• Concentreer je niet alleen op uitwassen, maar realiseer je 

dat dit onderwerp ook gaat over je demente buurvrouw 

die haar medicijnen vergeet. Hou het zoveel mogelijk klein 

en genuanceerd.

• Let op de terminologie. Het gaat niet om verwarde 

personen, maar om personen met verward gedrag. 

Journalisten gebruiken ook nog regelmatig termen als 

‘gek’, ‘gestoord’ of ‘kierewiet’, termen die al een tijd niet 

meer in zwang zijn en onnodig stigmatiserend zijn. Mensen 

zijn méér dan het gedrag dat ze soms laten zien. 

• Houd mensen met psychische problemen menselijk en 

betitel hen niet in termen van ‘beesten’ of ‘kooimannen’. 

• Respecteer het privéleven van openbaar bestuurders. En 

realiseer je dat het geen robots zijn maar mensen. 
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politiemensen, ambulancebroeders 
en psychiaters.’
Hoes heeft goede ervaringen met 
Pauw, waar een aantal mensen met 
psychische problematiek te gast 
waren. ‘De media hebben het vaak 
over verwarde personen, maar wij 
spreken altijd van personen met 
verward gedrag. Want je bent niet je 
hele leven verward. In de studio van 
Pauw stond achter die mensen heel 
groot ‘Verwarde personen’. Op een 
gegeven moment zag ik dat die tekst 
veranderd was in ‘Personen met 
verward gedrag’, juist omdat het 
op dat moment over die stigmatise-
ring ging. Dat vind ik mooi, dat je 
merkt dat we elkaar gaan begrijpen. 
Aanvankelijk waren ‘de media’ geen 
onderdeel van het takenpakket van 

het schakelteam, maar we zijn ons 
daar toch steeds meer mee gaan be-
zighouden. Het is namelijk ontzet-
tend belangrijk hoe deze kwetsbare 
groep mensen wordt neergezet in 
de media. Daarom ben ik blij dat we 
daarin echt stappen hebben gezet.’ 

Toyboy-affaire

Hoes praat constructief en op-
bouwend over zijn relatie met de 
media, terwijl hij in het verleden 
aardig wat te verduren heeft gehad. 
Vanwege de commotie die was 
ontstaan over een geheime opname 
die PowNed maakte van een etentje 
met Robbie Hasselt, moest Hoes in 
2015 aftreden als burgemeester van 
Maastricht. Wat heeft die zogehe-
ten ‘toyboy-affaire’ gedaan met 

zijn relatie met de media? ‘Eerlijk 
gezegd valt dat best mee. Het gaat 
om een paar journalisten die de 
feiten heel bewust uit hun context 
hebben gehaald. Er lopen nog altijd 
rechtszaken, een strafzaak en een 
civiele zaak. De rechter heeft me in 
de civiele zaak in het gelijk gesteld, 
maar PowNed is in hoger beroep 
gegaan. Ik ga er zo zakelijk mogelijk 
mee om, hoop vooral dat het de 
goede zaak dient. Dat andere media 
er destijds ook aandacht aan hebben 
besteed, begrijp ik heel goed. Als 
bestuurders om zoiets in de proble-
men komen en dreigen te moeten 
aftreden, dan kun je er als journalist 
niet omheen.’
Hoes zei na zijn aftreden te zullen 
strijden dat een openbaar bestuur-
der niet vogelvrij wordt verklaard. 

‘Het privédomein van een bestuur-
der moet worden beschermd en 
ik zal de rechter vragen hierover 
uitspraak te doen’, verklaarde hij 
destijds. In juridische zin heeft 
Hoes voorlopig gelijk gekregen, 
maar de praktijk is weerbarstiger. 

‘Enerzijds ben ik blij dat er sinds 
mijn zaak niet meer zoiets gebeurd 
is. Aan de andere kant zie je dat de 
media ieder privédetail van mensen 
uitvergroten, dat is sinds mijn tijd 
in Maastricht alleen maar erger 
geworden. Ik merk dat bijvoorbeeld 
met carnaval hier in Maastricht. 
Politici en bestuurders durven bijna 
niet meer met een glas bier op de 
foto te staan. Vroeger kwamen alle 
politici met carnaval naar Maas-
tricht, nu komt er bijna niemand 
meer. Bestuurders zijn in een kramp 
geschoten, ze hebben het gevoel dat 
ze steeds minder mens mogen zijn. 
Ik denk ook niet dat we dit makke-
lijk kunnen oplossen, het hoort een 
beetje bij deze tijd van internet en 
sociale media.’
Is Hoes niet cynisch geworden van 
die hele affaire? ‘Nee hoor, althans 
niet als het om de media gaat,  
haha.’ 

Meer lessen 

voor de pers op

villamedia.nl

‘Bestuurders 
zijn in een 
kramp 
geschoten, ze 
hebben het 
gevoel dat ze 
steeds minder 
mens mogen 
zijn’

http://www.villamedia.nl
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Mag ik ongevraagd 
benaderd worden voor 
reclamedoeleinden?
IK WERK ALS FOTOGRAAF / JOURNA-

LIST EN BEN ZZP’ER. GEREGELD WORD 

IK PER MAIL ONGEVRAAGD BENADERD 

DOOR BEDRIJVEN DIE MIJ IETS WILLEN 

VERKOPEN. MAG DAT ZOMAAR?

JA, in beginsel mag dat. Het 

Handels register, een soort basisregistratie 

voor alle ondernemingen en rechtsperso

nen in Nederland, wordt beheerd door de 

Kamer van Koophandel (KvK). Ook voor 

zzp’ers of eenmanszaken is inschrijven 

in het register verplicht als men tegen 

een vergoeding diensten of goederen 

levert en deelneemt aan het economisch 

verkeer. Het Handelsregister is openbaar, 

dus iedere belangstellende kan dat raad

plegen en gebruiken om geregistreerde 

ondernemers te benaderen met het doel 

om deze een dienst aan te bieden of als 

klant te werven. Zo komen die bedrijven 

aan je gegevens. Ook privégegevens zijn 

hier makkelijk te vinden. 

Zzp’ers werken vaak vanuit huis en hun 

werkgegevens (adres en telefoonnum

mer) zijn dan hetzelfde als hun privé

gegevens. In bijzondere gevallen kun je 

je privéadres laten afschermen, maar het 

vestigingsadres van een bedrijf blijft altijd 

zichtbaar. Wel is het mogelijk om je als 

zzp’er, mits je een eenmanszaak of vof 

hebt, te laten registreren in het Belme

nietregister. Ook kun je via de KvK een 

‘Non Mailing Indicator’ (NMI) activeren 

voor het geval je ook geen fysieke post of 

reclamebezoek aan huis wilt. Echter deze 

twee maatregelen beschermen niet tegen 

reclame en aanbiedingen, vaak in de vorm 

van maatwerkadvertenties via email, sms 

en Facebook.

Misschien gaat de AVG, de nieuwe 

privacy  wet die sinds 25 mei van dit jaar 

van kracht is, hier uitkomst bieden. Tot 

op heden is het zo dat de KvK tegen beta

ling bedrijfsgegevens doorverkoopt aan 

adverteerders en gespecialiseerde data

bedrijven die zzp’ers zo gerichte reclame 

kunnen sturen of telefonische aanbiedin

gen kunnen doen. 

In het kader van de AVG zijn door de NOS 

vragen gesteld of de KvK met het ver

strekken van deze gegevens aan adver

teerders de wet niet overtreedt. Iedereen 

die verplicht is ingeschreven in het han

delsregister heeft immers geen expliciete 

toestemming gegeven dat zijn persoons

gegevens ook voor directmarketingdoel

einden mogen worden gebruikt. De Auto

riteit Persoonsgegevens (AP), die toeziet 

op naleving van deze wet en ook boetes 

uit kan delen bij overtreding, is hierover 

met de KvK in gesprek. De Kvk verschuilt 

zich echter achter het argument dat zij 

als organisatie verplicht is om informatie 

van bedrijven te geven ongeacht het doel 

waarvoor die gegevens worden gebruikt. 

Dat is maar de vraag, want volgens de 

AP geldt de norm voor alle organisaties, 

inclusief de KvK, en is het op deze wijze 

delen van gegevens slecht te vereni

gen met het oorspronkelijke doel van 

de gegevensverwerking, namelijk veilig 

handelsverkeer.

YOLANDA PATTIASINA,  

NVJ ADVOCATEN & JURISTEN

Misschien 
gaat de AVG, 
de nieuwe 
privacy wet, 
hier uitkomst 
bieden

Heb je ook een kwestie die je aan 
onze juristen wil voorleggen?  
Mail: juridisch@nvj.nl  
of kijk op nvj.nl/rechtshulp

http://www.nvj.nl
mailto:juridisch@nvj.nl
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(bron: Neue Zürcher Zeitung, 23 juni 2018)

Natuurlijk is het mooi dat dat geld be

schikbaar komt. Maar gezien de duizeling

wekkende omzetten is de bijdrage 

symbolisch. Bovendien lijkt het ook 

reputatie management. Na alle schade 

die de verspreiding van fake news heeft 

berokkend, hebben de digitale reuzen 

ontdekt dat kwaliteitscontent minstens 

zoveel kliks oplevert als feitenvrije nieuw

tjes. Verder hoort de investering in inno

vatieve journalistiek tot de normale R&D 

van een digitaal communicatiekanaal. 

Kwaliteitscontent, onderzoeksjournalis

tiek, en andere dure vormen van journa

listiek worden zo succesvol de digitale 

wereld ingetrokken. Geen uitgever of 

journalistenopleiding die zich kan permit

teren nee te zeggen tegen de cadeautjes 

van Google en Facebook. 

Omdat het sponsorgeld voornamelijk 

naar nieuwe digitale technologieën gaat, 

is de vraag of traditionele journalisten, 

met name de freelancers, er iets aan 

hebben. 

Het voorstel voor een nieuwe auteurs

rechtrichtlijn in het Europees Parlement, 

waarin enige hoop zat, is deze maand 

afgewezen. In dat voorstel werden 

platforms zoals Google en Facebook 

verplicht om filters te installeren die 

auteurs rechtschendingen moesten 

voorkomen. Het was een eerste stap om 

makers weer baas over hun werk te ma

ken in de digitale wereld. Met het afwijzen 

van dit voorstel zijn we terug bij af. Ook 

in dat licht bezien blijft de vrijage van de 

internetbedrijven met de journalistiek een 

pijnlijke relatie.

Een 
pijnlijke 
relatie
IN HET BOEK ‘A HIGHER LOYALTY’ 

BESCHRIJFT JAMES COMEY HOE HIJ 

UIT ALLE MACHT PROBEERT EEN 

OMHELZING VAN DONALD TRUMP AF TE 

WEREN. DOORDAT DE FBI-DIRECTEUR 

STOKSTIJF BLIJFT STAAN, WIL TRUMP 

HEM TOCH ALS VERTROUWELING 

NEERZETTEN EN FLUISTERT HEM 

IETS IN ZIJN OOR. DAARDOOR LIJKT 

HET ALSOF TRUMP COMEY KUST. JE 

HERINNERT JE DE FOTO. MEGA-

PIJNLIJK, SCHRIJFT COMEY. EEN 

MAFFIABAAS DIE LOYALITEITEN EIST 

EN DAT VOOR SNORRENDE CAMERA’S 

BREED UITMEET.

Minstens zo heikel is de omhelzing waarin 

Google en Facebook de journalistiek 

gevangenhouden. Na eerst ons complete 

verdienmodel om zeep te hebben 

geholpen, dingen de internetgiganten 

nu naar onze hand. Met het Digital News 

Initiative, gevolgd door het Google News 

Initiative gaf Google wereldwijd tot nu 

toe 100 miljoen dollar uit, en maakt 

het 300 miljoen vrij voor de komende 

drie jaar. Het accent ligt op innovatieve 

vormen van journalistiek; zo wordt de FD

mediagroep gesponsord voor het SMART 

Journalism project, waardoor onder 

andere intro’s bij artikelen automatisch 

worden gegenereerd. Onder toenemende 

politieke druk komt ook Facebook 

over de brug met de financiering van 

onder andere fact checking platformen. 

Samen geven de technologiebedrijven 

nu zo’n 166 miljoen dollar sponsorgeld 

per jaar uit, op een geschat gezamenlijk 

marktaandeel van 44 tot 73 miljard dollar 
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Renske Heddema  
is bestuurslid van de NVJ.
twitter.com/@Swisstalks  
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‘ Nog steeds  
het mooiste 
beroep op aarde’
EEN UITVERKOCHT THEATER, TOPWAARDERINGEN 

VOOR MODERATOR KAREN ESHUIS EN ALLE 

SPREKERS, INSPIRERENDE WORKSHOPS EN 

HEEL VEEL LEUKE ONTMOETINGEN. KORTOM, 

HET WAS EEN ZEER GESLAAGD EERSTE 

FREELANCERSFESTIVAL. SEBASTIAAN TER BURG 

MAAKTE FOTO’S VAN DIT EVENEMENT DAT OP 

23 JUNI WERD GEORGANISEERD DOOR DE NVJ EN 

DE AUTEURSBOND. 

BEELD: SEBASTIAAN TER BURG (CC BY 2.0, 

CREATIVECOMMONS.ORG/LICENSES/BY/2.0)

KIJK VOOR ALLE FOTO’S EN VERHALEN OOK OP 

ONZE PAGINA NVJ.NL/FREELANCERSFESTIVAL-2018

Freelance journalist Britt van 
Uem: ‘Aan mensen die verhalen 
kunnen vertellen, in woord  
of in beeld, zal altijd  
behoefte blijven.’

Fotograaf Jeroen Toirkens gaf aan de hand van 
zijn project Borealis tips over projectfinanciering. 

‘Maak afspraken met sponsoren over inzage en 
tegenprestaties en wees altijd transparant.’

Joris Luyendijk sloot het eerste Freelancerfestival 
hoopvol af: ‘Maar nog steeds hebben wij het mooiste 
beroep op aarde.’

http://www.nvj.nl
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‘ Nog steeds  
het mooiste 
beroep op aarde’

Rosa García López, secretaris NVJ Zelfstandigen 
en NVF: ‘Het langdurige lobbyproces om de positie 
van freelancers te verbeteren begint voorzichtig zijn 
vruchten af te werpen.’

Singer 
songwriter 

Aktas Erdogan

Freek Staps van The Story Network over branded content: 
‘Steeds meer bedrijven kiezen voor het vertellen van goede 
verhalen. Misschien is het wennen voor journalisten, maar 
content marketing biedt veel kansen voor freelancers.’ 

Martijn van de Griendt (fotograaf) vertelde over het 
volgen van zijn onderwerp en waar de grens ligt.

Ruben Terlou biechtte aan Karen Eshuis zijn eigen 
grenzen op: ‘Om mooie verhalen te kunnen maken, 
moet je mensen de ruimte geven om zichzelf te zijn. 
Maar je levert ook een stukje van je zelf in. In de 
aflevering over de zorg in China ging ik volstrekt over 
mijn eigen grenzen heen.’



Hoe ziet de kaart eruit?
• De kleur wisselt elke twee jaar. Naam, werkgever en foto van de 

kaarthouder staan op de kaart.

• Het calamiteitenhesje en de rellenkaart zijn net als de kaart 

zelf strikt persoonlijk. Het hesje en de rellenkaart zorgen voor 

herkenbaarheid maar zijn niet verplicht. 

Vrije doorgang• Politie kan journalisten niet tegenhouden ter bescherming van 

de privacy van slachtoffers, die afweging maakt de journalist.

• Apparatuur mag niet in beslag genomen worden.

• Politie organiseert waar nodig een buiten- en binnenring en 

draagt er zorg voor dat er een voorlichter/officier van dienst 

aanwezig of bereikbaar is.TenzijDe journalist, cameraman of fotograaf heeft op vertoon van de 

Politieperskaart toegang tot het afgezette gebied tenzij:

• Er gevaar dreigt voor betrokkenen of derden (brand of 

instorting).• Er sprake is van belemmering van het (technisch) onderzoek of 

de hulpverlening.• Er sprake is van een speciaal geval, bijvoorbeeld bij een 

noodverordening van de burgemeester of een gijzeling.

LANDELIJKE POLITIEPERSKAART

LANDELIJKE 
POLITIEPERSKAART
De Politieperskaart wordt 
officieel erkend door het  
Ministerie van Justitie en 
Veiligheid en het Ministerie 
van Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijkrelaties.

De Politieperskaart, met het 
bijbehorende calamiteitenhesje 
en de rellenkaart, dient ter 
identificatie van (foto-)journalisten 
die in door de politie afgezette 
gebieden hun werk uitoefenen 
voor verslaglegging van 
bijvoorbeeld demonstraties, rellen 
of calamiteiten. De Politieperskaart 
is geldig voor een periode van 
twee jaar. De NVJ verstrekt 
de Politieperskaart alléén aan 
journalisten die deze kaart voor de 
uitoefening van hun beroep nodig 
hebben.
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‘Onbegri jpeli jk dat 
het OM de zaken 
niet op orde heeft 
en extra pi jnli jk 

omdat de wet op de 
bronbescherming net 
door de Eerste Kamer 

is aangenomen.’
Thomas Bruning naar aanleiding van meerdere 

afluisteracties door het Openbaar Ministerie

CODE  

GOED OPDRACHTGEVERSCHAP

De Mediafederatie, voorheen het Nederlands 

Uitgeversverbond, wil afspraken maken over een code 

Goed Opdrachtgeverschap. Dit schrijft voorzitter Derk 

Haank als reactie op de vraag van de NVJ om freelance (foto)

journalisten mee te laten delen in de winsten van uitgevers. De 

NVJ onderschrijft de uitgangspunten die de Mediafederatie in 

zijn brief benoemt, onder meer over transparantie met betrekking 

tot de afspraken rond de opdracht, het zorgvuldig omgaan met 

zakelijke belangen en gelijkwaardigheid. Wat betreft de NVJ valt 

een eerlijke beloning ook uitdrukkelijk hieronder. Een gesprek 

over een freelancerscode gaat de NVJ graag aan. Hiervoor is 

de zogenoemde Fair Practice Code van Kunsten ’92, goed 

te gebruiken als  basis. Hierin is tevens 

een eerlijke beloning voor 

freelancers ook een 

belangrijk 

onderdeel. 

Politieperskaart
De werkgroep Landelijke Politieperskaart heeft een aantal 

afspraken gemaakt met als doel de Landelijke Politie-

perskaart bekender en zichtbaarder te maken. Hieronder 

vallen onder andere:

• De bekendheid van de Politieperskaart wordt vergroot 

door communicatiemiddelen, zoals een flyer, instructie

filmpje en presentaties. Deze worden op locaties en via 

intranet verspreid op onder andere de Officierendagen 

en op de Politieacademies. 

• In de flyer wordt uitleg gegeven over het uiterlijk, de 

functie en het gebruik van de Politieperskaart, en aan 

wie de kaart wordt verstrekt.

• De AVG vormt volgens de 

juristen van de NVJ geen 

belemmering bij automatisch 

pageren. Dit heeft de NVJ via 

een brief aan de Nationale 

Politie laten weten. De NVJ 

heeft ook gevraagd om een 

bevestiging dat automatisch 

pageren in 2018 wordt door

gevoerd, conform eerdere 

gesprekken met de Nationale 

Politie. De NVJ wacht op een 

reactie van de Nationale 

 Politie.

• De NVJ en NVF zullen per 

kwartaal de klachten inven

tariseren per  regio, eenheid en 

type klacht en dit deelt haar 

cijfers met de achter ban en de 

 politie.

• De NVJ en NVF hebben een 

korte enquête uitgezet om 

bij de kaarthouders van de 

Politie perskaart te polsen 

hoe vaak zij worden te

gengewerkt ‘bij het lint’, 

hoe vaak zij een klacht 

hebben ingediend, en 

of ze in het gelijk zijn 

gesteld. 

• De NVJ schrijft een brief aan de 

Tweede Kamer bij de release van het instruc

tiefilmpje en de enquête resultaten. Deze brief zal zij 

aan het Genootschap van Hoofdredacteuren voor

leggen en vragen om deze mede te ondertekenen. 

Naar aanleiding van de brief zullen er gesprekken met 

Tweede Kamer leden worden ingepland en met foto

journalisten.

Alhoewel  

de meningen 

op onderdelen nog 

ver uiteen liggen, ziet de 

NVJ in de reactie van de 

Media federatie redenen 

voor een inhoudelijk 

gesprek. 

http://www.nvj.nl
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CARLA 
KOGELMAN

‘Mijn kracht ligt 

in langetermijn

projecten. Door 

steeds terug te 

komen bij dezelfde 

gezinnen, krijg ik 

een goed inzicht in 

hun persoonlijke 

sfeer en gebruik 

ik de mogelijkheid 

om ongedwongen 

speciale momenten 

te pakken.’

Een selectie van 

het werk van Carla 

Kogelman is te zien 

op NVJ.nl/NVF

Programma-
makers: laat je 
stem horen

KANDIDAAT-
LEDEN
De Raad voor de Journalistiek 

is op zoek naar drie journalist-

leden. De voorkeur gaat uit 

naar journalisten met ervaring 

als verslaggever, werkzaam bij 

de landelijke omroep, digitale 

media, regionale dagbladen 

en tijdschriften. Kijk op NVJ.nl 

voor meer informatie.

NVF uitgelicht

Het kabinet heeft besloten dat er 62 miljoen euro 

moet worden bezuinigd bij de publieke omroe

pen. Programmamakers worden hiervan het 

slacht offer en gezichtsbepalende programma’s 

worden in hun voortbestaan bedreigd. 

De NPO stelt niet te willen bezuinigen op de 

journalistieke en informatieve programmering, 

maar wil inzetten op vernieuwing en digitalisering. 

Hoe zorgen we ervoor dat de terechte wens voor 

vernieuwing niet ten koste gaat van de redacties? 

De NVJ roept politiek, omroepen en NPO op om de 

bestaande redacties uitgangspunt te maken voor het 

vernieuwingsbeleid en de journalistieke kernwaarden 

van de publieke omroep overeind te houden. 

Daarom organiseert de NVJ op donderdag 30 augustus 

vanaf 12.00 uur een programmamakersbijeenkomst in 

Beeld en Geluid (Zaal 1) om deze oproep kracht bij te 

zetten. De NPOdirectie is gevraagd om daarbij hun 

plannen aan de makers toe te lichten. 

Aanmelden kan bij omroepsecretaris Wais Shirbaz, 

wshirbaz@nvj.nl 

BEELD: J
A

N
 W

IL
L

E
M

 V
A

N
 H

O
F

W
E

G
E

N

mailto:wshirbaz@nvj.nl


 

www.nvj.nl

020-3039 700

vereniging@nvj.nl 

 @nvj

Kom speed
daten met een 
mentor
Wil je leren pitchen?

Heb je inhoudelijke vragen over je 

artikel?

Of heb je ambities om onderzoeks-

journalist te worden?

Dan is de Mentor Speeddate iets 

voor jou!

Tijdens dit inloopspreekuur op 

de derde vrijdag van de maand 

kunnen beginnende journalisten 

gerichte vragen stellen aan een 

ervaren mentor. Een uurtje sparren 

kost je slechts een tientje!

Ga naar NVJ.nl/speeddate en 

schrijf je in op de mentor van jouw 

keuze.

Het speeddateprogramma is ontwikkeld 

door NVJ Academy in samenwerking met de 

jongerensectie van de NVJ, Vers in de Pers

http://www.nvj.nl
mailto:vereniging@nvj.nl


Filmen met je smartphone
Leer professionele opnames maken met je smartphone of 

tablet.

23 augustus | 10.00 – 17.00 uur | Amsterdam

Vloggen voor beginners
Mix van theorie en praktijk waarbij je op het eind van de 

dag een vlog gefilmd hebt.

4 september | 10.00 – 17.00 uur | Amsterdam

Redactieraden
Basistraining voor leden van de redactieraad over de spe

cifieke kennis (status en inhoud van het redactiestatuut) 

en kunde (de beïnvloeding van hoofdredactioneel beleid 

in het overleg met de hoofdredacteur).

5 & 19 september | 10:00  17:00 uur | Amsterdam

Social Media Masterclass
Essentiële vervolgstappen om social media nog succes

voller in te zetten.

11 september | 13.30 – 17.00 uur | Amsterdam

Schrijven voor het web masterclass
De masterclass is geschikt voor deelnemers die ervaring 

hebben met schrijven voor het web, maar die hun vaar

digheden willen bijspijkeren.

13 september | 10:00  17:00 uur | Amsterdam

Hoe werf je opdrachten?
Alles over koude acquisitie. Bouw een netwerk waar je 

jaren mee voort kunt!

14 september | 13.30 – 17.00 uur | Amsterdam

Timemanagement
Deze training is gericht op freelance schrijvers en journa

listen die meer rust en minder stress in hun leven willen, 

zonder aan productiviteit, creativiteit of ambitie in te 

boeten.

18 september | 13.00 – 17.00 uur | Amsterdam

Filmen met je smartphone
Leer professionele opnames maken met je smartphone of 

tablet.

20 september | 10.00 – 17.00 uur | Amsterdam

www.nvjacademy.nl 020-3039739 nvjacademy@nvj.nl

Leden van de NVJ, NVF, Nieuwspoort en De Coöperatie  
ontvangen 20-50% korting.

Academy Evenementen

Mentor Speeddate met Ton van Dijk 
Ben je net afgestudeerd en zoek je nog je weg op de 

journalistieke arbeidsmarkt? Maak dan een afspraak voor 

een Mentor Speeddate met Ton van Dijk. Kijk op: NVJ.nl/

speeddate.

21 september | vanaf 13.00 uur | NVJ, Joh. Vermeerstraat 

22, Amsterdam

Festival van de Journalistiek
Thema: Over de grens. Als aanstormend talent wil je 

natuurlijk weten wat er in het buitenland gebeurt. Wie 

weet zit jij er ook over een tijdje. Maak daarom kennis 

met Nederlanders in het buitenland en buitenlanders in 

Nederland. Met ondermeer Fidan Ekiz, verhalen over de 

Paradise Papers, weer volop interactie mogelijkheden 

en tijd voor een hapje, drankje en bijpraten. FVDJ.nl

22 september | Het Huis, Boorstraat 107, Utrecht

Mentor Speeddate met Devid Ilievski
Onderzoeksjournalist en docent onderzoek Devid 

Ilievski helpt jonge journalisten op weg om hun ideeën 

te pitchen, het verhaal scherper te krijgen, om hen te 

wijzen op relevante bronnen, andere (zoek)strategieën en 

perspectieven. Kijk op: NVJ.nl/speeddate.

19 oktober | vanaf 13.00 uur | NVJ, Joh. Vermeerstraat 22, 

Amsterdam 

MAG Inspiration Day
Your shot of creativity. In samenwerking met MMA organi

seert de NVJ deze dag om je bij te praten over de nieuw

ste trends op het gebied van magazines, te netwerken en 

je te laten inspireren door buitenlandse topsprekers. 

2 november | B.Amsterdam, Johan Huizingalaan 763A 

Amsterdam 

Mentor Speeddate met Henk van 
Ingen
Ben je net afgestudeerd en zoek je nog je weg op de 

journalistieke arbeidsmarkt? Maak een afspraak voor een 

Mentor Speeddate. Henk van Ingen, verslaggever BN 

DeStem, is een uur jouw persoonlijke mentor als het gaat 

om regiojournalistiek. Kijk op: NVJ.nl/speeddate.

16 november | vanaf 13.00 uur | NVJ, Joh. Vermeerstraat 

22, Amsterdam

Algemene Ledenvergadering
28 november | Nieuwspoort, Lange Poten 10, Den Haag

http://www.nvjacademy.nl
mailto:nvjacademy@nvj.nl
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‘ Discussie 
persvrij-
heid raakt 
me per-
soonlijk’
OPINIE- EN DOCUMENTAIREMAKER 

FIDAN EKIZ (41) OPENT HET FESTIVAL 

VAN DE JOURNALISTIEK OP 22 SEPTEM-

BER MET EEN KEYNOTE OVER PERS-

VRIJHEID.  

‘Ik laat fragmenten zien uit de serie die 

ik al heb gemaakt: zoals De Pen en het 

Zwaard over persvrijheid in zes verschil

lende landen. Op dit moment ben ik ook 

bezig met het draaien van een documen

taire in Turkije. Ik denk dat ik tijdens het 

festival vooral zal inzoomen op Turkije, 

omdat daar nu veel gebeurt. Dat heeft 

ook veel te maken heeft met mijn eigen 

positie hier in Nederland als journalist.’

Turkije
‘Het is nieuw dat er nu een alleenheer

schappij is in Turkije, 90 procent van de 

media is al in handen van Erdogan. Maar 

het is nog onzeker wat de regimeveran

dering precies gaat betekenen voor jour

nalisten en de media. De scheiding der 

machten is weg. Ik verwacht een vlucht 

van intellectuelen en journalisten.’

Bedreigd
‘Ik ben behoorlijk kritisch over Erdogan. 

Als ik in Turkije ben kan ik daar gewoon 

een gesprek over voeren, zonder door 

mensen met een andere mening voor 

landverrader te worden uitgemaakt. Hier 

niet. Turkse Nederlanders zijn veel feller. 

Het houdt me niet tegen in mijn werk, 

maar ik had nooit verwacht toen ik op de 

School voor de Journalistiek zat, dat ik 

ooit bedreigd zou worden.’

Jonge journalisten
‘Ik denk dat je als journalist tegenwoordig 

een dikke huid moet hebben en ik vraag 

me af of studenten daar goed op worden 

voorbereid. Zeker als je een andere ach

tergrond hebt, of als je wilt schrijven over 

vluchtelingen, islam of integratie. Het zou 

goed zijn als daar aandacht voor komt.’

NVJ 
‘Journalisten zouden vaker met elkaar in 

contact moeten komen, en dan vooral 

met de journalisten waar ze het niet mee 

eens zijn. Zet mensen van GeenStijl en 

NOS bij elkaar. Een grote borrel om eens 

wat solidariteit met elkaar te creëren in 

plaats van dat we allemaal in onze eigen 

bubbel zitten. Dat lijkt me een uitgelezen 

taak voor de NVJ. Ik ben erbij.’

TEKST: MISHA MELITA
BEELD: TRUUS VAN GOG Noodnummer: 06 51 52 95 62

Jouw persoonlijk 
adviseur

Thomas Bruning
06 20 49 52 45

tbruning@nvj.nl

algemeen secretaris,  

secretaris internet

Annabel de Winter
06 10 55 77 26 

adewinter@nvj.nl

secretaris persbureaus 

en lokale media, senior 

onderhandelaar

Wais Shirbaz
06 50 23 55 77

wshirbaz@nvj.nl

secretaris  

tijdschriften en omroep

Rosa García López
06 14 49 96 19

rgarcialopez@nvj.nl

secretaris  

zelf standigen, NVF

Jim Verhoef
06 42 22 93 92

jverhoef@nvj.nl

junior secretaris  

Plus+ en Vers in de pers

Jochem Dijckmeester
06 21 56 59 73

jdijckmeester@nvj.nl

secretaris dagblad

http://www.nvj.nl
mailto:vereniging@nvj.nl
mailto:tbruning@nvj.nl
mailto:adewinter@nvj.nl
mailto:wshirbaz@nvj.nl
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mailto:jverhoef@nvj.nl
mailto:jdijckmeester@nvj.nl
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dure ook daadwerkelijk moeten vast

staan. En dat valt in de praktijk nog niet 

mee. Het blijkt dat de rechter zijn werk 

echt doet, de aangevoerde ontslaggrond 

streng toetst en de werkgever niet op 

zijn woord gelooft. Dat was vroeger toch 

wel wat anders omdat de rechter een niet 

helemaal goed onderbouwde ontslag

grond kon compenseren met een hogere 

vergoeding. Geld bleek vaak een pleister 

op de wond van het ontslag. Maar nu ook 

de rechter gebonden is aan de (gema

tigde) transitievergoeding wordt de 

aanwezigheid van een gestelde ontslag

grond serieus en streng getoetst. Dat is 

logisch zou je zeggen. Maar goed, werk

gevers bleken niet zo blij met die strenge 

toetsing. Om procedures met onzekere 

uitkomst te voorkomen werden toch weer 

wat meer deals gesloten tegen hogere 

bedragen dan de transitievergoeding. 

Niet zo gek wanneer je als werkgever 

wel een beetje vermoedt dat het dossier 

eigenlijk te mager is. Dan moet de porte

monnee dus wat verder open, maar dat 

doet altijd pijn. In het wetsvoorstel dat 

nu ‘onderweg’ is: de Wet arbeidsmarkt 

in balans (WAB) wordt aan de bezwaren 

van de werkgevers tegemoet gekomen 

doordat meerdere ontslaggronden kun

nen worden gecombineerd. Zeg maar 

een halfje onvoldoende functioneren en 

een halfje verstoorde verhouding maakt 

samen een hele ontslaggrond. Bij zo’n 

combinatie kan de rechter dan wel de 

transitievergoeding verhogen tot maxi

maal 150 procent. Als je bedenkt dat van 

werknemerskant destijds is ingestemd 

met het verlagen van de ontslagvergoe

ding tegenover een striktere toetsing van 

de in de wet opgenomen ontslagreden, 

lijkt deze reparatie niet echt de balans te 

brengen die de minister beoogt. 

Hoezo 
balans?
DRIE JAAR GELEDEN WAS ARBEIDS-

RECHTELIJK NEDERLAND IN REP EN 

ROER, WANT DRUK MET DE INTRODUC-

TIE VAN DE WET WERK EN ZEKERHEID 

(WWZ). ER KWAM EEN NIEUW ONT-

SLAGRECHT DAT (ONDER MEER) EEN 

EINDE MAAKTE AAN DE GOUDEN HAND-

DRUK EN AAN DE KEUZEMOGELIJKHEID 

VOOR DE WERKGEVER TUSSEN EEN 

DUUR ONTSLAG VIA DE RECHTER OF 

EEN (IN BEGINSEL) GRATIS UWV-

ONTSLAG. DE TRANSITIEVERGOEDING 

KWAM IN DE PLAATS VAN DE GOUDEN 

HANDDRUK EN DE ONTSLAGREDEN 

(EN NIET LANGER DE WERKGEVER) BE-

PAALT SINDS 2015 DE ONTSLAGROUTE. 

Doelstelling van de hele operatie was het 

ontslagrecht goedkoper, eenvoudiger en 

sneller te maken. Gemiddeld is de transi

tievergoeding een derde van de gouden 

handdruk. Goedkoper is het dus zeker 

geworden sinds 2015, waarbij wel de 

kanttekening moet worden gemaakt dat 

de transitievergoeding bij elk onvrijwillig 

ontslag moet worden betaald, terwijl de 

gouden handdruk van ‘toen’ alleen door 

de rechter (en niet door het UWV) kon 

worden opgelegd. De beoogde eenvoud 

en snelheid zou moeten komen van de 

in de wet gedefinieerde ontslaggronden 

(zoals onvoldoende functioneren of een 

verstoorde verhouding), die in een proce

Dit katern valt onder redactionele 
verantwoordelijkheid van de NVJ. 
Het doel is om leden en niet-
leden van de NVJ te informeren, 
te inspireren en te verbinden.

COLOFON

Aan dit katern werkten mee  Yvonne 
Berkeljon, Sebastiaan ter Burg, Truus van 
Gog, Renske Heddema, Carla Kogelman, 
Misha Melita, Yolanda Pattiasina
(Eind)redactie  Connie Wiering 
Vormgeving  Anneke de Bruin

Contact   
020 303 97 00 – vereniging@nvj.nl  
www.nvj.nl – twitter @nvj
Post  Postbus 75997 – 1070 AZ Amsterdam
Bezoek  Johannes Vermeerstraat 22  
1071 DR Amsterdam

berkeljon
COLUMNCOLUMN

Yvonne Berkeljon  
is advocaat van de NVJ.
yberkeljon@nvj.nl
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Hard to get, hard to copy, hard to beat – dat zijn kernwaarden voor ANP Foto. 
In een tijd waarin ‘iedereen een foto kan maken’, proberen ANP-fotografen 
zich te onderscheiden. Door snel te werken en elk onderwerp creatief,  
technisch vaardig en vanuit fraaie of lastige standpunten te benaderen.

De staatshoofden en regeringsleiders van de 29 NAVO-landen kwamen samen 
in Brussel voor een tweedaagse top. ‘Doordat ik me toelegde op een Neder-
landse invalshoek, hoefde ik me minder dan collegae van grote internationale 
persbureaus te mengen in de wedloop rond de groten der aarde’, aldus Jerry 
Lampen die voor ANP Foto ter plaatse was. ‘Hierdoor kon ik meer aandacht 
besteden aan details, zoals een op het laatste moment aangepaste speech van 
de Amerikaanse president.’ Donald Trump haalde tijdens een werksessie fel uit 
naar de Europese landen. ‘Mij viel op dat de meest positieve regels uit zijn op 
een A4’tje getikte betoog met de hand waren doorgestreept. Een doorgestoken 
diplomatieke grap die staat of valt bij opmerkzaamheid.’

anpfoto.nl
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